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بررسی ایجاد سامانه خودنویس نشان می دهد؛

 تلاش برای 
حذف یک صنف...!
 دولت در راســتای اعمال نظارت بر بازار مســکن و ساماندهی امور در این 
بخش، بر اســاس قانون اقدام به راه اندازی ســامانه خودنویس کرده است. 
در ســایت خودنویس تمامی قراردادهای املاک از سوی طرفین و همچنین 
مشاورین، قابل ثبت و پیگیری است. عده ای اعلام می کنند با ثبت نام خود 
افراد در این ســامانه، نیاز به مشاوران املاک از بین رفته و دست دلالان یا 
به عبارتی مشــاوران املاک، از بازار مسکن کوتاه خواهد شد. عده ای از این 
ســامانه، به عنوان راهگشای گرانی مسکن نام برده اند. به گفته کارشناسان 
در همه جای دنیا صنف مشــاوران املاک به عنوان واســط میان خریدار و 
فروشنده وجود دارد. با حذف این صنف، تنها سردرگمی و مشکلات بیشتر می 
شود و قیمت مسکن نیز کاهشی نخواهد داشت. از طرفی قیمت تنها توسط 
مشاوران املاک تعیین نمی شود بلکه سیاست های اشتباه دولت، طمع بعضی 
از صاحبان خانه ها و وجود سایت هایی مانند دیوار و شیپور که بدون نظارت 
و کار کارشناسی، می توان در آن آگهی ثبت کرد، همه در این مساله موثرند

»جهان اقتصاد« گزارش می دهد؛

افزایش همگانی 
تعرفه   آب ؟!

بررسی ها نشان می دهد؛
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بازی روانی
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بررسی آخرین وضعیت کسری بودجه نشان می دهد:

حال ناخوش بودجه های عمرانی

شرکت گاز استان البرز شرکت فرهنگی ورزشی مجتمع گل گهر سیرجان

   روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآو    رده های نفتی ایران-منطقه قزوین

شرکت گاز استان البرز در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی به شماره نیاز )2003001402000039( در سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( برگزار 
نماید. 

مبلغ برآورد اولیه: 227.056.165.797 ریال
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 11.352.808.290ریال

آخرین زمان مهلت دریافت  اسناد توسط مناقصه گر:  ساعت16:00 مورخ 19/ 1403/07
آخرین زمان عودت اسناد توسط مناقصه گر: ساعت 16:00 مورخ  05/ 1403/08
 زمان بازگشایی پاکات » الف ، ب  ، ج« : ساعت 10 صبح مورخ   13/ 1403/08

شرایط مناقصه گر: 
1.دارای حداقل رتبه 5 در رشته  تاسیات و تجهیزات  معتبر از سازمان برنامه و بودجه کشور

2.-دارای گواهینامه تأیید صلاحیت پیمانکاری حداقل رتبه 6 مرتبط  از اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی
آدرس: استان البرز، کرج، میدان طالقانی، بلوارتعاون، خیابان فرهنگ، روبروی تربیت 6، شرکت گاز استان البرز، امورپیمانها

شناسه آگهی: 1801429

عملیات  دارد،  نظر  در  سیرجان  گل گهر  مجتمع  ورزشی  فرهنگی  شرکت 
گل گهر  ورزشی  مجموعه های  محوطه   و  ساختمان   نگهداری  تعمیر،  بهسازی، 

را از طریق مناقصه به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
طریق  از  مناقصه  در  نحوه ی شرکت  و  شرایط  از  اطلاع  متقاضیان، جهت  لذا 

لینک زیر اقدام نمایند.
https://golgoharsport.ir/bids

مهلت ارسال مدارک و جوابیه مناقصه تا ساعت 14 روز دوشنبه
1403/7/30

آدرس جهت ارسال مدارک :
سیرجان : بلوار دکتر صفار زاده، مجموعه فرهنگی ورزشی سردار شهید قاسم 

سلیمانی ) گل گهر سیرجان (
کد پستی : 7817851571

تهران : سعادت آباد ، علامه شمالی ، خیابان 22، ساختمان مریت ، طبقه سوم
کد پستی : 1466953297

شماره تماس جهت پاسخگویی به سوالات و هماهنگی های لازم :
91002030 -034 داخلی 323 و 350

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران منطقه قزوین در نظر دارد مناقصه مندرج در جدول زیر را برگزار نماید:

فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی یک مرحله ای
موضوع مناقصه: ارائه خدمات نگهداشت و تعمیرات بهره برداری گاز شهرستان طالقان)تجدید 2(

آگهی مناقصه 
انتخاب مدیر پیمان جهت انجام عملیات 

بهسازی، تعمیر، نگهداری ساختمان  و محوطه  مجموعه های ورزشی گل گهر

آگهی فراخوان مناقصه

ت دوم
نوب

ت اول
نوب

 مناقصه عمومی یک مرحله ای به شماره ثبت   2003092187000009 در سامانه تداركات الكترونيك دولتنوع مناقصه

 مناقصه تهیه مصالح، اجرای فومینگ کولینک، سند بلاست و رنگ آمیزی دو مخزن سقف شناور11 میلیونی  انبار نفت قزوینموضوع مناقصه

   ریال  102.875.360.213 مبلغ برآورد اوليه

 مبلغ تضمين شركت در فرآيند
5.143.768.010    ریالارجاع كار

نوع تضمين فرآيند ارجاع كار
 مطابق بندهاي الف، ب، پ، ج، چ، ح ماده 4 آئين نامه تضمين در معاملات دولتي شماره 123402/ت 50659 ه – مورخ 1394/9/22، درصورت واريز
 ( بانك ملي به نام شركت ملي پخش فرآورده هايIR980170000002172588006008وجه نقد، به حساب 2172588006008 )كد شبا 
تا مهلت قبول پيشنهاد ها، تحويل دبير كميسيون بنام دريافت كننده اسناد مناقصه)مناقصه گر( است،   نفتي منطقه قزوين؛ اصل فيش واريزي كه 

مناقصات گردد.

 در بستر سامانه تداركات الكترونيك ايران  پس از انتشار نوبت اول آگهي تا    23/ 1403/07مهلت دريافت اسناد مناقصه

 ساعت و تاريخ جلسه توضيح و
       چهارشنبه        25 /7 /1403 راس    صبح    10:00 تشريح  اسناد

لغایت روز سه شنبه تاریخ:  8 / 8 /1403 درج در سامانه تدارکات الکترونیک دولت و ارائه فیزیکی پاکت الف تا ساعت 13همانروزمهلت قبول پيشنهادها

 ساعت و تاريخ بازگشايي
روز  چهار شنبه   تاریخ    9 / 8 /1403     ساعت: 8:30    صبحپيشنهادها

 محل دريافت اسناد و قبول
پيشنهادها

 قزوين- كيلومتر 3 جاده قديم تهران-  ساختمان ستادي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه قزوين-  طبقه اول- دبيرخانه كميسيون
مناقصات-  تلفن02833554334 داخلي 176 -  فاكس 028-33550878

توضیحات
میت و کیفیت خدمات:  به شرح شرایط مندرج در اسناد مناقصه

. شناسه ملی مناقصه گزار جهت درج در ضمانت نامه بانکی برابر 14007478234 )شرکت ملی پخش فراورده های نفتی ایران منطقه قزوین( می باشد

: انتشارنوبت اول آگهی :    1403/7/18     انتشارنوبت دوم آگهی    1403/7/21
شناسهآگهی: 1801360
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سرمقاله

قیمــت طلا و ارز بر مدار صعود؟!
 سعید مشکات - کارشناس بازار سرمایه

اگرچه در روزهای اخیر تنش های منطقه ای کاهش پیدا کرده، اما قیمت طلا و دلار 
همچنان روند صعودی داشت. این افزایش قیمت به چند دلیل عمده باز می گردد. دلیل 
اول این است که احتمال می رود دوباره تنش ها افزایش پیدا کند. در نتیجه بازار هنوز به 
صورت روانی به این اطمینان نرسیده که مشکلات و تنش ها به صورت کامل به پایان 
رسیده است. دلیل دوم به انتخابات آمریکا باز می گردد. به زودی و در ماه آبان این انتخابات 
انجام خواهد شد و انتخاب هر فردی به عنوان رئیس جمهور در این کشور، می تواند در 

بازار دلار و بالطبع در بازار طلا تاثیرگذار باشد.
دلیل سوم به تراز تجاری منفی بازمی گردد. سهم صادرات غیرنفتی در هفت ماه گذشته 
حدود ۲۶ میلیارد دلار بود، در حالی که ارزش واردات، به حدود ۳۲ میلیارد دلار رسید. این 
باعث می شود تراز منفی 8 میلیارد دلاری به وجود آید که همین مساله، در بازار بار روانی 
ایجاد می کند. معمولا زمانی که تراز تجاری منفی می شود، قیمت ارز با تکانه هایی روبرو 

است.
دلیل چهارم افزایش قیمت طلا، به افزایش قیمت آن در جهان باز می گردد. در حال حاضر 
بازار طلا مبهم است. از یک سو گزارش های اقتصادی ایالات متحده در مورد اشتغال، 
تولید ناخالص داخلی و نرخ بهره نوسان پیدا کرده و از طرف دیگر، به علت تنش های 

منطقه ای، قیمت اونس جهانی طلا افزایش پیدا کرده است.
در واقع در نیمه دوم سال، با توجه به کسری تجاری و کسری بودجه، قیمت ها افزایش 
پیدا می کنند. جو روانی جنگ، افزایش قیمت طلای جهانی و انتخابات آمریکا نیز این 
موضوع را تشدید کرده است. تا زمانی که جو روانی جنگ بر جامعه حاکم باشد، قیمت ها 

افزایش پیدا خواهند کرد.
هر چند در نیمه دوم سال این افزایش قیمت ها غیرمعمول نیست و معمولا کشور با آن 
روبروست. چنین اتفاقی در سال های قبل نیز افتاده است و با بررسی روند سال های 

گذشته، به نظر می رسد امسال نیز روند بازار طلا و دلار، صعودی خواهد بود.

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

خبر

توزیــع دارو از طریق پلتفرم ها به صورت 
آزمایشی اجرا می شود

سـخنگوی کمیسیـون اصـل ۹۰ مجلـس به جزئیات جلسـه کمیسیـون اصل ۹۰ 
مجلـس شـورای اسـلامی با حضـور وزیر بهداشـت، درمـان و آموزش پزشـکی و 

معاونانش پرداخت.
علی کشـوری سـخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس با اشـاره به جزئیات جلسـه 
کمیسیـون اصـل ۹۰ مجلس شـورای اسـلامی با حضـور وزیر بهداشـت، درمان و 
آمـوزش پزشـکی و معاونانـش گفـت: موضـوع اول دربـاره عملیاتی شـدن توزیع 
دارو از طریـق پلتفرم هـا و کسـب و کارهـای اینترنـتی بود که مصوباتی داشـتیم و 
قـرار شـد بـه صورت پایلـوت و در دسـتورالعمل یک ماهـه انجام بگیـرد و اگر نیاز 

به اصلاحاتی بود، اعمال شود و نهایتاً در سراسر کشور اجرا شود.
وی ادامـه داد: در ایـن جلسـه تاکیـد شـد کـه بایـد منافـع عمـوم مـردم از جهـت 
سـهولت در دسـترسی و ایمـنی در دریافـت دارو بـر منافع صنف داروسـازان مقدم 

باشد.
سـخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شـورای اسـلامی تصریح کرد: دسـتور دوم 
ضـرورت فعال شـدن سـتاد توسـعه علوم و فنـاوری گیاهان دارویی و طب سـنتی 
بـود کـه مصوباتـش ایـن بـود که به منظـور پیشـبرد هرچه سـریع تر امـور مرتبط 
بـا سیاسـت گـذاری، برنامـه ریـزی و اجـرای اقدامـات حوزه طـب سـنتی ایرانی 
مصـرح در سـند مـلی گیاهان دارویی و طب سـنتی مصوب شـورای عـالی انقلاب 
فرهنگی پیشـنهاد شـد کمیته یا شـورایی به ریاسـت مقام عالی وزارت بهداشـت 
یـا قائـم مقـام وزیـر بهداشـت، معاونیـن مربوطـه، مدیـر کل دفتـر طب ایـرانی، 
نماینـده ای از کمیسیون بهداشـت و درمان مجلس شـورای اسـلامی، کارشـناس 
کمیسیـون اصـل ۹۰ و نماینـده ای از شـورای عـالی انقلاب فرهنگی تشـکیل و به 
عنـوان مرجـع تصمیم گیـری نهـایی و رفع موانع اجـرایی برنامه هـای حوزه طب 
سـنتی بـه ویـژه اقدامات ۴۷ مندرج در سـند پیشـرفت عمـل نماید. ایـن کمیته یا 
شـورا طی یـک مـاه آتی تشـکیل و گـزارش اقدامـات آن هـر ۶ مـاه یکبـار برای 

کمیسیون اصل ۹۰ ارسال خواهد شد.
کشـوری ادامـه داد: دسـتور سـوم جلسـه بـررسی آخریـن وضعیت حسـاب واحد 
خزانـه در وزارت بهداشـت، درمـان و آمـوزش پزشـکی بـود؛ طبق مصوبـات این 
بخش، وزارت بهداشـت، درمان آموزش پزشـکی موظف اسـت گـزارش وضعیت 
اجـرای حسـاب واحـد خزانـه در وزارت بهداشـت، درمـان و آمـوزش پزشـکی، 
دانشـگاه های علـوم پزشـکی و سـازمان بیمـه سـلامت را ظرف مـدت یک هفته 

به کمیسیون ارسال نمایند.
سـخنگوی کمیسیـون اصل ۹۰ مجلس شـورای اسـلامی تصریح کـرد: همچنین 
بانـک مرکزی موظف شـد که نسـبت به بسـتن کلیـه حسـاب های غیرمجاز اعم 
از مسـدودی و ذخیـره کارکنـان کـه با شناسـه مـلی دسـتگاه اجرایی افتتاح شـده 
اسـت، طبـق بنـد ب تبصره سـه قانون بودجـه سـال ۱۴۰۳ اقدام و گـزارش آن را 

ظرف مدت یک ماه به کمیسیون ارائه کند.
کشـوری افـزود: عـلاوه بـر ایـن، مقـرر شـد کـه ظـرف دو هفتـه آینده جلسـه ای 
متشـکل از وزارت امـور اقتصـاد و دارایی امـور اقتصـادی و دارایی، خزانه داری کل 
کشـور، سازمان اداری و استخدامی کشور، سـازمان برنامه ریزی و بودجه، معاونت 
حقـوقی رئیـس جمهور و وزارت بهداشـت، درمان و آموزش پزشـکی جهت تعیین 
تکلیـف در ایـن خصـوص انجـام شـود کـه دعوتنامـه سـازمان بیمـه سـلامت در 
خصـوص نحوه اجرای حسـاب واحـد خزانه در محل کمیسیون اصل ۹۰ تشـکیل 

و جمع بندی این جلسه متعاقباً ارسال خواهد شد.
وی بیـان کـرد: در ادامه، گزارش اخـذ مابالتفاوت از زنجیره تولیـد و توزیع در طرح 
دارویـار بـررسی شـد؛ پـس از حـذف ارز ترجیـحی ۴۲۰۰ تومانی و افزایش شـدید 
قیمت هـا، سـود هنگفـتی از محـل بیت المـال عائـد اعضـای زنجیـره شـد کـه 
کمیسیـون تـا بازگشـت حقـوق مـردم ایـن موضـوع را پیگیـری خواهد کـرد. به 
فعـالان ایـن حـوزه با توجه بـه موجودی ایشـان در زمان آغـاز طرح دارویـار اعلام 

بدهی شده و مراجع قضائی در حال پیگیری این موضوع هستند.
کشـوری بیان کرد: روند اجرای سـامانه تیتک که وظیفه دارد اقلام سـلامت محور 
نظیـر دارو، تجهیـزات پزشـکی، آرایـشی و بهداشـتی را از زمـان واردات و تولید تا 
زمـانی کـه بـه دسـت مصرف کنندگان نهـایی می رسـد، ردیابی کنـد و اصالت آن 

را کنترل کند، در این جلسه بررسی شد.
وی اظهـار کـرد: متأسـفانه بـا وجود سـال های زیادی کـه از تصویب این سـامانه 
گذشـته اسـت امـا پیشـرفت آن بسیـار کند بـوده و عقـب ماندگی هـای جدی در 
ایـن مـورد وجـود دارد و کمیسیـون ایـن موضـوع را در دسـتورکار قـرار داده تـا با 

کمک دستگاه های اجرایی سریع تر این سامانه به نتیجه برسد.

 مدتهاست کشور به دلایل مختلفی  با کسری بودجه روبه رو 
است و در همه بخش های اقتصادی کشور تاثیر گذار بوده 
است به طوریکه که طبق قانون بودجه ۱۴۰۳ باید تا پایان 
شهریورماه ۲۰۰ همت از منابع بودجه عمرانی محقق می شد، 
اما در عمل تنها ۶5 همت به پروژه های عمرانی اختصاص یافته 
است که این آمار نشان از این موضوع دارد که  محقق نشدن 
بودجه عمرانی کشور به دلیل همین کسری های بودجه ای 
است  و وزیر اقتصاد نیز اخیرا اذعان داشته که برای تامین بودجه 
تولید و اشتغال قانون بودجه ۱۴۰۳ دچار کسری بودجه هستیم 
موضوعی که به گفته کارشناسان برای کشور در حال توسعه 
ای همچون ایران که دارای انبوهی از پروژه های عمرانی نیمه  
تمام و حوزه های نیازمند سرمایه گذاری است، این بخش از 
بودجه اهمتی دوچندان دارد؛ با وجود این، طی سال های 
گذشته، بودجه عمرانی همواره نادیده گرفته شده و منابع در 

نظر گرفته شده برای آن محقق نشده اند.
در حالیکه بودجه عمرانی یکی از مهم ترین ارقام بودجه سالانه 
است که تحت عنوان تملک دارایی های سرمایه ای در قانون 
بودجه هر سال گنجانده می شود اما در جدیدترین گزارش های 
دیوان محاسبات کشور از وضعیت بودجه عمرانی این موضوع  
نشان  داده می شود که نه  تنها بی توجهی به این بودجه در نیمه 
نخست سال جاری نیز ادامه پیدا کرده است، بلکه دولت ها حتی 
در تخصیص بودجه محقق شده به طرح های عمرانی نیز 

ناموفق بوده اند.
بر اساس گزارش دیوان محاسبات کشور از عملکرد مالی دولت 
در ۶ماهه سال جاری، منابع در اختیار دولت معادل هزار و ۲۷۷ 
هزار میلیارد تومان و کل مصارف عمومی نیز بیش از هزار و 
۳۳8 هزار میلیارد تومان بوده و کسری ۶۱ هزار میلیارد تومانی 
آن، با استفاده از ظرفیت های مدیریت منابع خزانه داری تامین 

شده است.
همچنین از کل مصارف هزار و ۳۳8 هزار میلیارد تومانی دولت 
در ۶ماهه نخست امسال، مبلغ هزار و ۱۷۲ هزار میلیارد تومان، 
معادل 8۷ درصد به اعتبارات هزینه ای اختصاص یافته و سهم 
اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای تنها ۶5 هزار میلیارد 
تومان بوده است؛ به عبارت دیگر تنها چهار درصد از مصارف 
بودجه امسال تا پایان تابستان به بودجه عمرانی اختصاص پیدا 

کرده است.
بر این اساس با وجود اینکه دیوان محاسبات، رقم پرداخت 
بودجه عمرانی در نیمه نخست امسال را ۶5 هزار میلیارد تومان 
اعلام کرده، خبرگزاری فارس در گزارشی به نقل از سازمان 

برنامه و بودجه، اعداد و ارقام متفاوتی منتشر کرده است.
طبق این گزارش، سازمان برنامه و بودجه ادعا کرده طی ۶ماهه 

ابتدایی سال حدود ۷۲ هزار میلیارد تومان اعتبار به طرح های 
تملک داریی های سرمایه ای تخصیص داده شده که این رقم 
بدون احتساب پرداخت اعتبار از محل درآمدهای اختصاصی 
دستگاه های  اجرایی بوده و انتظار می رود از این محل نیز حدود 
۱۰ هزار میلیارد تومان بابت طرح های تملک دارایی های 
سرمایه ای پرداخت شده باشد تا کل مبلغ این بخش از بودجه 

به 8۲ هزار میلیارد تومان برسد.
نکته دیگر درباره گزارش دیوان محاسبات، تداوم کسری 
بودجه عمرانی در سال ۱۴۰۳ است. مجلس شورای اسلامی 
در قانون بودجه امسال، ۴۰۰ هزار میلیارد تومان برای 
اختصاص به بودجه عمرانی تصویب کرد که این رقم تنها حدود 

هفت درصد بیشتر از سال ۱۴۰۲ بود. 
به این ترتیب، با اتکا به رقم اعلام شده از سوی دیوان محاسبات، 
سهم ۶5 هزار میلیارد تومانی بودجه عمرانی در نیمه نخست 
سال جاری به این معنی است که تنها ۳۲.5 درصد از منابعی 
که باید در ۶ماهه امسال به بودجه عمرانی اختصاص می یافت، 
محقق شده است. با در نظر گرفتن رقم اعلامی سازمان برنامه 
و بودجه نیز این نسبت تغییر چندانی ندارد و به ۴۱ درصد 

می رسد.
با این تفاصیل، به نظر می رسد بی توجهی به قانون بودجه در 
تخصیص منابع به پروژه های عمرانی در سال ۱۴۰۳ نیز ادامه 
یافته و احتمالاً منابع تعیین شده برای این پروژه ها، همچون 
سال های گذشته، به جبران کسری بودجه جاری دولت 

اختصاص یافته است.
دیگر نکته مهم و البته تاسف برانگیز در مورد بودجه عمرانی 
سال ۱۴۰۲ این است که بررسی ها نشان می دهند نه تنها بخش 
عمده این بودجه محقق نشده بلکه بخشی از اعتبارات 

اختصاص یافته نیز در حساب های دولتی رسوب کرده و به 
طرح های عمرانی نرسیده اند.

بنا بر گزارش دیوان محاسبات کشور، 5۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد 
تومان از اعتبارات اختصاص یافته به بودجه عمرانی، در 
حساب های پرداخت اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 
دستگاه های اجرایی رسوب کرده است و دستگاه های دولتی 
هنوز موفق نشده اند این منابع مالی را به پروژه های مربوطه 

اختصاص دهند.
از همین روی، دیوان محاسبات به منظور جلوگیری از تخلفات 
احتمالی در خصوص انتقال این مبلغ به حساب های سپرده، 
ضمن تاکید بر ضرورت تفکیک مانده مذکور در دو بخش سال 
جاری و سال ۱۴۰۲ و با توجه به اهمیت موضوع در افزایش 
رفاه عمومی و همچنین پایان مهلت جذب اعتبارات تملک 
دارایی های سرمایه ای، بر ممنوعیت انتقال وجوه مصرف نشده 

به حساب های سپرده دولتی تاکید کرده است.
حال سوال اینجاست که آیا نگهداری این مبلغ در حساب ها و 
تخصیص نیافتن آنها به پروژه های عمرانی، در حالی که انبوهی 
از این پروژه های ناتمام نیازمند منابع هستند، نوعی ترک فعل 

از سمت دولت قبل و دولت چهاردهم به حساب نمی آید؟
در این راستا  وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز بیان کرده که 
برای تامین بودجه تولید و اشتغال قانون بودجه ۱۴۰۳ دچار 
کسری بودجه هستیم، اما بانک ها برای برطرف کردن آن 

آمادگی دارند.
عبدالناصر همتی در ادامه اظهار داشته ،  در سال ۱۴۰۱ مبلغ 
۴.8 همت نقد بود و متاسفانه ۱۷.۶ به صورت اوراق بود و 
بانک ها باید ابتدا اوراق را در بازار بفروشند و تنظیم کنند که با 
توجه به سن اوراق ها )تاریخ سررسید( تا 55 درصد آن ارزش 

می یابد یعنی ۴5 درصد ارزش در تنظیم از دست می رود 
بنابراین آنچه ماند ۱5.۳ همت بود. همچنین در سال ۱۴۰۲ 
میزان نقدی ۲ همت بیشتر نبود و ۲۴ همت آن در قالب اوراق 

عرضه شد بنابراین بعد از تنظیم خالص آن ۱۷ همت شد.
همتی یادآور شد: در ۶ ماه اول سال که درگیر سامانه بودیم این 
مبالغ پرداخت نشد و شهریورماه به طور جدی پیگیری کردیم، 
تمام قرارداد های عاملیت بسته شد و الان به بانک ها و 
دستگاه های اجرایی ابلاغ شده و آمادگی لازم برای پرداخت 

وجود دارد.
عضو کابینه دولت چهاردهم افزود تاکید کرد: یکی از دلایلی 
که اصرار بر ایجاد سامانه داشتیم مسئله کنترل دو بار پرداخت 
کردن یا کنترل مربوط به سقف پرداخت ها است که موارد بسیار 
مهمی بود که انجام شد ضمن اینکه در سال ۱۴۰۳ مشکل 
اساسی این است که بودجه کسری دارد که قرار بود از طریق 
بودجه هدفمندی تامین شود و، چون بودجه هدفمندی کسری 
سنگینی داشت مجبور شدیم بخشی از بودجه عمومی را در 
هدفمندی هزینه کنیم به همین دلیل الان درگیر تامین بودجه 
عمومی هستیم و از رهبری اذن گرفتیم تا بتوانیم از منابع 
صندوق توسعه ملی برای جبران کسری بودجه هدفمندی و 
عمومی استفاده کنیم و امیدواریم تا پایان سال بودجه ای که 

برای اجرای تبصره لازم است را بتوانیم تامین کنیم.
وی بیان کرد: هم اکنون این نوید را می دهم که با تلاش دولت 
سال آینده بودجه کشور به صورت یکپارچه خواهد بود و هر 
بودجه و هزینه ای مشخص بوده و قابل جا به جا کردن نخواهد 
بود ضمن اینکه امیدواریم بتوانیم پرداختی 5۱ همت را از طریق 
ترکیب با منابع بانک ها انجام دهیم و این کار مهمی برای 
اشتغال زایی و تولید در مناطقی است که نرخ بیکاری بالا دارند

به گفته همتی  رسوب منابعی که از آن صحبت شد، در واقع 
تخصیص هایی بود که سازمان برنامه در سال ۱۴۰۰ و ۴۰۱ 
انجام داده است و حدود ۳۱ همت است. این تخصیصات در 
جریان است و ما این منابع را به پروژه هایی دادیم که در حال 

کار هستند و هنوز تمام نشده است.
وی ادامه داد: آنچه که از ۳۱ هزار میلیارد تومان برگشتی داریم 

و در حساب ثروت و عدالت است، ۷ همت است.
وزیر اقتصاد و امور دارایی بیان کرد: بنابراین آن چیزی که ما 
در اختیار داریم، برگشتی از پروژه هاست و ۷ همت است که آن 

را هم دوباره به جریان خواهیم انداخت.
وی تاکید کرد: ایجاد تسهیلات اشتغال زایی، یکی از کار های 
بسیار خوب مجلس و دولت بوده و به نظر می رسد با نظارتی 
که از طریق سامانه ای که ظرف چند ماهه گذشته آن را تحقق 
دادیم و در حال حاضر به طور متمرکز موارد را مورد کنترل و 
نظارت قرار می دهد، هیچ نگرانی وجود ندارد و انشالله تا پایان 
سال منابع ۱۷ همتی که برای ۱۴۰۲ تعیین کردیم و ۳ برابر 
آن که 5۴ هزار میلیارد تومان است، در نیمه دوم سال در 

پروژه ها، توزیع و تخصیص خواهد شد.

بررسی آخرین وضعیت کسری بودجه نشان می دهد:

حال ناخوش بودجه های عمرانی

جهان اقتصاد: رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: اول آبان ماه، 
کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ به همراه تبصره ها به مجلس تقدیم 
می شود و همه تلاش ما بر این بوده است که بودجه انطباق 

حداکثری با برنامه هفتم داشته باشد.
سید حمید پورمحمدی در جلسه علنی  مجلس و در جریان بررسی 
گزارش مشترک کمیسیون های اقتصادی و ویژه حمایت از تولید 
و نظارت بر اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون اساسی در 
مورد بررسی عملکرد تبصره های موسوم به تولید و اشتغال 
)تبصره )۱8( در قوانین بودجه ۱۴۰۰ الی ۱۴۰۲ و تبصره )۲( 
قانون بودجه ۱۴۰۳ کل کشور، اظهار کرد: این گزارش درباره آن 
است که چه مقدار از اعتبارات برای اشتغال تخصیص داده شده 

است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: سازمان برنامه و بودجه 
در سال ۱۴۰۱، ۲۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان برای اشتغال 
تخصیص داد که این میزان در سال ۱۴۰۲ به ۲۶ هزار و ۱۰۰ 
میلیارد تومان رسید. در سال جاری بنا بر دلایلی تاکنون اعتبارات 
بخش اشتغال تخصیص داده نشده که این موضوع در اولویت 
سازمان برنامه و بودجه است تا تخصیص ها در نیمه دوم امسال 

انجام شود.
وی ادامه داد: علت اینکه این اعتبار تاکنون اختصاص داده نشده 
این است که در نیمه اول سال هزینه های دولت زیاد و درآمدها 
کم است، برای مثال، باید پول گندم کاران و پاداش بازنشستگان 
داده شود. بر این اساس، اعتبارات برای اجرای طرح های 
اشتغال زایی در نیمه دوم سال پرداخت می شود. طبق گزارش ها، 
حدود ۳۱ هزار میلیارد تومان پول تخصیص داده شده در حساب 

بانک ها و حساب اشتغال موجود است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: همچنین منتظر گزارش 
دستگاه ها هستیم تا سازمان برنامه و بودجه بر اساس آن 
گزارش ها، تخصیص را انجام دهد. سازمان برنامه و بودجه در 
سال های قبل اعتبارات اشتغال را تخصیص داده و در نیمه دوم 
امسال هم این کار انجام می شود، منتها ما منتظر گزارش نظارتی 

دستگاه ها هستیم تا این کار را بر اساس اولویت ها انجام دهیم.

پورمحمدی در ادامه، گفت: اول آبان ماه، کلیات لایحه بودجه 
۱۴۰۴ به همراه تبصره ها به مجلس تقدیم می شود و همه تلاش 
ما بر این بوده است که بودجه انطباق حداکثری با برنامه هفتم 
داشته باشد. همچنین قرار است همایش مشترکی از سوی دولت 
و مجلس شورای اسلامی در ۳۰ مهر ماه درباره نحوه اجرای قانون 

برنامه هفتم توسعه برگزار شود.
در ادامه جلسه رئیس مجلس شورای اسلامی از رئیس سازمان 
برنامه و بودجه خواست که درباره ۳۱ همت اعتبار مربوط به 
اشتغال رسوب شده در بانک ها توضیح دهد که وی در این مورد، 
اظهار کرد: سازوکار فعلی نشان می دهد عملکرد به درستی بوده 
و ما طبق قانون عمل می کنیم که می گوید تسهیلات دهید و بعد 
نظارت انجام شود. پس پرداخت اعتبارات برای اشتغال دقیق 

بوده و وزارت اقتصاد به دقت کار خود را انجام می دهد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: هنوز ۳۱ همت در حساب 
بانک ها و حساب صندوق پیشرفت و عدالت وجود دارد، به این 
معنا که کسی که قصد گرفتن تسهیلات داشته حتی اگر پرونده اش 
را کامل نکرده یا پیگیری انجام نداده است، نگرانی از بابت پول 
نداشته باشد. امسال هم به موقع تخصیص می دهیم و کار 

تخصیص با مدیریت جلو می رود.
رئیس مجلس شورای اسلامی مجدداً خطاب به پورمحمدی 
اظهار کرد: هدف از این قانون روشن است یک زمانی اعتبار 
اشتغال به صورت کمک بلاعوض داده می شد که با توافق مجلس 
شورای اسلامی و دولت مقرر شد حساب بانکی ایجاد شود که 
حساب بانک ملی درست شده ولی هنوز حساب استانی راه نیفتاده 
تا  شود  راه اندازی  استانی  حساب های  دهید  اجازه  است. 
تمرکززدایی صورت گیرد چون این اعتبارات به حساب خزانه 
نرفته و بلکه به حساب صندوق پیشرفت و عدالت می رود پس 
اگر پولی در حساب بانکی است باید تبدیل به اهرمی شده و برای 
اشتغال هزینه شود. باید همیشه در حساب پیشرفت و عدالت پول 
وجود داشته و هر سال اعتباری برای آن اختصاص می دهیم و 

بانک ها هم باید سهم خود را در این حساب بگذارند.
پورمحمدی در پاسخ به این صحبت های رئیس مجلس شورای 

اسلامی، گفت: این پول قبل از سال ۱۴۰۰ وجود داشت بعد 
صندوقی به نام عدالت و پیشرفت تشکیل شد تا اعتبارات در یک 
حساب تجمیع شود. قرار بر این شد تا سالانه سازمان برنامه و 
بودجه بر اساس ردیف های قانونی تخفیف هایی دهد و بانک ها 
هم مبالغی را اختصاص داده تا جوانانی که دنبال شغل هستند، 
تسهیلات ارزان دریافت کنند. اکنون این پول در اختیار استان ها 
است و شورای برنامه ریزی استان تصویب کرده و به استان ها 

می دهد.
قالیباف در واکنش به این صحبت پورمحمدی، گفت: ما حساب 

ملی استانی داریم که در قانون مشخص شده است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه هم در این زمینه، توضیح داد: 
حساب ملی است و پول در اختیار استان ها قرار دارد. شورای برنامه 
ریزی تصویب می کند و با تصویب آن اعتبار به استان ها داده 
می شود. وجود این اعتبار در حساب ها هم به معنای عیب کار 
نیست، بلکه دقت کار است. الان با سازوکار تعریف شده بانک ها 
هم باید رقمی به این اعتبار اضافه کنند و در نیمه دوم سال 

تخصیص قانونی انجام می شود.
در ادامه، رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ۶ ماه از سال گذشته 
است، اما اشتغال موضوع اول بوده و نباید صبر کنیم که چون پول 
وجود دارد، آخر سال اعتبارات را دهیم. موضوع استان ها مهم 

است و باید از ظرفیت استان ها استفاده کنیم.
همچنین رئیس مجلس شورای اسلامی خطاب به رئیس سازمان 
برنامه و بودجه، گفت: گندم کاران دچار مشکل هستند و ۴۲ همت 
از طلب آنها باقی مانده که باید پرداخت شود؛ پورمحمدی در این 
مورد، گفت: در قانون بودجه برای پرداخت طلب گندم ۱۴۳ همت 
به اضافه یک درصد از محل ارزش افزوده پیش بینی شده است 
که رقمی بالغ بر ۱5۰ همت می شود. تاکنون ۱۶۷ همت بابت 

خرید گندم به کشاورزان داده شده است.
وی تاکید کرد: امسال میزان خرید گندم نزدیک به ۲۲۰ همت 
شد، یعنی بالای ۱۲ میلیون تن گندم خریدیم که نشان از تلاش 
کشاورزان و تأمین امنیت غذایی است، اما بر اساس ردیف های 
بودجه قدرت ما برای پرداخت و با تمام اختیارات مان ۱۶8 همت 

است.
پورمحمدی متذکر شد: مقام معظم رهبری برای برداشت از 
صندوق توسعه ملی مجوز دادند، اما این اعتبار تنها باید برای 
طرح های عمرانی هزینه شود و امکان جابه جایی ندارد. در این 
شرایط یا باید در قالب لایحه دوفوریتی از مجلس شورای اسلامی 
اجازه پرداخت بگیریم، یا اینکه مجوزی از جلسه سران قوا داشته 
باشیم. ما مسیر مجلس شورای اسلامی را انتخاب کردیم و فردا 

این لایحه را در دولت مطرح می کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: بحث دیگر پرداخت 
پاداش پایان خدمت است که در بودجه ۲۲ همت آمده اما ما باید 
اجرای  نمایندگان،  دیگر  دغدغه  دهیم.  پاداش  ۷5 همت 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان است که در قانون مبلغ دیده 
شده برای دولتی ها یعنی صندوق های کشوری، لشکری و فولاد 
5۰ همت پیش بینی شده است. حکم قانونی طوری نوشته شده 
است که اگر بخواهیم دقیق اجرا کنیم، قشری که حقوق کمتری 
می گیرند دچار آسیب می شوند و آنهایی که حقوق بیشتری 

می گیرند، رقم بالاتری دریافت می کنند.
وی توضیح داد: از آنجایی که دولت قبل امکان اجرا را نداشت، به 
صورت علی الحساب یک میلیون تومان پرداخت کرد که ما هم 
باید این روند را ادامه دهیم و نمی توانیم بگوییم که پول نمی دهیم، 
لذا تا پایان سال پرداخت یک میلیون تومان را ادامه خواهیم داد. 
آمادگی اصلاح قانون را داریم تا بر اساس نظر مجلس شورای 
اسلامی عمل کنیم و تلاش می کنیم که سال آینده این اتفاق بیفتد

رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: در قانون برای اجرای 
از  درآمدهای حاصل  بازنشستگان موضوع  متناسب سازی 
افزایش یک درصد مالیات بر ارزش افزوده آمده است که ۷۰ 
همت می شود، اما در ردیف ها مجلس شورای اسلامی 5۰ همت 
تخصیص داده و مابقی به جاهای دیگر داده شده است. ما هم 
باید طبق ردیف های بودجه عمل می کنیم که 5۰ همت است. 
بازنشستگانی هستند که حقوق کمتر از ۱۰ میلیون می گیرند که 
تعداد آنها به کمتر از ۲۰۰ هزار نفر می رسد که باید به آن ها هم 

توجه شود.

پورمحمدی در صحن مجلس:

لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ اول آبان تقدیم مجلس خواهد شد

جهان اقتصاد: وزیر اقتصاد و امور دارایی در جلسه علنی امروز 
مجلس شورای اسلامی، گفت: بودجه سال ۱۴۰۳ کسری 
زیادی دارد و حتی بخش هدفمندی هم کسری زیادی دارد.

عبدالناصر همتی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی و در 
جریان بررسی گزارش مشترک کمیسیون های اقتصادی و 
ویژه حمایت از تولید و نظارت بر اجرای سیاست های کلی 
اصل )۴۴( قانون اساسی در مورد بررسی عملکرد تبصره های 

موسوم به تولید و اشتغال )تبصره )۱8( در قوانین بودجه ۱۴۰۰ 
الی ۱۴۰۲ و تبصره )۲( قانون بودجه ۱۴۰۳ کل کشور، گفت: 
از ابتدای سال همکاران ما در تلاش برای ایجاد سامانه 

یکپارچه بودند و این سامانه نهایی شد.
وی ادامه داد: سال ۱۴۰۰، ۱8.۹ همت پولی بوده است که در 
بودجه پیش بینی کردند. وقتی ما اوراق را می خواهیم به 
بانک ها دهیم، بانک ها باید اول این اوراق را در بازار بفروشند 

و تنظیم کنند. این اوراق با توجه به تاریخ سررسیدشان تا ۶۰ 
درصد ارزش پیدا می کند، بنابراین مقدار پولی که برای سال 
۱۴۰۱ بود، ۱5.۳ همت شد.وزیر اقتصاد گفت: در سال ۱۴۰۲ 
میزان ثروت نقدی برای تبصره ۱8 دو همت بیشتر نبود و بقیه 
اوراق بود که تقریباً ۲۴ همت بود. در سال ۱۴۰۳ دچار کسری 
بودجه شدیم و بخشی از بودجه عمومی را در هدفمندی هزینه 

کردیم که در بخش هدفمندی هم کسری داریم.

همتی در صحن مجلس:

بودجه امسال کسری زیادی دارد

مفقودي
سال  آذرماه  درتاريخ  كه  دار  خط  سفيد  متن  بدون  برگه 
1402به امضاي آقايان حسن حاتمي ويزدان حاتمي درآن 
قيدشده است  مفقود گرديده وازدرجه اعتبارساقط مي باشد
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چالش های صنعت فولاد

علی محمدی؛ مدیرعامل فولاد اکسین خوزستان
صنعــت فــولاد ایــران به  عنــوان یــکی از ارکان اســاسی اقتصــاد مــلی و از مهم تریــن 
زنجیره  هــای ارزش افــزوده صنعــتی، طی دهه  هــای اخیــر بــا چالش  هــای ســاختاری 
و سیســتمی فــراوانی مواجــه بــوده اســت.اگرچه توســعه ظرفیت  های تولیــدی و تنوع 
در محصــولات فــولادی از دســتاوردهای برجســته این صنعت محســوب می شــود، اما 
ــایه  ــواره در س ــش، هم ــر پرچال ــن مسی ــه ای ــد ک ــه نشــان می ده ــگاه واقع  گرایان ن
ــانات  ــرژی و نوس ــن ان ــای تامی ــژه در حوزه  ه ــارجی به  وی ــلی و خ ــارهای داخ فش
اقتصــادی طی شــده اســت.یکی از مهم تریــن چالش  هــای ســاختاری کــه صنعــت 
ــدار  ــدان زیرســاخت  های پای ــد، فق ــرم   می کن ــا آن دســت و پنجــه ن ــران ب ــولاد ای ف
انــرژی اســت. در شــرایطی کــه ظرفیــت اســمی تولید فــولاد کشــور در راســتای عمل 
بــه افــق ۱۴۰۴،    بــه تولیــد 5۰ میلیــون تــن نزدیــک شــده، چالــش تامیــن انــرژی، 
ــرای تحقــق کامــل ایــن ظرفیــت تبدیــل  ــعی جــدی ب ــه مان ــرق و گاز ب به  ویــژه ب
شــده اســت. نوســانات در تامیــن انــرژی، نه  تنهــا بــه کاهــش پایــداری تولیــد منجــر 
ــوان رقابت  پذیــری  می شــود بلکــه باعــث افزایــش هزینه  هــای تولیــد و کاهــش ت
ــز شــده اســت. به  طــور مشــخص،  ــانی نی ــای جه ــولادی در بازاره شــرکت های ف
هرگونــه وقفــه در فرآیندهــای تولیــد فــولاد، زنجیره تامین را به  شــدت مختــل می کند 
و پیامدهــای اقتصــادی جبران  ناپذیــری بــه دنبــال دارد.افــزون بــر ایــن، تحریم  هــای 
بین الملــلی کــه به  طــور مســتقیم بــر صنایــع راهبــردی کشــور از جملــه فــولاد تاثیــر 
گذاشــته، توانســته  اند مانــع از دســترسی بــه فناوری  هــای نویــن و تجهیــزات روزآمــد 
شــوند. ایــن مســاله، توانــایی تولیدکننــدگان داخــلی را در رقابــت بــا رقبــای جهــانی 
کاهــش داده و صــادرات محصــولات فــولادی بــه بازارهــای بین الملــلی را بــا چالــش 
ــا ۲۷  ــرای افزایــش صــادرات ت مواجــه کــرده اســت. از ایــن منظــر، برنامه  ریــزی ب
میلیــون تــن در افــق ۱۴۰۴، نیازمنــد بازنگــری جــدی در سیاســت  های کلان 
اقتصــادی و بهبــود زیرســاخت  های داخــلی اســت تــا بتواند زنجیــره ارزش صــادراتی 
ــال  ــه به  دنب ــز ک ــعه نی ــم توس ــه هفت ــر برنام ــوی دیگ ــت کند.ازس ــور را تقوی کش
ــولاد در ســال اســت، چالش  هــای  ــن ف ــون ت ــد بیــش از ۶۰ میلی ــه تولی دســتیابی ب
بسیــاری را پیــش  روی خــود دارد. ایــن برنامــه کــه بخــشی از راهبــرد کلان صنعــتی 
کشــور اســت، نیازمنــد ســرمایه گذاری  های عظیــمی در حوزه  هــای تامیــن انــرژی، 
زیرســاخت  های تولیــدی، نوســازی تکنولوژیــک و توســعه نیــروی انســانی اســت. 
طبــق برآوردهــای نهادهــای معتبــر اقتصــادی داخــلی و بین الملــلی، تحقــق ایــن 
اهــداف نیازمنــد ســرمایه گذاری حــدود ۲۰۰ میلیــارد دلاری در بخش  هــای مختلــف 
ــولاد  ــن ف ــون ت ــد ۶۰ میلی ــال، تولی ــوان مث ــه عن ــرژی اســت. ب ــولاد و ان ــره ف زنجی
مســتلزم افزایــش چشــمگیر در تامیــن بــرق و گاز اســت. ایــن در حــالی اســت که طی 
ــار  ــالی، فش ــع م ــود مناب ــل کمب ــه دلی ــرژی ب ــن ان ــر، بحــران تامی ــال های اخی س
ــع اصــلی توســعه  ــکی از موان ــه ی ــا، و عدم توســعه زیرســاخت  های لازم، ب تحریم  ه
صنعــتی تبدیــل شــده اســت .به طــور   ویــژه نیــاز صنعــت فــولاد بــه گاز طبیــعی یــکی 
از اصلی  تریــن چالش  هــای پیــش  رو اســت. بنــا بــه گزارش  هــای منتشرشــده توســط 
انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد ایــران، کســری قابل  توجــهی در تامیــن گاز موردنیــاز 
بــرای واحدهــای تولیــدی مشــاهده شــده کــه در دوره  هــای پیــک مصــرفی، ظرفیت 
تولیــد را تــا 5۰ درصــد کاهــش داده اســت . بــدون رفــع ایــن معضــل، حــتی با توســعه 
واحدهــای تولیــدی جدیــد، دســتیابی بــه اهــداف برنامــه هفتم توســعه در حــوزه فولاد 
غیرممکــن بــه نظــر می  رســد.علاوه بــر ایــن، نوســازی تجهیــزات و تکنولوژی  هــای 
ــد ســرمایه گذاری کلان  ــاتی اســت کــه نیازمن ــد یــکی دیگــر از حوزه  هــای حی تولی
ــر فناوری  هــای قدیــمی و عدم دســترسی  ــا تکیــه ب اســت. صنعــت فــولاد ایــران، ب
بــه تکنولوژی  هــای پیشــرفته بــه دلیــل تحریم  هــا، تــوان رقابت  پذیــری خــود را در 
بازارهــای جهــانی به  مــرور زمــان از دســت داده اســت. بنــا بــه داده  هــای ســازمان 
توســعه و نوســازی معــادن و صنایــع معــدنی ایــران )ایمیــدرو(، بیــش از ۴۰ درصــد از 
واحدهــای تولیــد فــولاد در ایــران بــه نوســازی و جایگزیــنی تجهیــزات نیــاز دارنــد تا 
بتواننــد بــا کاهــش هزینه  هــای تولیــد و افزایــش بهــره  وری، بــه هــدف ۶۰ میلیــون 

تن برسند.
ــد و  ــای تولی ــش هزینه  ه ــالا، افزای ــورم ب ــه ت ــلی، از جمل فشــارهای اقتصــادی داخ
کاهــش دســترسی بــه ســرمایه  های خــارجی نیــز از موانــع دیگــر بــر ســر راه تحقــق 
ــر به  طــور  ــورم در ســال های اخی ــرخ ت ــه اینکــه ن ــا توجــه ب ــن اهــداف اســت. ب ای
مســتمر در حــال افزایــش بــوده و نــرخ ارز نیــز نوســانات شــدیدی داشــته، بسیــاری از 
پروژه  هــای توســعه  ای کــه نیازمنــد ســرمایه گذاری  های خــارجی و واردات 
تجهیــزات و فنــاوری هســتند، بــا شکســت مواجــه شــده  اند. در چند گــزارش و تحلیل 
اقتصــادی منتشرشــده توســط بانــک جهــانی و صنــدوق بین الملــلی پــول، به  وضــوح 
تاکیــد شــده کــه توســعه پایــدار زیرســاخت  های صنعــتی و اقتصــادی ایــران بــدون 
دســترسی بــه منابــع مــالی بین الملــلی و ســرمایه گذاری خــارجی بــا موانــع جــدی 
روبــه رو خواهــد شــد.بر اســاس گــزارش صنــدوق بین الملــلی پــول در ســال ۲۰۲۳، 
ایــران بــه دلیــل تحریم  هــای اقتصــادی و محدودیت هــای بانــکی، از دســتیابی بــه 
ــده  ــروم ش ــدت مح ــرفته به  ش ــای پیش ــال فناوری  ه ــارجی و انتق ــرمایه  های خ س
اســت. ایــن شــرایط، بخش  هــای حیــاتی اقتصــاد کشــور، به  ویــژه صنایــع کلیــدی 
ماننــد فــولاد، پتروشیــمی و انــرژی را دچــار رکــود کــرده اســت. صنــدوق بین الملــلی 
پــول در ایــن گزارش  هــا تصریــح کــرده کــه عدم دســترسی بــه منابــع مالی خــارجی، 
مانــع از نوســازی زیرســاخت  ها و افزایــش بهــره  وری صنعــتی شــده و در نتیجــه رشــد 
ــز در گزارش  هــای دوره  ای  اقتصــادی کشــور را کنــد کــرده اســت.بانک جهــانی نی
ــران در جــذب ســرمایه گذاری  های خــارجی اشــاره کــرده  ــه چالش  هــای ای خــود ب
ــانی  ــدی جه ــران در رتبه  بن ــال ۲۰۲۲، ای ــانی در س ــک جه ــزارش بان ــت. در گ اس
ســهولت کســب وکار، جایــگاه مناســبی نداشــته و ایــن امــر بــه دلیل وجود مشــکلات 
ــالای  ــک ب ــارجی، ریس ــالی خ ــع م ــه مناب ــترسی ب ــون عدم دس ــاختاری همچ س
ســرمایه گذاری و تــورم بــالا بــوده اســت.طبق ایــن گــزارش، توســعه زیرســاخت  های 
صنعــتی ایــران نیازمنــد ســرمایه گذاری  های خــارجی به  ویــژه در حوزه  هــای انــرژی 
و صنعــت اســت؛ بــا ایــن حــال، تحریم  هــای بین الملــلی، دســترسی بــه ایــن منابــع 
ــود  ــل نب ــه دلی ــتی ب ــعه  ای و صنع ــای توس ــاری از پروژه  ه ــرده و بسی ــدود ک را مح
ســرمایه گذاری خــارجی در مرحلــه اجــرا دچــار توقــف شــده  اند. گــزارش ۲۰۲۳ بانک 
جهــانی نیــز به  طــور خــاص بــه ایــن نکتــه اشــاره می کنــد کــه بخش  هــای کلیــدی 
ــوژی  ــدان تکنول ــارجی و فق ــرمایه گذاری خ ــود س ــل نب ــه دلی ــران ب ــادی ای اقتص
پیشــرفته نتوانســته  اند بــا رقبــای جهــانی خــود رقابــت کننــد و ایــن امر آینده توســعه 
ــای  ــن، گزارش  ه ــر ای ــت.علاوه ب ــرار داده اس ــعاع ق ــور را تحت  الش ــتی کش صنع
کنفرانــس تجــارت و توســعه ســازمان ملــل )UNCTAD( نیــز بارهــا بــه کاهــش 
ســرمایه گذاری مســتقیم خــارجی )FDI( در ایــران بــه دلیــل تحریم  هــا و مشــکلات 
اقتصــادی اشــاره کرده اســت. طبــق گــزارش UNCTAD ۲۰۲۱، ســرمایه گذاری 
مســتقیم خــارجی در ایــران از ســال ۲۰۱۶ بــه بعــد رونــد کاهــشی داشــته و در ســال 
۲۰۲۰ بــه کمتریــن میــزان خــود در دهــه اخیــر رسیــده اســت.این کاهــش، به  طــور 
ــتی و  ــاختی، صنع ــای زیرس ــه پروژه  ه ــعه  ای از جمل ــای توس ــر پروژه  ه ــتقیم ب مس
انــرژی تاثیــر گذاشــته و بسیــاری از طرح  هــای صنعــتی کــه نیازمنــد تامیــن مــالی 
ــا از دســترسی  ــه دلیــل نبــود ســرمایه گذاری  های خــارجی ی بین الملــلی هســتند، ب
ــا تاخیرهــای طولانی  مــدت مواجــه  ــا ب ــد ی ــاکام مانده  ان ــع مــالی خــارجی ن ــه مناب ب

شده  اند.

  مهرناز خوشبخت 
گروه صنعت

انتشار گازهای گلخانه ای از فرآیندهای تولید به شیوه کوره بلند و 
احیا مستقیم یکی از مهم ترین چالش های بشریت در قرن جدید 
تبدیل شده و زنگ خطر را برای تولیدکنندگان فولاد در جهان به 
صدا درآورده است؛ چراکه با سختگیری های زیست محیطی در 
سطوح بین المللی، فولادسازان لازم است تا تدبیری برای این 
مشکل بیندیشند و رویکرد خود در تولید را تغییر دهند؛ در این میان 
یکی از راهکارهای چاره ساز که دولت ها و شرکت های بزرگ 
فولادی می توانند در پیش بگیرند تولید فولاد سبز است که انتشار 
کربن را به عدد صفر می رساند. جهت بررسی این موضوع و 
رویکرد شرکت فولاد هرمزگان که به عنوان نخستین شرکت 
فولادساز ایرانی، برای تولید فولاد سبز پیشگام شده و اقداماتی را 
در جهت دستیابی به هدف تولید فولاد سبز صورت داده است، با 
عطاالله معروفخانی مدیرعامل این شرکت هم صحبت شدیم تا 
نظرات وی را در رابطه با تولید فولاد سبز جویا شویم که در ادامه 

می خوانید:
 فولاد سبز چیست؟

تولید فولاد تقریبا باعث افزایش ۱۰ درصدی گرمایش جهانی و 
در نتیجه تغییرات آب و هوایی می شود. بسیاری از گازهای 
گلخانه ای در زمان تولید این فلز تولید می شود. صنعت فولاد 
مسئول ۷ تا ۹ درصد انتشار گازهای گلخانه ای جهانی است که 
کره زمین را گرم می کند، امواج گرما را افزایش می دهد و طوفان ها 
و بارندگی های شدید را تشدید می کند. از این رو در چند سال اخیر 
رویکردهایی برای تولید فولاد با اثرات گلخانه ای کمتر و یا بدون 

انتشار کربن در دنیا ایجاد شد که تولید »فولاد سبز« نام گرفت.
  نحوه تولید فولاد سبز به چه صورت است؟ 

در دنیا بیش از ۷۰ درصد از فولاد به روش کوره بلند با به کارگیری 
زغال سنگ تولید می شود که دارای آلایندگی بسیار زیادی است. 
اما روش کوره قوس الکتریکی از آلایندگی کمتری برخوردار است 
و تنها در یکی دو مرحله )تولید گندله و آهن اسفنجی( از گاز طبیعی 
آن هم برای خوراک استفاده می شود. بنابراین باید از روش های 
دیگری که تا حد امکان گازهای گلخانه ای کمتری تولید می کنند، 
استفاده کرد که امروزه تولیدکنندگان بزرگ فولاد در سراسر دنیا 
به دنبال استفاده از هیدروژن به جای گاز طبیعی و زغال سنگ 
هستند که آلایندگی و انتشار کربن را به حداقل و یا صفر می رساند

 برترین تولیدکنندگان فولاد سبز در جهان کدام اند؟
در حال حاضر میزان بسیار کمی از فولاد در دنیا تنها به صورت 
پایلوت و محدود به صورت سبز و بدون انتشار کربن تولید می شود؛ 
اما نکته قابل توجه حرکت جمعی و برنامه ریزی بسیاری از 
تولیدکنندگان مطرح فولاد در دنیا به سمت کربن صفر و فولاد سبز 
است و به نظر می رسد تا پایان سال ۲۰5۰ قصد دارند انتشار کربن 
را به صفر رسانده و ۱۰۰ درصد از فولاد را به روش سبز تولید کنند.

کاربردهای فولاد سبز چیست؟ 
فولاد سبز هیچ تفاوتی با فولاد معمولی ندارد اما قرار است قوانین 
سختگیرانه ای در رابطه با انتشار کربن از تولید فولاد وضع شود. به 
این صورت که تنها تولیدکنندگانی می توانند تجارت جهانی فولاد 
را آزادانه و بدون محدودیت انجام دهند که یا فولاد را به روش سبز 
تولید کنند و یا اینکه اقداماتی را برای حرکت به این سمت صورت 
داده باشند. در غیر این صورت، مشمول تعرفه های سنگین خواهند 
شد و عملا شانس کمی برای حضور و بقا در بازارهای جهانی 

خواهند داشت.
  شرایط تولید فولاد سبز در ایران چگونه است؟

 در کشور ما با توجه به اینکه اغلب تولید فولاد به روش کوره قوس 
الکتریک است، آلایندگی نسبتا کمی در مقایسه با کوره بلند دارد 
و نقش کمی در انتشار گازهای گلخانه ای ایفا می کند. با این حال 
برخی تولیدکنندگان فولاد در کشور ازجمله فولاد هرمزگان 

اقدامات اولیه و مطالعات مقدماتی را در رابطه با حرکت به سمت 
تولید فولاد سبز آغاز کرده اند. در سال گذشته فولاد هرمزگان 
تفاهم نامه ای را با پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس به امضا رساند 
تا هیدروژن مازاد را از این شرکت خریداری و در خطوط تولید خود 

یعنی احیا مستقیم برای تولید فولاد سبز به کارگیری کند.
  اهمیت تولید فولاد سبز در چیست؟ 

همان طور که پیش از این نیز بیان شد، با توجه به آلایندگی های 
زیست محیطی و انتشار گازهای گلخانه ای، حرکت به سمت 
آلایندگی حداقلی و انتشار کربن صفر برای کاهش اثرات 
زیست محیطی تولید فولاد در دنیا بیش از گذشته اهمیت یافته و 
قرار است دولت ها و سازمان های مرتبط با این امر، قوانین و 
مقررات سختگیرانه ای را برای تولیدکنندگان فولاد و تجارت 

جهانی این فلز وضع کنند. 
تفاوت روش تولید فولاد سنتی با فولاد سبز چیست؟

در تولید فولاد به روش سنتی، از زغال سنگ و گاز طبیعی برای 
احیای آهن استفاده می شود. در این روش گاز طبیعی داغ باعث 
احیای گندله شده و طی واکنش هایی با خارج کردن اکسیژن از 
آن، دی اکسید کربن و منواکسید کربن با بخار آب تولید می شود. 
به این ترتیب روش احیا مستقیم آلایندگی کربن دارد. در حالیکه 
برای تولید فولاد سبز هیدروژن به کار می رود که با آلایندگی بسیار 
کمتری همراه است، زیرا خروجی آن با توجه به نبود کربن تنها 

بخار آب خواهد بود.
 هزینه تولید فولاد سبز چقدر است؟

 با توجه به کمتر بودن قیمت جهانی هیدروژن نسبت به گاز طبیعی 
در دنیا، به نظر تولید فولاد به روش سبز هزینه های کمتری دارد. 
با این حال ممکن است تولید هر نقطه از دنیا با نقطه دیگر متفاوت 
باشد. به طور مثال در کشور ما برخی شرکت های پالایشگاهی که 
از هیدروژن به طور گسترده برای تولید برخی محصولات 
پتروشیمی استفاده می کنند، دارای مقادیر زیادی هیدروژن مازاد 
هستند که در حال حاضر تنها راه سوزاندن آن ها است. بنابراین 
می توانیم از این فرصت برای تامین هیدروژن استفاده کنیم. اما 
ممکن است در دیگر نقاط عملا دسترسی آسان به هیدروژن به 
میزان انبوه نباشد و فولادساز ناچار به صرف هزینه های زیاد برای 

تامین آن شود که حتی تولید فولاد را غیر اقتصادی کند.
 چالش ها و مشکلات تولید فولادسبز در ایران 

چیست و شما چه راهکاری پیشنهاد می کنید؟
 مهم ترین چالش همه تولیدکنندگان فولاد در دنیا برای حرکت به 
سمت تولید فولاد سبز دانش فنی استفاده از هیدروژن برای خطوط 
تولید است و همان طور که گفته شد هنوز شاهد استفاده گسترده 
از این روش در دنیا نیستیم. ضمن اینکه تامین هیدروژن به میزان 
کافی و مستمر برای تولید بیش از ۱.5 میلیارد تن فولاد در دنیا کمی 
دور از ذهن است و باید روش های تولید هیدروژن به صورت 

اقتصادی و عملی درآیند. 
فولاد هرمزگان برای فولاد سبز چه اقداماتی را صورت داده است؟

فولاد هرمزگان نیز به دنبال برطرف کردن این چالش ها بوده که 
خوشبختانه با توجه به انتخاب درست تکنولوژی های تولید فولاد 
در شرکت در مقایسه با خطوط تولید شرکت های بزرگ فولادساز 
انتخاب شده است و  جهان از تکنولوژی دوستدار محیط 
پروژه های جدیدی نیز در همین راستا تعریف و در حال اجرا 
هستند. از جمله آن ها استفاده از هیدروژن مازاد پالایشگاه های 
کشور، جاری سازی اقتصاد چرخشی هم راستا با مفهوم فولاد سبز، 
کنترل کربن و تعهد به عدم انتشار آن و جاری سازی استانداردهای 

مرتبط از جمله این پروژه ها در راستا تولید فولاد سبز است.
 آینده فولاد سبز در جهان و ایران چگونه خواهد 

بود؟
راهی به جز رفتن به سمت تولید فولاد سبز وجود ندارد و صنعت 
فولاد باید نقش خود را در کاهش انتشار کربن و آلایندگی ایفا کند. 
در کشور ما نیز فولاد هرمزگان در این امر پیشگام شده و امیدوار 
هستیم بتوانیم رویای تولید فولاد سبز را در کشور برای نخستین 

بار محقق کنیم.

دنیـای معـدن: مدیرعامـل شـرکت فـولاد خوزسـتان گفـت: 
افزایـش تـاب آوری فـولاد خوزسـتان نیاز بـه تغییر اسـتراتژی 

توسعه ای دارد.
بـه گـزارش دنیـای معدن، امیـن ابراهیـمی در نهمین جلسـه 
کمیته راهبری فولاد خوزسـتان با تسـلیت شـهادت سید حسن 
نصراللـه دبیـرکل فقیـد حـزب اللـه لبنـان و سـردار شـهید 
نیلفروشـان اظهـار کـرد: شـهید سید حسـن نصراللـه الگوی 
مقاومت در برابر اسـتکبار بود. شـناخت و اعتقاد عمیق به اسلام 
و مقـام معظـم رهبری شـهید نصراللـه، از شـاخصه های مهم 

این شهید مقاومت بود.
مدیرعامـل شـرکت فولاد خوزسـتان اظهار داشـت: اتفاق های 
بوجـود آمـده در صنعـت فولاد حاکی از آن اسـت کـه حاشیه ی 
سـود در حـال کاهش اسـت. حاشیه ی سـود، علائم حیـاتی در 
صنعـت می باشـد که تـاب آوری سـازمان را نشـان می دهد. ما 
بایـد بدانیـم کـه ۳۰ سـال آینده، فـولاد خوزسـتان در کجا قرار 
خواهد داشـت. با توجه به پیش بینی های انجام شـده، امسـال 
زمسـتان سـختی خواهیـم داشـت. ما باید بر اسـاس نقشـه ی 
راه یعـنی تولیـد ۱۳ میلیـون و ۶۰۰ هـزار تن محصـول در افق 
۱۴۱۰، مسیـر و هـدف مـان را، در نظـر گرفته و بـرای رسیدن 

به آن برنامه ریزی و استراتژی مشخص تعریف کنیم.
وی افـزود: در پروژه هـا، طـرح CBSI نیـاز اسـت که حداقل 
بـه صـورت ماهیانـه مورد پایـش قرار بگیـرد، زیرا بـا انجام آن 
می تـوان هزینـه را کاهش داد. نیاز اسـت که نگاه ما نسـبت به 
حـوزه کسـب و کار تغییـر یابد. نیاز اسـت بر اسـاس تغییرات و 
رشـد تکنولوژی و فـن آوری و به کارگیـری از هوش مصنوعی 
کـه در جهـان از اهمیـت خـاصی برخوردار شـده اسـت، دید ما 

ارتقا یابد.
ابراهیـمی ادامـه داد: شـرکت های تابعه گروه فولاد خوزسـتان 

ایـن قابلیـت را دارنـد که بـا اسـتفاده از فن آوری هـای روز دنیا، 
گـوی سـبقت را از ایـن شـرکت برباینـد و سـودآورتر از فـولاد 
خوزسـتان شـوند.وی افزود: سه ماه تابستان گذشـته، ماه های 
سـختی برای شـرکت فـولاد خوزسـتان در حوزه های مختلف 
از جملـه: پروژه هـا، نقدینـگی، فروش، منابع مـالی و خرید بود. 
امـا جـا دارد از تـلاش برای رفع مشـکل بـرق، خریـد، فروش، 
مدیریـت مـالی و همچنیـن منابـع انسـانی که از بروز مشـکل 

مالی در حقوق کارکنان پیشگیری شد، تقدیر و تشکر نمود.
مدیرعامـل شـرکت فـولاد خوزسـتان ادامـه داد: باتوجـه بـه 
انقبـاضی شـدن بـازار امـروز، نقدینـگی یـکی از چالش هـای 
شـرکت ها می باشـد. البتـه اصـلاح نـرخ ارز و از سیاسـت های 
تشـویقی در چیـن، رشـد مناسـبی بوجود آمـده کـه دورنمای 
خـوبی در حـوزه صـادراتی را پیـش روی مـا می گـذارد. نـرخ 
نیمـایی ارز، بـه صورت هرچند روز یکبار افزایـش دارد. این امر، 

خبـر خـوبی در زمینـه خـارجی و خبری بـد در حـوزه ی داخلی 
می باشـد، زیـرا بـازار بـه سـوی فـروش اعتبـاری رفته اسـت.

ابراهیـمی با نویـد اصلاح نرخ گاز گفت: اصـلاح نرخ گاز، خبری 
مثبـت بـوده که بار سـنگینی را از دوش شـرکت برداشـت. این 
امـر باعـث بسـتانکار بـودن فـولاد خوزسـتان از شـرکت گاز 
می شـود. البتـه بـرای فصل زمسـتان، بایـد تمهیداتی داشـته 
باشیـم تـا بـا کمتریـن چالـش و تأثیـر محدودیت هـا، مواجـه 

شویم.
وی افـزود: تاکنون ۷5۰ هزار تن تولید محصول برای شـرکت 
از دسـت رفتـه اسـت و بایـد سـعی کنیـم در نیمه دوم سـال با 
هدفگـذاری تولیـد ۳ میلیـون و ۲۰۰ هـزار تـن تا پایان سـال، 
جبـران عقب افتـادگی تولید انجام شـود. برای رسیـدن به این 

هدف، پاداش اضافه تولید نیز در نظر گرفته می شود.
ابراهیـمی افزود: انتظارهـا در حوزه برخی مدیریت ها بالاسـت. 

اگـر نتوانیـم انتظارها را کنتـرل کنیم، تاب آوری سـازمان دچار 
مشـکل خواهـد شـد. درک صحیـح از عملکـرد افـراد قوی در 
شـرایط سـخت بروز می کند. سـعی کنیـم در شـرایط موجود، 

هزینه ها از لایه های پایین سازمان کنترل شود.
مدیرعامـل شـرکت فولاد خوزسـتان ادامـه داد: در شـرکت ما 
چیـزی که کمتـر مدنظر قرار می گیرد، چرخش شـغلی اسـت. 
مدیران سـعی نماینـد با واگذاری مسـئولیت ها، زمینه ی رشـد 

کارکنان و رؤسای خود را فراهم نمایند.
وی بـا توجـه به واقعه انفجـار در معدن طبس افـزود: ایمنی در 
کار از اولویت هـای فـولاد خوزسـتان بـوده و نیاز اسـت حوزه ی 

ایمنی پیمانکاران بیشتر مورد توجه قرار گیرد.
ابراهیـمی تاکید داشـت: پرداختی بـه نیروهای پیمانـکار، باید 
در درجـه ی اول قـرار گیـرد. پیمانـکارانی بوده انـد کـه 5 مـاه 
حقـوق کارکنان خود را پرداخـت نکرده اند در صورتی که تمامی 
مطالبات آنها از سـوی فولاد خوزسـتان پرداخت شـده بود؛ این 
امـر باید از سـوی دسـتگاه های نظـارت مورد دقـت نظر کافی 

قرار گیرد.
مدیرعامل شـرکت فولاد خوزستان با اشـاره به وضعیت انبارها 
گفـت: در حـوزه ی انبارهـا، نیـاز اسـت یـک کارگـروه از 
بخش هـای مختلـف تشـکیل شـود و اقـلام کـه وجـود دارد، 
اطلاعـات موجـودی آن هـا به روز رسـانی گـردد، و اقـلام مازاد 
آن هـا بـه فـروش رود و یـا اینکـه بـر اسـاس درخواسـت ها، 
پیگیـری شـود.ی با آرزوی موفقیت و سـلامتی بـرای کارکنان 
گفـت: مـا بـا امید زنده هسـتیم و با مشـاهده ی رونـد صعودی 
تولیـد، روزهـای خـوبی در انتظـار مجموعـه فولاد خوزسـتان 
اسـت.فتنی اسـت، در پایـان مدیرعامـل فـولاد خوزسـتان بـه 
همـراه جمـعی از معاونـان و مدیـران، از وضعیـت زمین چمن 

ورزشگاه شهدای فولاد خوزستان بازدید نمودند.

 چادرملو با بهره گیری از تکنولوژی های پیشرفته و نیروی انسانی متخصص، توانسته 
است به این موفقیت ها دست یابد. این شرکت به دنبال توسعه پایدار و افزایش سهم 
خود در بازارهای داخلی و بین المللی است. افتخارات کسب شده، نتیجه برنامه ریزی 
دقیق و مدیریت کارآمد است که به رشد و توسعه صنعت فولاد کشور کمک می کند. 
این موفقیت ها از افتخارات بزرگ چادرملو محسوب می شوند و نشان دهنده نقش 

مهم این شرکت در اقتصاد ملی است.
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، با تکیه بر شعار بنیادین خود “نماد توسعه پایدار”، 
همواره در تلاش برای تکمیل زنجیره تولید و ایجاد زیرساخت های توسعه ای بوده 
است. در همین راستا، این شرکت دومین نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی خود را در 
زمینی به مساحت ۱5 هکتار در مجاورت مجتمع صنعتی چادرملو و نیروگاه 
خورشیدی شهید فخری زاده در اردکان یزد احداث و آماده بهره برداری کرده است

پروژه نیروگاه خورشیدی اردکان
این پروژه یکی از طرح های سرمایه گذاری چادرملو است که توسط شرکت بین المللی 
معدنی و صنعتی سی پی جی پارس، به عنوان یکی از بازوهای اصلی اجرایی و فنی 
مهندسی چادرملو، احداث شده است. در ساخت این نیروگاه از ۱۴۹۳۰ عدد پنل با 
ظرفیت ۶۷۰ وات، هشتاد عدد اینورتر با ظرفیت ۱۲5 کیلووات، چهل عدد کامباینر 
باکس، چهار عدد پست و یک عدد سوئیچگیر ۲۰ کیلوولت استفاده شده است. 
عملیات اجرایی این پروژه از آبان ماه سال گذشته آغاز شد و پس از ۱۰ ماه با تلاش 
متخصصین این حوزه و نظارت و هدایت شرکت بین المللی معدنی و صنعتی سی 
پی جی پارس به شبکه متصل گردید. برای ساخت این پروژه بالغ بر ۲۳۰۰ میلیارد 

ریال سرمایه گذاری شده است.
اهمیت و مزایای نیروگاه خورشیدی

نیروگاه های خورشیدی به عنوان یکی از منابع انرژی تجدیدپذیر، نقش مهمی در 
کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی و کاهش انتشار گازهای گلخانه ای دارند. 
نیروگاه خورشیدی اردکان با تولید ۱۷.5 گیگاوات ساعت انرژی، از هدر رفت 5 
میلیون متر مکعب سوخت گاز طبیعی جلوگیری خواهد کرد و باعث صرفه جویی و 
ذخیره سازی ۳85۴ متر مکعب آب نیز خواهد شد. این نیروگاه نه تنها به تامین انرژی 
پایدار کمک می کند، بلکه به حفظ محیط زیست و کاهش آلودگی هوا نیز کمک 

شایانی می کند.
نقش چادرملو در توسعه پایدار

شرکت چادرملو با احداث این نیروگاه خورشیدی، گام مهمی در جهت تحقق اهداف 
توسعه پایدار برداشته است. این شرکت با سرمایه گذاری در پروژه های انرژی 
تجدیدپذیر، نشان داده است که به مسئولیت های اجتماعی و محیط زیستی خود 
پایبند است. چادرملو با بهره برداری از این نیروگاه، نه تنها به تامین انرژی پایدار 
برای مجتمع صنعتی خود کمک می کند، بلکه به عنوان الگویی برای سایر شرکت ها 

و صنایع نیز عمل می کند.
چشم انداز آینده

چادرملو با توجه به موفقیت های حاصل از احداث و بهره برداری از نیروگاه های 
خورشیدی، برنامه های بلندمدتی برای توسعه بیشتر این نوع پروژه ها دارد. این 
شرکت در نظر دارد تا با افزایش ظرفیت تولید انرژی تجدیدپذیر، سهم بیشتری از 
نیازهای انرژی خود را از منابع پاک و پایدار تامین کند. این اقدامات نه تنها به کاهش 
هزینه های انرژی کمک می کند، بلکه به حفظ محیط زیست و کاهش اثرات منفی 

تغییرات اقلیمی نیز کمک خواهد کرد.
فرجام راه

شرکت معدنی و صنعتی چادرملو با احداث دومین نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی 
خود در اردکان یزد، نشان داده است که به تعهدات خود در زمینه توسعه پایدار و 
تامین انرژی تجدیدپذیر پایبند است. این پروژه با استفاده از تکنولوژی های پیشرفته 
و سرمایه گذاری قابل توجه، به عنوان یکی از نمونه های موفق در زمینه انرژی های 
تجدیدپذیر در کشور محسوب می شود. چادرملو با ادامه این مسیر، می تواند نقش 

مهمی در توسعه پایدار و حفظ محیط زیست ایفا کند.

مدیرعامل فولاد خوزستان:

افزایش تاب آوری فولاد خوزستان نیاز به تغییر استراتژی توسعه ای دارد

چادرملو؛ از سرمایه گذاری 2/۳۰۰ میلیارد ریالی تا سود عملیاتی ۳۸ درصدی

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان مطرح کرد: 

راهی به جز رفتن به سمت تولید فولاد سبز وجود ندارد
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هنری که به اغما رفت!
  عبدالله بهرامی  - رئیس کمیسیون صنایع دستی، فرش و گردشگری اتاق تعاون ایران 
فرش دستبافت ایرانی که سال هاست مشریان خاص خود را دارد و از قدیم الایام در 
کشورهای دنیا جایگاه ویژه داشته حالا به دلایل مختلفی از جمله تحریم های خارجی و 
داخلی و عدم حمایت و سرمایه گذاری از سوی دولت ، بازار خود را ازدست داده و کشوری 
همچون ترکیه از پایین ترین رده جدول از این فرصت استفاده کرده و خود را به مقام 
شاخص رسانده است و  با صادرات ۴۲۹ میلیون دلاری فرش دستبافت در سال گذشته 
به اقصی نقاط جهان، سهم خود را در بازار های جهانی به طور قابل توجهی افزایش داده 
است این در حالیست که در مدت مشابه ایران تنها 5۰ میلیون دلار صادرات فرش داشته 

است .
بر این اساس شاید یکی از مهمترین دلایل کمرنگ شدن ایران در بحث صادرات فرش 
دستبافت،  را بتوان تحریم های خارجی دانست که البته اجتناب ناپذیر است  اما تحریم 

های داخلی نیز یشتر از تحریم های خارجی یه این کالا ضربه زده است .
در واقع مسوولان مربوطه با الزام تعهد ارزی، عدم حمایت از فرش ایرانی ، سهولت در 
ورود فرش های خارجی به داخل کشور ، عدم اجرای شناسنامه فرش ، تورم موجود، عدم 
وجود بازار داخلی  و نبود تبلیغات جهانی و داخلی سبب بی رونقی و کساد شدن صادرات 

فرش دستبافت ایرانی شده است .
همچنین طی سال  گذشته در جریان برگزاری نمایشگاه بین المللی فرش دستبافت 
غرفه ها  حدود ۶۰۰ هزار تومان در هر متر قیمت داشت  این در حالیست که امسال این 
رقم  به حدود ۲ میلیون و ۲۰۰ تومان در هر متر رسیده که بیانگر افزایش ۴۰۰ درصدی  

قیمت غرفه در نمایشگاه فرش دستبافت است.
بر این  اساس باید گفت اتحادیه ها با برگزاری نمایشگاه فرش مخالف هستند چراکه 
توجیهی برای برگزاری ندارند و همچنین به این دلیل که نمایشگاه ها به منظور بازاریابی 
برپا می شوند ، زمانیکه تبلیغاتی برای آن  صورت نمیگیرد و حتی یک نفر تاجر از خارج 
از کشور دعوت نشده است، صرفا پول هنگفتی از غرفه دار یا همان تولید کننده گرفته 
می شود  و بازار داخلی و خارجی از این رویداد بی خبر است  و به همین دلیل با بی رونقی 

مواجه می شود.
از سوی دیگر  طی یک دهه گذشته برای صادرات فرش جایزه صادراتی تعلق میگرفت 
و همه کشورها نیز بر همین منوال عمل میکردند  و تسهیل گری در بحث صادرات انجام 
می شد  اما در ایران برعکس رویه مرسوم در حال انجام است  و دولت مصوب کرده تا با 
صادرات فرش دستبافت باید با ارز نیمایی پول حاصل از صادرات در مدت معینی برگردد 
و سوال اینجاست که ایا برای صادرات فرش دستبافت ارزی تعلق میگیرد که باید پول 

حاصل از فروش آن با ارز نیمایی با ۳۰ درصد زیر قیمت برگردد؟
همچنین می توان اذعان داشت که در ایران به جای حمایت ضد حمایت و به جای تولید 
ضد تولید انجام می شود که همه این علل دست به دست هم داده تا کشوری همچون 
ترکیه از پایین ترین رتبه جدول به شاخص برسد که دلیل این امر حمایت ، سرمایه گذاری 
دولت است و بسیاری از تجار و هنرمندان ایرانی را نیز با حمایت جذب کرده اند و با وجود 
۱5 هزار کارشناس فرش اما هیچ نوع تدبیر و حمایتی از سوی دولت برای این هنر اصیل 
ایرانی ارائه نشده و حتی نظر بخش خصوصی همچون اتحادیه ها و کمیسیون ها نیز 

پرسیده نمی شود .
در نهایت باید گفت به نظر می رسد، ترکیه موفق شده با استفاده از این خلأ، بخش بزرگی 
از تقاضای بازار های جهانی را تأمین کند و در حال حاضر بیشترین صادرات فرش ترکیه 
به کشور هایی همچون آمریکا، عربستان سعودی، عراق و انگلیس انجام میشود که 
پیش تر بخش قابل توجهی از نیاز خود را از فرش های ایرانی تأمین میکردند و این ضربه 

بزرگی به اقتصاد کشور است.

  مریم مرادی
 گروه زیربنایی

شماره  PARSXU7مدل1389به  پژو  سواري  خودروي  سبز  برگ 

 NAAN01CA3BK481254 به شماره شاسي موتور12489229973و 

مفقود  نمين  آذري  سعيد  نام  به   91 119ج98ايران  انتظامي  شماره  به 

گرديده وازدرجه اعتبار ساقط مي باشد.

مفقودي
برگه بدون متن سفيد خط دار كه درتاريخ آذرماه سال 
حاتمي  ويزدان  حاتمي  آقايان حسن  امضاي  1402به 
درآن قيدشده است  مفقود گرديده وازدرجه اعتبارساقط 

مي باشد.

تاسيس شركت سهامي خاص گروه بازرگاني بين المللي امير كوشا درتاريخ 1403/07/08 به شماره ثبت 91122 به شناسه ملي 14013776110 ثبت و امضا ذيل دفاترتكميل گرديده كه خلاصه 
آن به شرح زير جهت اطلاع عموم آگهي ميگردد. موضوع فعاليت :خريد ، فروش و توزيع كالاهاي بازرگاني صادرات و واردات كالاهاي مجاز بازرگاني ترخيص كالا از گمرک داخل و خارج گشايش 
اعتبار و ال سي نزد بانك ها اخذ وام و تسهيلات از موسسات اعتباري و بانك ها بصورت ارزي و ريالي خريد و فروش اينترنتي كالاهاي بازرگاني انعقاد قرارداد با اشخاص حقيقي و حقوقي شركت در 
نمايشگاه هاي بين المللي دادن و گرفتن نمايندگي فعاليت بازار يابي غير هرمي و غير شبكه اي موضوعات مربوط به تجارت الكترونيك درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهاي لازم از مراجع ذيربط مدت 
فعاليت : از تاريخ ثبت به مدت نامحدود مركز اصلي : استان خراسان رضوي، شهرستان مشهد، بخش مركزي، شهر مشهد، شهيدفرامرزعباسي، بلوار شهيدتوكلي، بلوار جانباز، پلاک 0، مجتمع پاژ، 
طبقه همكف كدپستي 9197999998 سرمايه شخصيت حقوقي عبارت است از مبلغ 10,000,000 ريال نقدي منقسم به 5 سهم 2000000 ريالي تعداد 5 سهم آن با نام عادي مبلغ 10000000 
ريال توسط موسسين طي گواهي بانكي شماره 1006140370 مورخ 1403/06/21 نزد بانك بانك آينده شعبه بلوار معلم با كد 1006 پرداخت گرديده است اعضا هيئت مديره آقاي اميركوشا توكلي 
به شماره ملي 0921126654 به سمت مديرعامل به مدت 2 سال و به سمت نايب رئيس هيئت مديره به مدت 2 سال خانم شهرزاد سرخوش به شماره ملي 0924755539 به سمت رئيس هيئت 
مديره به مدت 2 سال آقاي شهريار سرخوش به شماره ملي 0925742058 به سمت عضو اصلي هيئت مديره به مدت 2 سال دارندگان حق امضا : كليه اوراق و اسنادبهادار و تعهد آور شركت از 
قبيل چك،سفته،بروات،قراردادها عقود اسلامي و همچنين كليه نامه هاي عادي و اداري با امضاء اميركوشا توكلي همراه با مهر شركت معتبر مي باشد. اختيارات مدير عامل : طبق اساسنامه بازرسان 
خانم منصوره نقي پور اميرزادي به شماره ملي 0731663561 به سمت بازرس اصلي به مدت 1 سال خانم سارا جلاير به شماره ملي 0939648423 به سمت بازرس علي البدل به مدت 1 سال 
روزنامه كثير الانتشار جهان اقتصاد جهت درج آگهي هاي شركت تعيين گرديد. ثبت موضوع فعاليت مذكور به منزله اخذ و صدور پروانه فعاليت نمي باشد. اداره كل ثبت اسناد و املاک استان خراسان 

رضوي اداره ثبت شركت ها و موسسات غيرتجاري مشهد
شناسه آگهي:)1804460(

آگهي موضوع ماده  3  قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمان 
هاي فاقد سند رسمي

تعيين  قانون  موضوع  اول/دوم  هيات   1403/06/21 مورخ   140360329012004594 شماره  رأي  برابر 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك گرمسار 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم اكبر باصري پور فرزند علي اصغر بشماره شناسنامه 2 كدملي 
4609787881 صادره از گرمسار در ششدانگ يك قطعه زمين محصور با بناي احداثي به مساحت 184/47 
متر مربع پلاک 34 فرعي از 1 اصلي واقع در حسين آباد حاج تقي گرمسار خريداري از مالك رسمي آقاي/خانم 
ورثه محسن باقري محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي 
شود. در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه 
از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. بديهي است در صورت انقضاي مدت 

مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/07/18

تاريخ انتشار نوبت دوم:  1403/08/05
شناسه : 1801508

حسين چلوئي ـ  رئيس ثبت اسناد و املاک 

 دولت در راستای اعمال نظارت بر بازار مسکن و ساماندهی 
امور در این بخش، بر اساس قانون اقدام به راه اندازی سامانه 
خودنویس کرده است. در سایت خودنویس تمامی قراردادهای 
املاک از ســوی طرفین و همچنین مشــاورین، قابل ثبت 
و پیگیری اســت. عده ای اعلام می کننــد با ثبت نام خود 
افراد در این ســامانه، نیاز به مشــاوران املاک از بین رفته و 
دســت دلالان یا به عبارتی مشاوران املاک، از بازار مسکن 
کوتاه خواهد شد. عده ای از این سامانه، به عنوان راهگشای 
گرانی مسکن نام برده اند. به گفته کارشناسان در همه جای 
دنیا صنف مشــاوران املاک به عنوان واسط میان خریدار و 
فروشــنده وجود دارد. با حذف این صنف، تنها سردرگمی و 
مشکلات بیشتر می شود و قیمت مسکن نیز کاهشی نخواهد 
داشت. از طرفی قیمت تنها توسط مشاوران املاک تعیین نمی 
شود بلکه سیاست های اشتباه دولت، طمع بعضی از صاحبان 
خانه ها و وجود ســایت هایی مانند دیوار و شیپور که بدون 
نظارت و کار کارشــناسی، می توان در آن آگهی ثبت کرد، 

همه در این مساله موثرند.
کیانوش گودرزی، عضو صنف مشــاوران املاک در گفتگو 
با »جهان اقتصــاد« گفت: مشــاوران املاک عامل گرانی 
مسکن نیستند. زمانی در تهران، کمیسیون مشاوران املاک 
یک درصد بود. خانه فراوان بود و اجاره مسکن رشد چندانی 

نداشت. اینکه گفته می شود مشــاوران املاک باعث گرانی 
مســکن هستند به این دلیل اســت که در برهه ای از زمان، 
بعضی از سازمان ها تکالیف خود را در زمینه مسکن فراموش 
کردند و کشور به مشکل کمبود مسکن و بحران در این بازار 

برخورد کرد. حالا این افراد دنبال مقصر می گردند.
وی در ادامه افزود: هر صنفی باید در قالب سازمان و قوانین و 
مقررات کار کند. در صورتی که قوانین روشن و شفاف باشند، 
آنگاه نگاه منفی نیز از روی مشاوران املاک برداشته خواهد 
شد. پارســال گشــت های زیادی برای پیدا کردن مشاوران 
املاک متخلف در شــهر تهران و شهرستان ها انجام شد. اما 
این گشــت ها باعث نشــد که ملک گران نشود و بعد از آن 
اتفاق خاصی در حوزه مســکن نیفتاد. باید نشست و بررسی 
انجام داد و سپس، عامل اصلی گرانی مسکن را تعیین کرده 
و آن را برطرف کرد. حوزه مســکن یک حوزه استراتژیک در 

کشور است و بیش از ۶۰۰ شغل به آن وابسته است. عوامل 
زیادی در گرانی مســکن موثرند و سهم مشاوران املاک در 

بین عوامل، نزدیک به صفر است.
گودرزی دسترسی دادن به عموم برای تنظیم قرارداد مسکن 
را اشــتباه خواند و گفت: گفته شده سامانه خودنویس باعث 
می شود فروشــنده و خریدار به صورت مستقیم با هم ارتباط 
برقرار کنند و نیاز به مشــاوران املاک از بین برود. این ایراد 
کلی این سامانه است. در این قانون به عموم، سطح دسترسی 
داده شده، اما باید به مشکلات حقوقی ناشی از کلاهبرداری 
در این مســئله نیز توجه کرد. با این کار هر فردی می تواند 
قرارداد تنظیم کند و دیگر نمی توان بر روی قراردادها نظارت 
داشت. هر چند اینکه هر کسی و در هر صنفی بتواند خودش 
قرارداد تنظیم کند، باعث شده درصد زیادی از سود مشاوران 
املاک نیز کاهش پیدا کند. این مســئله در کشــور نیز دیده 

می شود و تعداد مشاوران املاک از ۱8۰ هزار پروانه ثبت شده، 
به ۱5۰ هزار رسیده اســت. به عبارتی درصد بیکاری در این 

صنف بیشتر شده و تعداد مشاوران املاک کمتر شده است.
گودرزی حذف صنف مشــاوران املاک را اشــتباه خواند و 
گفت حذف صنف مشــاوران املاک عین بی قانونی است. با 
خودکاربری، یک رســته تخصصی که باید به آن امتیاز داد و 
پس از آن، از آن مسئولیت خواست، حذف می شود. افراد برای 
حضور در این حوزه کار می کنند و تخصص به دست می آورند. 
حذف این صنف باعث رشد بیکاری و بی تدبیریست. نمی شود 
همه چیز در اختیار افراد قرار بگیرد و نظارت و ســاماندهی بر 
بازار وجود نداشته باشد. انجام این کار جز ایجاد شکایت های 

متعدد و اختلال در نظم جامعه، سود دیگری نخواهد داشت.
وی در ادامه افزود: بر روی ســایت هایی مانند دیوار و شیپور 
نظارت نمی شود. این سایت ها باید در اختیار مشاوران املاک 
قــرار می گرفتند. در نتیجه فرد اجازه پیدا می کند ملکی را که 
امروز به یک قیمت عرضه کرده است، فردا با قیمت دیگری 
عرضه کند. چنین کاری با ارائه آگهی های شناســنامه دار و 
کارشناسی شــده، قابل تغییر است. در همه جای دنیا قبل از 
اینکه ملک خریداری شــده و یا به فروش برســد، در جایی 
کارشناسی می شود تا قیمت آن، سال ساخت، مصالح و سایر 
موارد مشخص شود. افراد مجازند در حدود 5 درصد پایین تر 
یا بالاتر از قیمت کارشــناسی شــده، ملک خود را به فروش 
برســانند. زمانی که ملک کارشــناسی می شود، آنگاه قیمت 
واقعی آن در بازار به دست می آید. در نتیجه هر کسی نمی تواند 
قیمــت را افزایش دهد. در حال حاضر این اتفاق در کشــور 
نمی افتد. چون کار کارشناسی انجام نمی شود، عده ای زبانشان 

دراز است که مشاوران املاک عامل گرانی هستند.

بررسی ایجاد سامانه خودنویس نشان می دهد؛

تلاش برای حذف یک صنف...!

سرپرســت مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی گفت: ایران در چهارراه 
ترانزیت ریلی شــرق و غرب - شمال و جنوب قرار دارد، که یک معبرِ ترانزیتِ 

امن و مقرون  به صرفه به شمار می رود.
 ایران از جمله کشــورهایی است که بیشترین همســایگان را دارد و با توجه به 
مرزهای آبی و خاکی، ۱5 کشــور با جمهــوری اسلامی ایران از طریق مرزهای 
خاکی یا آبی همســایه اند که وجود این تعداد کشور و دسترسی به سواحل خزر 
و مرزهای آسیای میانه و قفقاز در شــمال و دســترسی گسترده آن به سواحل 
راهبــردی خلیج فارس، تنگه هرمز و ســواحل مُکران در جنوب، به خودی خود 
امتیازات منحصر به فردی است که باعث شده ایران در نقشه جغرافیای جهان، از 

موقعیتی بی نظیر نسبت به سایر کشورها برخوردار باشد.
همچنین واقع شــدن ایــران در میانه کمربند اتصالی شــرق به غرب به عنوان 
کوتاه ترین، امن ترین و مقرون به صرفه ترین راه دسترسی حمل و نقل و تجارت 
کالا بین دو نیم کره شــرق و غرب زمین محسوب می شــود. اهمیت ایران به 
عنوان شاهراه تجارت جهانی شهرتی چند هزار ساله دارد؛ به عبارت دیگر، ایران 
برای ساماندهی به مبادلات چند هزار میلیارد دلاری منطقه و جهان، از موقعیت 
جغرافیایی برجسته ای برخوردار است و امنیت بالا در کنار تنوع مسیرهای دریایی، 
زمینی و هوایی در کنار موقعیت استراتژیک منطقه ای باعث شده که نگاه بسیاری 

از کشورهای شرقی و غربی، جنوبی و شمالی را به خود جلب کند
در این راستا امین ترفع سرپرســت مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی 
در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشــاره به ظرفیت ایران در حوزه ریلی نســبت به 
کشــورهای منطقه از پتانسیل مطلوبی برخوردار است، گفت: در خطوط راه آهن 
ایران ظرفیت ریلی استاندارد و اتصال پر ظرفیت به کشورهای ترکمنستان فراهم 
است، همچنین در داخل کشور نیز ۱5 هزار کیلومتر شبکه ریلی اعم از آنتنی ها و 

مسیرهای اصلی وجود دارد که عدد قابل توجهی است.
وی ادامه داد: البته لازم به ذکر اســت که نقض های زیرســاختی در حوزه ریلی 
وجود دارد، به ویژه خطوط ریلی که به کشــورهای همسایه متصل است اما هم 
اکنون زیرساخت های اتصال به کشــورهای همسایه در حال تکمیل و افزایش 
ظرفیت است. همچنین با کشورهای افغانستان و پاکستان نیز اتصال خود ریلی 
دارم اما افغانســتان شبکه ریلی ندارد و از سوی دیگر ایران با ترکمنستان دارای 

دو مسیر پیوسته ریلی است که از سرخس و اینچه برون با خط ریلی آذربایجان 
وارد خاک ایران شده است.

سرپرســت مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه شبکه ریلی 
ایران به آستارا متصل نیست، افزود: البته ایران با کشور ارمنستان نیز شبکه ریلی 
پیوسته ندارد و شبکه ریلی ایران به ترکیه نیز محدود است، زیرا امتداد خط ریلی 
ایران تا محدوده دریاچه وان است. البته خط ریلی شلمچه - بصره نیز در دست 

اجرا است که انتظار می رود در آینده نزدیک به ثمر برسد.
وی با اشــاره به ظرفیــت ترانزیتی ایران، گفت: ظرفیت ایــران تنها به کریدور 
شــمال - جنوب محدود نمی شود، در واقع یک شبکه ترانزیتی است که اتصال 
تمام کشورهای همسایه شــمالی - جنوبی - شرقی - غربی را دارد، به عبارت 
دیگــر ایران تنوع مسیر ریلی بسیاری دارد و تنوع کریدورهایی که از خاک ایران 

عبور می کنند، حاکی از جایگاه حائز اهمیت این کشور است.
ترفع تاکید کــرد: علیرغم اینکه مسیرهای رقابــتی دیگر هم در منطقه مطرح 
می شود که کشورها در راستای توسعه منافع ترانزیتی خودشان در تلاش هستند 
اما موقعیت ترانزیتی ایران به طوری است که همیشه به عنوان یکی از کوتاه ترین 

و ارزان ترین مسیرهای ترانزیتی در جهت های مختلف شناخته می شود.
وی با بیــان اینکه اگر کریدورها بــه درجه کریدورهای توســعه ای یا کریدور 
اقتصادی برســند، می توانند موجب توســعه اجتماعی و اقتصادی محدوده های 
جغرافیایی شــوند، افزود: اگر کریدور ریلی به تکامل خود برســد، یعنی در این 
مسیر حمل ونقلی موانع تجاری و اقتصادی بین مناطق جغرافیایی برداشته شده 
است، بدین ترتیب، در راستای حذف موانع موجود جریان وسیع ظرفیت تجارت 
در محدوده جغرافیایی مورد نظر ایجاد می شــود که در مقابل رشــد اقتصادی و 

اجتماعی هم در این محدوده رخ می دهد.

رئیس ســازمان ملی بهره وری ایران گفت: جایزه نت به 
دلیل بهره وری ســرمایه اهمیت بالایی دارد، در شــرایط 
کنــونی منابع مالی خوبی برای ســرمایه گذاری نداریم و 

بودجه موجود صرف مسائل جاری می شود.
به گــزارش خبرنگار مهر، میر ســامان پیشــوایی رئیس 
ســازمان ملی بهره وری ایران امروز )سه شــنبه، ۱۷ مهر( 
در هفتمین دوره همایش جایزه ملی تعالی نگهداشــت و 

مدیریت دارایی های فیزیکی ایران با بیان اینکه منابع مالی 
موجود برای ســرمایه گذاری مناسب نیست، گفت: جایزه 
نگهداشــت و مدیریت دارایی ها جز ۶ جایزه ای است که از 
سازمان به عنوان یک نهاد اعتبار بخشی دارای مجوز است 
و بسیار اهمیت دارد.وی ادامه داد: در نظام اعتباربخشی در 
ســازمان اهدافمان از جوایز این اســت که آن جایزه یک 
نهــاد جریان ســاز برای کمک به گفتمان ســازی و الگو 

نمــایی در آن حوزه و در نهایت ارتقای بهره وری اســت 
لــذا کیفیت جوایز برای ما بسیار مهم اســت و جایزه نت 
به دلیل بهره وری ســرمایه اهمیت بالایی دارد؛ در شرایط 
کنــونی منابع مالی خوبی برای ســرمایه گذاری نداریم و 
بودجه موجود صرف مسائل جاری می شود. لذا توان زیادی 
در بخش دولتی وجود ندارد که نســبت به سرمایه گذاری 
و تجهیــزات اقدام جدی را انجــام دهیم.وی بیان کرد: با 

توجه به آمار، میزان تشکیل سرمایه در حوزه ماشین آلات 
یک پنجم تشــکیل سرمایه در حوزه ساختمان بوده است. 
همچنیــن محرومیت هایی نیز وجــود دارد که برای خرید 
نیز دستمان بسته اســت و موجود بودن ماشین آلات، در 
دســترس بودن و آماده بودن شــأن برای تولید، اهمیت 
بالایی دارد؛ بهره وری نیروی کار نیز مهم است که با توجه 

به موضوع نگهداری و تعمیرات ایجاد می شود.

سازمان بنادر و دریانوردی در ۶ ماهه امسال، بیانگر تخلیه  و بارگیری 8۱ میلیون تن 
کالا و انجام عملیات کانتینری به میزان یک میلیون و ۴۹۹ هزار TEU و جابه جایی 

۹.5 میلیون مسافر است.
به گزارش خبرگزاری مهر، بر اســاس اطلاعاتی که از ســوی دفتر آمار، اطلاعات 
و پایش برنامه های معاونت برنامه ریزی وزارت راه و شهرســازی ارائه شــده است، 
مهم ترین شاخص های کلیدی KPI در حوزه فعالیت سازمان بنادر و دریانوردی بیانگر 
آن است که عملیات تخلیه و بارگیری بنادر تجاری کشور در ۶ ماهه سال ۱۴۰۳ به 

میزان 8۱ میلیون تن بوده اســت که در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته که ۷۶ 
میلیون تن بوده، ۷ درصد افزایش داشته است.با بررسی روند ۱۰ ساله عملیات تخلیه و 
بارگیری بنادر تجاری مشخص شد که بیشترین میزان عملیات تخلیه و بارگیری بنادر 
تجاری در ۶ ماهه سال ۱۴۰۲ و به میزان ۷۶ میلیون تن ثبت شده است و همان گونه 
که اشاره شد؛ مقایسه عملکرد ۶ ماهه سال ۱۴۰۳ با مدت مشابه سال ۱۴۰۲ افزایش 
۷ درصدی را نشان می دهد.بیشترین میزان تخلیه و بارگیری در بنادر شهید رجایی و 
امام خمینی )ره( به ترتیب به میزان ۴۲ و ۲۴ میلیون تن و کمترین میزان مربوط به 

بنادر چوئبده و کنگان به ترتیب به میزان ۳ و ۶ هزار تن است.عملیات کانتینری بنادر 
در ۶ ماهه ســال ۱۴۰۳ به میزان یک میلیون و ۴۹۹ هزار TEU بوده است که در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته معادل ۱ میلیون و ۲88 هزار TEU، ۱۶ درصد 
افزایش داشته است. در ضمن با بررسی روند ۱۰ ساله عملیات کانتینری بنادر مشخص 
شد که بیشترین میزان عملیات کانتینری بنادر در ۶ ماهه سال ۱۳۹۶ و به میزان یک 
میلیون و 5۳۹ هزار TEU ثبت شده است و مقایسه عملکرد ۶ ماهه سال ۱۴۰۳ با 

مدت مشابه سال ۱۳۹۶ کاهش ۳ درصدی را نشان می دهد.

سرپرست مرکز امور بین الملل وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد؛

ایران، چهارراه ترانزیت ریلی جهان

رئیس سازمان ملی بهره وری ایران:

منابع مالی موجود برای سرمایه گذاری مناسب نیست

جابه جایی ۹.۵ میلیون مسافر دریایی در ۶ ماهه امسال
مفقودي

اينجانب اميررضا مشروطي ايران  فرزند: نادر بشماره كد ملي 1450788971   مالك خودرو سواري 
پيكان مدل79 به رنگ سفيد بشماره انتظامي 91-294هـ79 بعلت فقدان برگ سبز و  اسناد فروش 
تقاضاي رونوشت المثني اسناد مذكور را نموده ام  . لذا چنانچه هر كس ادعايي در مورد خودروي مذكور 
دارد ظرف ده روز به دفتر حقوقي شركت ايران خودرو واقع در كيلومتر 14 جاده مخصوص تهران كرج 
شهرک پيكانشهر ساختمان سمند طبقه 1 مراجعه نمايد. بديهي است پس از انقضاي مهلت مزبور طبق 

ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.
اردبيل

مدل   131SE سايپا  سواري  شناسنامه  سبز  برگ  مفقودي 
شاسي  شماره   5172063 موتور  شماره  سفيد  1393رنگ 
بنام  ق51   171 75ايران  پلاک   NAS411100E3679434
شاهرخ شهدوستي دهنو كدملي 3150460875مفقود شده واز 

درجه اعتبار ساقط ميباشد

آگهي ابلاغ
المكان  مجهول  فرزندناصر  اكبري  رمضان  آقاي  جناب 
شماره  حكم  درراستاي  رساند  مي  اطلاع  به  بدينوسيله 
ازشعبه  1402/2/28صادره  140291390020825095مورخ 
دوم دادگاه عمومي حقوقي شهرقدس همسرشما به اين دفترخانه 
مراجعه ودرخواست ثبت طلاق نموده است لذا لازم است ظرف 
آدرس  به  دفترخانه  در  آگهي  اين  انتشار  از  پس  10روز  مدت 
طالقاني.ساختمان  خيابان  آزادي.روبروي  خيابان  )شهرقدس 
متين.واحد6(حاضردرغير اين صورت طبق مقررات اقدام به ثبت 

خواهدشدواعتراض بعدي مسموع نخواهدشد.
سردفتر ازدواج 6وطلاق 5شهرقدس
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رفع تبعیض برای بازنشستگان
 فتح الله بیات - دبیر اجرایی خانه کارگر تهران

همسان سازی موضوع مهمی است که مورد توجه بازنشستگان قرار گرفته و بار ها این 
قشر بزرگ جامعه با تجمع مقابل مجلس و سازمان تامین اجتماعی و وزارت کار، خواستار 

متناسب سازی حقوق خود شده اند.
امروز وضعیت معیشت بازنشستگان بسیار ناراحت کننده و تاسف آور است. زمانی که 
قانون افزایش حقوق و یا کمک هزینه ای برای بازنشستگان لشکری در نظر گرفته 

می شود برای بازنشستگان تامین اجتماعی هم باید انجام شود.
حالا مجلس بودجه همسان سازی حقوق بازنشستگان را در نظر گرفته و براساس آن 
بودجه تامین شده است و فقط در انتظار ابلاغ و اجرای این قانون هستیم و شکل و محاسبه 
این همسان سازی نیز بر عهده سازمان تامین اجتماعی است.در واقع  بازنشستگان تامین 
اجتماعی با توجه به سوابق بیمه ای و پرداختی حق بیمه مستحق همسان سازی هستند. 
بازنشستگان نسبت به حقی که دارند باید احقاق حق شوند تا در این زمینه شاهد تضعیف 
حقوق بازنشستگان نباشیم. البته محاسبات با توجه به وضعیت پایه حقوق بازنشستگان 
متفاوت است که این مسئله بر عهده کارشناسان سازمان تامین اجتماعی است تا هر چه 

سریعتر پرداختی ها اجرایی شود.
باید توجه داشت که بازنشستگان تامین اجتماعی از تبعیضی که بین آنها با بازنشستگان 
کشوری، لشکری و صندوق ها وجود دارد، ناراحتند، این در حالیست که نباید بین 
بازنشستگان که همه در یک کشور و با تورم یکسان در جامعه زندگی می کنند تفاوتی 

در پرداخت حقوق وجود داشته باشد.
بازنشستگان از سازمان تامین اجتماعی توقع دارند که تبعیض ها را کنار بگذارد و به صورت 
یکسان و با توجه به مصوبات قانونی، افزایش حقوق مشمول همه بازنشستگان بداند و 
اجرایی کند.بازنشستگان کارگری نیاز به حمایت دارند، حالا با دریافت حداقل ها شاید 
گوشه ای از مشکلات و گرفتاری آن ها برطرف شود و با ضرورت رفع تبعیض، 

همسان سازی باید برای همه بازنشستگان اجرایی شود.

  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

آگهي صدورحكم موت فرضي)نوبت دوم(

درپرونده كلاسه شماره 0300816اين شعبه خانم صديقه عابديني فرزندحيدربه طرفيت 

فرزند  فرضي  موت  صدورحكم  دادخواست  قدس  سهرستان  وانقلاب  عمومي  دادسراي 

نموده  شعبه  اين  4900040673راتقديم  كدملي  به  فرزندنصرالله  محمدقرباني  خودبنام 

در  خبري  وهيچ  نموده  راترک  منزل  نامبرده  كه  20سال  مدت  به  باتوجه  واظهارداشته 

به  مبتلا  وشايان ذكراست سابقا وي  اسن  نيامده  به دست  ايشتن  وفوت  خصوص حيات 

ازبهزيستي  اعم  وبه كليه مراكز دولتي  راترک  باره منزل  بوده ويك  ماندگي ذهني  عقب 

به  لذاباعنايت  است  نشده  حاصل  ايي  نتيجه  متاسفانه  ولي  نموده  پيگيري  آگهي  واداره 

مراتب فوق3باروگهي درروزنامه هاي كثيرالانتشارهركدام به فاصله يكماه وپس ازگذشت 

يك سال ازآخرين آگهي اقدام ونتيجه را به اين شعبه اعلام نمائيد.

قاضي دادگاه حقوقي شعبه3دادگاه حقوقي شهرقدس اميرقاسمي

م الف 411

آگهی موضوع ماده  3  قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رأي شماره 140360329012004575 مورخ 1403/06/20 هيات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك گرمسار 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم خليل لوئي فرزند حيدر علي بشماره شناسنامه 24 كدملي 
4609620812 صادره از گرمسار در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعي به مساحت 473/50 متر مربع 
پلاک 245 فرعي از 49 اصلي حقوق ارتفاقي اين قسمت جهت الحاق به پلاک 49/211 متقاضي ميباشد 
واقع در محمدآباد خالصه شهرستان گرمسار خريداري از مالك رسمي آقاي/خانم ورثه لطف الله انگارنويس 
محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود. در صورتي 
كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين 
آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. بديهي است در صورت انقضاي مدت 

مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/07/02

تاريخ انتشار نوبت دوم:  1403/07/18
شناسه : 1791437

حسين چلوئي
  رئيس ثبت اسناد و املاک 

   آگهي موضوع ماده  3  قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمان هاي 
فاقد سند رسمي

آگهي نظريه هيات حل اختلاف قانون تعيين تكليف مستقر در حوزه ثبتي آرادان
از هيات قانون تعيين تكليف تصرفات  برابر رأي شماره 140360329126002721 مورخه 1403/06/17 صادره  1ـ 
مسكوني  ساختمان  باب  يك  ششدانگ  از  قسمتي  در  غلامرضا  فرزند  گليني  ابراهيم  آقاي/خانم  بلامعارض  و  مالكانه 
نامه  بيع  آرادان  در  واقع  اصلي   80 از  فرعي   68 پلاک  از  قسمتي  تحت  مربع  متر   371/21 مساحت  به  دامداري  و 
الواسطه از غلامعلي قندالي موضوع پرونده كلاسه 1403126000043  محرز  عادي تقسيم نامه موروثي بصورت مع 

گرديده است. 
از هيات قانون تعيين تكليف تصرفات  برابر رأي شماره 140360329126002357 مورخه 1403/05/16 صادره  2ـ 
مسكوني  ساختمان  باب  يك  از ششدانگ  قسمتي  در  فرزند حسينعلي  كاشاني  عباس  آقاي/خانم  بلامعارض  و  مالكانه 
تقسيم  عادي  نامه  بيع  آرادان  در  واقع  اصلي  از 80  فرعي  از پلاک 68  مربع تحت قسمتي  متر  به مساحت 471/67 

نامه موروثي بصورت مع الواسطه از غلامعلي قندالي موضوع پرونده كلاسه 1403126000044  محرز گرديده است.
لذا در اجراي مقررات ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي و اراضي فاقد سند مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهي مي شود. در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ 
انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/07/03

تاريخ انتشار نوبت دوم:  1403/07/18
شناسه : 1783779

محمد جواد قنبري نيكدل ـ رئيس ثبت اسناد و املاک

بررسی تغییرات بازار ارز نشان می دهد، علی رغم کاهش 
تومان  هزار  مرز ۶۳  از  نرخ دلار  ای  منطقه  تنش های 
عبور کرده و همچنان بازار ارز و طلا تحت تاثیر نگرانی 
های موجود با روند صعودی همراه است . موضوعی که 
به اعتقاد فعالان بازار تحت تاثیر افزایش تقاضا در راستای 
حفظ ارزش دارایی خریداران صورت گرفته است البته به 
گفته کارشناسان وضعیت کنونی بازار بیش از هر چیزی 
موضوع  این  هموراه  و  روانیست  اتفاقات  الشعاع  تحت 

توانسته در کوتاه مدت بازار را تحت تاثیر قرار دهد.
در  بلکه  منطقه  در  نه تنها  بین المللی  تنش های  افزایش 
گستره جهانی، بازار های اقتصادی مختلف را تحت تاثیر 
بازار  هر  از  بیش  طلا  و  ارز  میان  ایسن  در  و  داده  قرار 
دیگری تحت الشعاع قرار گرفته است باید توجه داشت که 
کشور هایی که به طور مستقیم تری با چالش های سیاسی 
درگیرند، فضا های اقتصادی متشنج تری را تجربه می کنند 
و ایران نیز به عنوان یکی از طرفین این دعوا، با شرایط 
پیچیده ای مواجه است به گونه ایکه  قیمت دلار از مرز 

۶۳ هزار تومان عبور کردهدو شیب تند افزایش نرخ طلا 
و رسیدن به هر گرم ۴ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، نشان 
می دهد ارزش پول ملی به روند کاهشی خود ادامه می 

دهد؛
در این رابطه فعالان بازار معتقدند؛ زمانی که تنش های 
ایران رشد زیادی نکرد؛  ارز در  نرخ  بالا گرفت،  سیاسی 
به ۶۰  بود،  تومان  هزار  در محدوده 5۹  که  قیمت دلار 
هزار تومان رسید و تا حدود چند روز در همین بازه باقی 

ماند. اما در چند روز اخیر با رشد جدی و چشمگیر قیمت ها 
مواجهیم و روز یکشنبه نرخ دلار در بازار آزاد، ۶۳ هزار 
افزایش  را  اتفاق  این  دلیل  را هم رد کرده است.  تومان 
می توان  آینده  از  مردم  نگرانی  و  ارز  خرید  برای  تقاضا 
افزایش  با  نگرانند  مردم  که  داشت  توجه  دانست.باید 
چالش های دیپلماتیک و پررنگ تر شدن سایه جنگ بر سر 
کشور، ارزش واحد پول ملی کاهش یافته و از سرمایه های 
را  خود  خرد  ریال های  همین  برای  شود.  کاسته  آن ها 

تبدیل به ارز کرده و کمبود دلار در بازار در کنار افزایش 
شد.اما  دلار  قیمت  افزایش  به  منجر  نهایت  در  تقاضا، 
بخش مهمی از افزایش قیمت در بازار ارز، روانیست. در 
 . نداشته است  تغییرات خاصر  اقتصادی  واقع مولفه های 
از  بیشتر  اینچنینی،  موارد  و  احتمال جنگ  مانند  وقایعی 
برای  است.  تاثیرگذار  مردم  روانی  جنبه های  بر  اقتصاد، 
را  ارز  نرخ  جدی  رشد  دلیل  از  بخشی  می توان  همین 
روانی دانست. اگر دولت بتواند احتمالات مربوط به جنگ 
ارز  نرخ  دهد،  کاهش  را  اینچنینی  بی ثباتی های  حتی  یا 
ثابت خواهد ماند. در غیر این صورت با افزایش مستمر 
نگرانی ها، قیمت ارز نیز به صورت تصاعدی بیشتر خواهد 
شد.در اینکه بازارهای سرمایه کشور بیش از هر موضوعی 
وابسته به اتفاقات روانیست تردیدی وجود ندارد. البته این 
موضوع تنها محدود به ایران نشده و تجربه نشان داده هر 
کشوری در شرایط سخت اقتصادی باتحت تاثیر اتفاقات 
روانی قرار می گیرد .اما در هر صورت بخشی از جنبه های 
روانی چنین مسائلی قابلیت کنترل شدن دارند. با روندی 
که قیمت ارز در پیش گرفته، حتی اگر جنگی هم رخ ندهد 
به نظر می رسد دلار به زودی مرز ۷۰ هزار تومان را هم 
رد کند. ایران با داشتن اقتصاد غیرپویا و بی ثبات فعلی، 
چنین تنش های روانی را نمی تواند به خوبی هدایت کند. 
چنین شرایطی در نهایت به ضرر مردم به عنوان دارندگان 

سرمایه های خرد تمام خواهد شد.

بررسی ها نشان می دهد؛

بازار ارز تحت الشعاع بازی روانی

مهر: به نظر می رسد خودروسازان مجدد به سیاست های قدیمی خود یعنی دپوی 
خودرو به بهانه های مختلف و البته تولید خودروهای ناقص روی آورده اند.

طی روزهای گذشته اخبار و تصاویری در رابطه با احتکار خودرو توسط شرکت های 
خودروسازی در فضای مجازی و برخی از رسانه ها منتشر شد؛ اخباری که نشان می داد 
اگرچه خودروسازان بی وقفه در حال تولید هستند، اما به همان تناسب عرضه را افزایش 

نداده اند.
بررسی صورت های مالی خودروسازان نیز نشان می دهد که طی نیمه نخست امسال 
۴۲۶ هزار و ۳5۷ دستگاه خودروی سواری )بدون در نظر گرفتن وانت پراید( تولید و در 
مقابل ۴۰۹ هزار و ۹۹5 دستگاه فروخته شده است. بنابراین ۱۶ هزار و ۳۶۲ خودرو در 

پارکینگ خودروسازان باقی مانده است.
جزئیات فروش محصولات نشان می دهد که ۳ هزار و ۹۶۱ خودروی دنا، یک هزار و 
5۱۹ خودروی گروه سورن، ۱۰۰ خودروی رانا، ۱۰۰ خودروی تارا و ۴8۹ خودروی هایما 

در پارکینگ های ایران خودرو مانده است.
۲ هزار و ۶۴8 خودرو از گروه X۲۰۰، یک هزار و ۱55 خودروی شاهین و 5 هزار و 
۹8۱ خودرو از بخش »سایر« در پارکینگ های سایپا دپو شده است. در پارکینگ های 
پارس خودرو نیز 85۷ خودرو از گروه Q۲۰۰ و یک هزار و ۷۳۳ از خودروی سهند مانده 

است.تصاویر ماندگاری خودرو در پارکینگ ها هر چند وقت یک بار رسانه ای می شود 
که به اعتقاد کارشناسان در اغلب موارد یا خودروساز منتظر افزایش قیمت کارخانه ای 
و فروش خودروها به قیمت جدید است و یا خودروها در مرحله حمل قرار دارند؛ البته 
این بار یکی از خودروسازها اعلام کرده که مشکل در وضعیت شماره گذاری است و 
به دلیل توقف شماره گذاری برخی از خودروها در پارکینگ مانده اند که سازمان ملی 
استاندارد نیز در واکنش تاکید کرد که »مجوزهای لازم را به شرکت ایران خودرو داده 
است. همچنین با وجود اخذ مجوزهای لازم از سازمان ملی استاندارد به دلیل تمدید 
نکردن مجوزهای یورو 5 سازمان محیط زیست دپو شده بود که از دوم مهرماه مجدد 

این مجوزها از سوی سازمان محیط زیست اعمال شده است.«
البته نکته دیگری که در صورت های مالی خودروسازان طی نیمه نخست امسال به 
چشم می خورد گزینه مربوط به عدم تجاری سازی خودروهاست؛ آنطور که ایران خودرو 
گزارش داده این شرکت طی نیمه نخست امسال ۲ هزار و ۶5 دستگاه خودرو تولید 
کرده اما تجاری سازی نکرده است. وقتی خودرویی به مرحله تجاری سازی نمی رسد 
یعنی ناقص تولید شده و در قطعات کسری دارد. بنابراین اگر خوش بین باشیم باید 
بگوییم که ایران خودرو واقعاً با کسری قطعه مواجه شده اما اگر با عینک بدبینی بنگریم، 
به نظر می رسد خودروسازان منتظر دریافت مجوز افزایش هستند تا خودروهای ناقصی 

را هم تجاری سازی کرده و روانه بازار کنند.چه بسا که محمدعلی اسفنانی سخنگوی 
سازمان تعزیرات ۲۳ مهر ماه پارسال که ماجرای مشابهی رخ داده بود، اعلام کرده 
بود که »ادعای نبود قطعه برای تولید خودرو به شکلی است که نشان می دهد فضایی 
را ایجاد کردند تا عدم تحویل قابل توجیه باشد.« به گفته اسفنانی »در یک مورد که 
شخصاً مستقیماً وارد عمل شدم و مسئله را مورد رسیدگی قرار دادم، رقم بسیار بالایی 
از خودروها را در انبار دیدیم و خودروساز نیز ادعا می کرد که قطعات ناقص است. در 
زمان مشاهده دیدیم که هر خودرو در یکی از قطعات دچار مشکل است و هیچیک 
از اشکالات مشابه نبودند که نشان می داد فضایی را ایجاد کردند تا عدم تحویل قابل 
توجیه باشد. اگر بنا باشد یکی دو قطعه کم باشد، کل خودروهای توقیفی باید در زمره 
همان قطعات ناقص باشند ولی تنوع نقص نشان می دهد خودروساز قصد نگه داشتن 
خودروها را دارد تا پس از افزایش قیمت آن ها را عرضه کند.«به هر حال آنچه که از 
وضعیت عملکرد خودروسازان طی نیمه نخست امسال جلب توجه می کند بازگشت 
خودروهای دپویی و ناقصی است. چالشی که دولت سیزدهم سعی کرد آن را حل کند و 
حتی میزان تولید خودروهای ناقص را در مقطعی به صفر رساند اما حالا به نظر می رسد 
سیاست ها در این بخش موقتی بوده و باز هم شاهد تولید خودروهای ناقص و دپوی 

خودرو در پارکینگ خودروسازان به بهانه های مختلف هستیم.

با دپوی ۱۶ هزاردستگاهی خودرو صورت گرفت؛ 

 تکرار سیاست های قدیمی

آگهي موضوع ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد 
ثبتي دهگلان برابر آراء صادره هيئات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند 
رسمي مستقر در واحد ثبتي دهگلان استان كردستان تصرفات مالكانه وبلا معارض متقاضيان محرز گرديده است. 
لذا در اجراي ماده 3 قانون تعيين تكليف و جمعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي و ماده 13 آيين 
نامه قانون مذكور مشخصات متقاضيان و املاک مورد تقاضا به شرح ذيل به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهي ميشود در صورتيكه اشخاص ذينفع به آراء اعلام شده اعتراض داشته باشند بايد از تاريخ انتشار آگهي 
تا دوماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دهگلان تسليم و رسيد اخذ نمايند. معترض بايد 
ظرف يك ماه از تاريخ اعتراض مبادرت به تقديم دادخواست به دادگاه عمومي و گواهي تقديم دادخواست را به اين 
اداره تحويل نمايد. بديهيست در صورت عدم وصول اعتراض با عدم ارائه گواهي تقديم دادخواست به دادگاه عمومي 

در مهلت قانوني طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد)) بخش 4 ييلاق مرحله 327((
-1 عبداله ويسيان به شماره ملي 5589688256 فرزند عبدالصمد در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 18820،96 متر مربع قسمتي از بلاک 24 اصلي واقع در اراضي تاز آباد چراغ آباد خريداري از مالك رسمي 

آقاي ابراهيم و محمود و محمد و عبداله ويسيان
 2 -انور كريمي به شماره ملي 5589324289 فرزند حبيب اله در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي به مساحت 
64189،66  متر مربع قسمتي از پلاک -24 اصلي واقع در اراضي تاز آباد چراغ آباد خريداري از مالك رسمي آقاي 

عبداله و حبيب اله كريمي
 -3رضا و عابدين عزتي به شماره ملي 5589473624 و 5589474310 فرزندان محمد صالح در شش دانگ 
يك قطعه زمين فرروعي به مساحت 2846،38 متر مربع قسمتي از پلاک 42 - اصلي واقع در اراضي صادق آباد 

خريداري از مالك آقاي علي عزتي
-4 لطف اله مرادي به شماره ملي 5589315794 فرزند كاكا علي و ايوب مرادي به شماره ملي 33494 55800 
فرزند لطف اله در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي به صاحت 34693 متر مربع قسمتي از پلاک 44 اصلي واقع 

در اراضي جوانمرد آباد خريداري از مالك رسمي آقاي كاكا علي مرادي
-5 محمود قاسمي به شماره ملي 5589819891 فرزند احمد در شش دانگ يك باب ساختمان با كاربري فضاي 
سبز به مساحت 363،80 متر مربع قسمتي از پلاک -54 اصلي واقع در دهگلان بلوار امام شافعي خريداري از مالك 

رسمي آقاي محمد علي رحيمي
ملي  شماره  به  شكوري  فرهنگ  و  سجاد  اسمعيل  فرزند   3800081067 ملي  شماره  به  غلامي  -6تهمينه 
3790265748 و 3790153087 فرزندان محمد علي در شش دانگ يك باب خانه به مساحت 156،40 متر 
مربع قسمتي از پلاک 54- اصلي واقع در دهگلان شهرک بهاران خريداري از مالك رسمي آقاي محمود جوانمردي
-7 محمد امين رحيمي دهگلان به شماره ملي 5589706076. فرزند عيسي در شش دانگ يك باب خانه به 
مساحت 100،95متر مربع قسمتي از پلاک -54 اصلي واقع در دهگلان خيابان پاسداران خريداري از مالك رسمي 

آقاي حاج كاكه برا مباركي 
8 -محمد عارف فاتحي به شماره ملي 3732235671 فرزند عبدالله در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 1030 متر مربع قسمتي از پلاک 54 اصلي  واقع در اراضي دهگلان خريداري از مالك رسمي علي رحيمي
 9 -محمد امين يعقوبي دهگلان به شماره ملي 5589866979 فرزند مظفر در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي 
به مساحت 15507 متر مربع قسمتي از بلاک 54 در اراضي دهگلان خريداري از مالك رسمي آقاي بهرام غفوري

10 -هادي ميره كي به شماره ملي 5589827957 فرزند ابراهيم در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 49341،05 متر مربع قسمتي از پلاک 54 اصلي واقع در دهگلان اراضي مبارک آباد اهنگران خريداري از 

مالك رسمي آقاي ملك محمد ميركي
11 -محمد عارف ميركي به شماره ملي 5589591279 فرزند ابراهيم در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 23519،34 متر مربع قسمتي از پلاک 94 اصلي واقع در دهگلان اراضي مبارک آباد آهنگران خريداري 

از مالك ، آقاي ملك محمد ميركي
 12 - عبد الله ميره كي قوچم به شماره ملي 5589590981 فرزند فرج اله در سه دانگ مشاع از شش دانگ يك 
قطعه زمين مزروعي به مساحت 6188 متر مربع قسمتي از پلاک 94 اصلي واقع در دهگلان اراضي مبارک آباد 

اهنگران خريداري از مالك رسمي آقاي ملك محمد ميركي
 13 - خالد و هادي ميره كي به شماره ملي 5589591562 و 5589827957 فرزندان ابراهيم در شش دانگ يك 
قطعه زمين مزروعي به مساحت 7873،2 متر مربع قسمتي از پلاک 94- اصلي واقع در دهگلان اراضي مبارک آباد 

اهنگران خريداري از مالك . آقاي ملك محمد ميركي 
-14خالد ميره كي به شماره ملي 5589591562 و فرزند ابراهيم در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 6846،87 و 52815،89 متر مربع قسمتي از پلاک -94- اصلي واقع در دهگلان اراضي مبارک آباد 

اهنگران خريداري از مالك رسمي ملك محمد ميركي
 15 - محمد كريم حسين پناهي به شماره ملي 5589730996 فرزند يا با محمد در شش دانگ يك قطعه زمين 
مزروعي به مساحت 18823،73 متر مربع قسمتي از پلاک -95 اصلي واقع در دهگلان اراضي قروجاي خريداري 

از مالك، آقاي محمد شريف نادري 
16 -محمد حسين پناهي به شماره ملي 5589919592 فرزند علي در 31،712 شعير مشاع از شش دانگ يك 
قطعه زمين مزروعي به مساحت 27245،57 متر مربع قسمتي از پلاک -95 اصلي واقع در دهگلان اراضي قروچاي 

خريداري از مالك آقاي شير علي و ميرزا علي و زرعلي حسين پناهي
 17 - مظفر ميره كي به شماره ملي 5589687047 فرزند در شش دانگ 5 قطعه زمين مزروعي به مساحت 

13443،84 و 3149،6 و 37104،98 و 34338،87 و20361،56 متر مربع قسمتي از پلاک -107 اصلي واقع در 
دهگلان اراضي ميركي خريداري از مالك رسمي آقاي علي محمد و مظفر ميركي 

-18 توفيق زندي به شماره ملي 5589104246 فرزند علي محمد در سه دانگ مشاع از شش دانگ يك قطعه 
زمين مزروعي به مساحت 16130،11 متر مربع قسمتي پلاک 109 اصلي واقع در دهگلان اراضي قوچم خريداري 

از مالك رسمي شاه محمد و علي محمد زندي
19 -سيف الله غزنوي به شماره ملي 5589145961 فرزند محمود در سه دانگ مشاع از شش دانگ يك قطعه 
زمين مزروعي به مساحت 1297،15 متر مربع قسمتي از پلاک 112 اصلي واقع در دهگلان اراضي قلعه فولاد 

خريداري از مالك رسمي آقاي محمود غزنوي
 -20 على اميني زاغه به شماره ملي 5589182808 فرزند در شش دانگ 6 قطعه زمين مزروعي به مساحت 
30526،56 و    2749،73 و 5049،35 و 24870،47 و500،10 و 6175،96 متر مربع قسمتي از پلاک 117 اصلي 

واقع در دهگلان اراضي گمه دره خريداري از مالك رسمي آقاي محمد حسين اميني 
-21 علي اميني زاغه به شماره ملي 5589182808 فرزند در شش دانگ 4 قطعه زمين مزروعي به مساحت 
458،63 و 35825،32 و – 1075،52 و 16556،25 و 53702،34 و 141296،44 متر مربع قسمتي از پلاک 117 

اصلي واقع در دهگلان اراضي گمه دره خريداري از مالك رسمي آقاي محمد حسين اميني
 -22 علي اميني زاغه به شماره ملي 5589182808 فرزند در شش دانگ 6 قطعه زمين مزروعي به مساحت و 
2143،88 و 2846،24 و 3043 و 3077،2 و 3054،64 و 34209،18 متر مربع قسمي از پلاک 117 اصلي واقع 

در دهگلان اراضي گمه دره خريداري از مالك رسمي آ آقاي محمد حسين اميني
 -23 كامران و محمد علي و كيوان اميري به شماره ملي 5589942284 و 5588930347 و 5589756898 
فرزندان حبيب اله در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي به مساحت 12162،5 متر مربع قسمتي از پلاک 24- 

اصلي واقع در دهگلان اراضي تاز آباد چراغ آباد خريداري از مالك آقاي ابوالحمد ويسي
 24 صابر ميره كي به شماره 3790047902 فرزند محمد صديق در شش دانگ يك قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 7000 متر مربع قسمتي از پلاک -54 اصلي واقع در اراضي دهگلان خريداري از مالك رسمي آقاي 

آغه مراد رحيمي
25 - لطيفه اميري به شماره 5589353645 فرزند ابراهيم در شش دانگ يك باب ساختمان كارگاه به مساحت 
574 متر مربع قسمتي از پلاک 54 اصلي واقع در دهگلان بلوار امام شافعي خريداري از مالك رسمي احمد عنايتي

-26 اسماعيل غلامي به شماره 5589477956 فرزند محمد صديق در شش دانگ يك باب مغازه به مساحت 
15،35 متر مربع قسمتي از بلاي -54 اصلي واقع در دهگلان خيابان جمهوري خريداري از مالك رسمي آقاي 

عبدالله غفوري
 27 - سعدي كرمي به شماره 3732586375 فرزند نبي در شش دانگ 2 قطعه زمين مزروعي به مساحت 
50691 و 16974 متر مربع قسمتي از پلاک -54 اصلي واقع در اراضي دهگلان خريداري از مالك رسمي آقايان 

علي نصيري و لطف اله مجيدي و عبد الحميد رحيمي و محمد غفوري 
باب  به شماره 5589043875 و 5589736676 فرزند علي در شش دانگ يك  28 - هاشم و طالب قوامي 
ساختمان به مساحت 144 متر مربع قسمتي از پلاک -54 اصلي واقع در دهگلان شهرک شافعي خريداري از 

مالك رسمي آقاي محمد غفوري
 -29 عبدالخالق حسين پناهي به شماره ملي 5589667658 فرزند محمدامين در شش دانگ يك قطعه زمين 
مزروعي به مساحت 42590،52 متر مربع قسمتي از پلاک 98 اصلي واقع در دهگلان اراضي تازآباد قروچاي 

خريداري از مالك رسمي آقاي محمد امين حسين پناهي
-30 حامد فتحي به شماره ملي 5589138973 فرزند ابراهيم در شش دانگ يك باب ساختمان به مساحت 239 
متر مربع ،قسمتي از پلاک 54 - اصلي واقع در دهگلان بلوار امام انتهاي خيابان دادگستري خريداري از مالك 

رسمي اقاني آغه مراد رحيمي
31 - فريبا و افشار اصغري حاجي پمق به شماره ملي 5589175151 و 5580014740 فرزندان فتح اله در شش 
دانگ يك باب ساختمان به مساحت 298،50 متر مربع قسمتي از پلاک 54 - اصلي واقع در دهگلان كوچه مسجد 

جامع خريداري از مالك رسمي آقاي نصراله غفوري
32 - پرويز مرادي به شماره ملي 5589473330 فرزند محمد در شش دانگ سه قطعه زمين مزروعي به مساحت 
50/6145/16 و 27152،45 و 19720،63 متر مربع قسمتي از پلاک 42 - اصلي واقع در اراضي دهگلان قريه 

صادق آباد خريداري از مالك رسمي آقاي محمد مرادي
33 - صالح كريمي به شماره ملي 5589324297 فرزند محمود در شش دانگ 2 قطعه زمين مزروعي به مساحت 
16321،87 و 33050،77 متر مربع. قسمتي از پلاک 24 اصلي واقع در اراضي تاز آباد چراغ آباد خريداري از مالك 

رسمي آقاي محمود كريمي 
-34 محمد حسين كريمي به شماره ملي 5588928598 فرزند محمد در شش دانگ 2 قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 6213،81 و 23125،98 متر مربع قسمتي از پلاک 24 اصلي واقع در اراضي تاز آباد چراغ آباد خريداري 

از مالك آقاي محمد كريمي 
35 - خسرو منصوري به شماره ملي 5589405378 فرزند محمد صديق در شش دانگ 2 قطعه زمين مزروعي 
به مساخت 5755،79 و 15226،78 متر مربع قسمتي از پلاک -25 اصلي واقع در اراضي سرنجيانه خريداري از 

مالك رسمي آقاي محمد امين منصوري
-36 خسرو منصوري به شماره ملي 5589405378 فرزند محمد صديق و رحيم سيدي فرزند عبدالله به شماره 
ملي 5589962978 در ششدانگ يك قطعه زمين مرروغي به مساحت 13433،94 متر مربع قسمتي از پلاک 25 

اصلي واقع در اراضي سرنجيانه خريداري از مالك رسمي آقاي اسماعيل و ميكائيل و عباس باقري و محمد محمدي 
37 - محمد علي كريمي به شماره ملي 5589711525 فرزند محمد در شش دانگ 1 قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 30558،38 متر مربع قسمتي از پلاک 24 اصلي واقع در اراضي تاز آباد چراغ آباد خريداري از مالك 

رسمي آقاي محمد كريمي
 38 -قاسم مرادي به شماره ملي 3790070173 فرزند محمد در شش دانگ 1 قطعه زمين مزروعي به مساحت 
3984،38 متر مريع قسمتي از پلاک 42 اصلي واقع در اراضي صادق آباد خريداري از مالك . رسمي آقاي محمد 

مرادي
39 - حسين سيفي لاله به شماره ملي 3800337924 فرزند عليمراد در شش دانگ 1 قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 25070،04 متر مربع قسمتي از پلاک -7 اصلي واقع در بخش 5 اسفند آباد اراضي لاله اي خريداري از 

مالك آقاي علي مراد سيفي لاله لرسمي
-40 خديجه طهماسبي به شماره ملي 5589739799. فرزند ابراهيم در شش دانگ يك باب خانه به مساحت 
182،54 متر مربع قسمتي از پلاک 54 - اصلي واقع در دهگلان روبروي تلار شادي خريداري از مالك رسمي 

آقاي محمد غفوري
41 - بهروز محمدي به شماره ملي 5589367867 فرزند حبيب اله در شش دانگ يك باب خانه به مساحت 
200 متر مربع قسمتي از پلاک 54 - اصلي واقع در دهگلان روبروي تلار شادي خريداري از مالك رسمي آقاي 

محمد غفوري 
-42 يداله اميري به شماره ملي 3801359042 فرزند سيف اله در شش دانگ يك باب خانه به مساحت 200 
متر مربع قسمتي از بلاک 54 - اصلي واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملك دهگلان روبروي تالار شادي خريداري از 

مالك رسمي محمد غفوري
-43 احمد رشيدي زاغه به شماره ملي 5589819067 فرزند محمد سيد در شش دانگ 2 قطعه زمين مزروعي 
به مساحت 2255 و 8778 متر مربع قسمتي از پلاک 4 - اصلي واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملك دهگلان اراضي 

زاغه خريداري از مالك رسمي آقاي اله محمد رشيدي
 44 حسن ميرزائي به شماره ملي 5589565286 فرزند صد يمحمد درشش دانگ 3 قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 2964،5 و 5902،01 و 12363 مترمربع قسمتي از پلاک 9 - اصلي واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملك 

دهگلان اراضي گزگزاره سفله خريداري از مالك رسمي آقاي صيد محمد ميرزائي
 -45لطف الله منصوري به شماره ملي 5588929616 فرزند اسمعيل در شش دانگ 2 قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 17904 و 16425 متر مربع قسمتي از پلاک 53 - اصلي واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملك دهگلان اراضي 

كريم آباد خريداري از مالك رسمي آقاي محمد امين طهماسبي
 -46 مسعود عباسي خودلان به شماره ملي 37806225772 فرزند قربانعلي در شش دانگ 4 قطعه زمين مزروعي 
به مساحت 20198 و 52370 و 9800 و 31972  متر مربع قسمتي از پلاک 88 - اصلي واقع در بخش 4 حوزه 

ثبت ملك دهگلان اراضي كروندان خريداري از مالك رسمي آقاي شكرالله نادري 
47 -ميلاد نظري به شماره ملي 5580036361 فرزند يدالله در شش دانگ 1 باب ساختمان به مساحت 155،40 
متر مربع قسمتي از پلاک 54 - اصلي واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملك دهگلان خيابان اتحاد خريداري از مالك 

رسمي آقاي محمدرحيم رحيمي
 48 -شركت كشت صنعت شيدا به شماره ملي 5589222591 در شش دانگ 1 قطعه زمين مزروعي به مساحت 
10000 متر مربع قسمتي از پلاک 2 - اصلي واقع در بخش 5 حوزه ثبت ملك دهگلان اراضي طهماسبي خيابان 

اتحاد خريداري از مالك رسمي آقاي كريم فتاحي دهگلان
49 - تكش و پروانه و توفيق و كلتوم و كورش و فريده و داريوش و قريبا به شماره ملي 5589379563 و 
و 5589379164  و 5589378591  و 5589829021  و 5589960355  و 5589376971   5589380065
و 5589379156 و صغري ظله جوبي به شماره ملي 5589631378 در شش دانگ 1 قطعه زمين مزروعي به 
مساحت 118884،37 متر مربع قسمتي از پلاک 4 - اصلي واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملك دهگلان اراضي زاغه 

خريداري از مالك آقاي محمد صالح مجيدي و مولود رحماني
-50 داريوش رحماني به شماره ملي 5589379164 درشش دانگ 1 قطعه زمين مزروعي به مساحت 40197،92 
متر مربع قسمتي از پلاک 4 - اصلي واقع دربخش 4 حوزه ثبت ملك دهگلان اراضي زاغه خريداري از مالك 

رسمي آقاي مولود رحماني
و  و 5589946557  ملي 5589867908  شماره  به  دهگلان  كشاورز  فرشيد  و  ميلاد  و  طيب  محمد   -  51
5580006195 در شش دانگ 1 قطعه زمين مزروعي به مساحت 132950 متر مربع قسمتي از پلاک 54 - اصلي 
واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملك دهگلان اراضي دهگلان خريداري از مالك رسمي آقاي عبداله كشاورزي دهگلان
-52اداره اوقاف قروه به شماره ملي 13000578777 در شش دانگ 3 قطعه زمين مزروعي به مساحت 72554 و 
13440 و 18546 متر مربع قسمتي از پلاک 28 - اصلي واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملك دهگلان اراضي بلبان 

آباد خريداري از مالك رسمي آقاي عباس محمدي
53 - لطف اله يوسفي به شماره ملي 3790022071 در شش دانگ يك باب خانه به مساحت 112،85 متر مربع 
قسمتي از پلاک 54 اصلي واقع در بخش 4 خوزه ثبت ملك دهگلان خيابان ورزش كوچه ساغر خريداري از مالك 

رسمي آقاي حبيب نصيري
تاريخ انتشار : نوبت اول 1403/07/03 نوبت دوم 1403/07/18

عطا الله شاه نظري -رئيس اداره ثبت انتقاد و املاک شهرستان دهگلان

پس از 9 روز رقم خورد؛
اولین گام مثبت بورس

جهان اقتصاد: شاخص کل بازار سرمایه کار خود را با افزایش ۲۲۹۰ واحدی شاخص 
کل آغاز کرد و در مجموع با ۳۴۰۲ افزایش به پایان برد.

بازار بورس در ادامه محدودیت دامنه نوسان یک درصدی، شاخص کل اولین کندل 
مثبت ۳۴۰۲ واحدی را پس از ۹ روز نزول متوالی در حالی تجربه کرد که ۳۰ دقیقه 
ابتدایی معاملات اسهم بیش از ۶۷ درصدی را از این افزایش داشت )۲۲۹۰ واحد از 

۳۴۰۲ واحد(.
تراز  به  را  شاخص  این  کل،  شاخص  واحدی   ۳۴۰۲ افزایش  اینکه  ذکر  شایان 

۲,۰۹۷,۳5۶ بازگرداند.
از شاخص های دیگر بورس می توان به افت 5۳۲ واحدی شاخص کل هم وزن اشاره 
کرد که این کاهش، شاخص کل هم وزن بورس را به تراز ۶۹۶,۴8۹ واحدی عقب برد.

گفتنی است ارزش بازار بورس تهران در پایان معاملات  به عدد ۶۷,8۲۲,۱۲8 میلیارد 
ریال افزایش یافت.

در معاملات دیروز سه نماد فملی، فولاد و فارس به ترتیب با افزایش ۱۴۴۲، ۱۳۳۱ 
و ۹۲۴ واحدی بیشترین سهم را در کندل سبز و افزایشی ۳۴۰۲ واحدی شاخص کل 

بورس تهران داشتند.
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افزایش قیمت نفت مهار شد
قیمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار آسیا که معامله گران به سودگیری از افزایش 

قیمت روز گذشته اقدام کردند، بیش از یک دلار در هر بشکه کاهش یافت.
بهای معاملات نفت برنت با یک دلار و ۳۱ سنت معادل ۱.۶ درصد کاهش، به ۷۹ دلار و 
۶۲ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با یک دلار و 

۲۹ سنت معادل ۱.۷ درصد کاهش، به ۷5 دلار و 85 سنت در هر بشکه رسید.
هر دو شاخص روز دوشنبه تحت تاثیر نگرانی ها نسبت به تشدید تنش ها در خاورمیانه و متاثر 
شدن عرضه نفت این منطقه، بیش از ۳ درصد صعود کرده و به بالاترین حد خود از اواخر 

اوت صعود کردند و به رشد هشت درصد خود در هفته گذشته افزودند.
در  بزرگ  به حیفا که سومین شهر  الله  با شلیک موشک های حزب  منطقه  در  جنگ 
سرزمین های اشغالی فلسطین است، تشدید شد. رژیم صهیونیستی یک سال پس از عملیات 
طوفان الاقصی و آغاز جنگ در غزه، درصدد گسترش عملیات زمینی در خاک لبنان است.

ئیپ جون رونگ، استراتژیست بازار شرکت آی جی در این باره گفت: تنش های ژئوپلیتیکی 
در خاورمیانه بیداد می کند اما هنوز شفافیتی درباره واکنش تلافی جویانه »اسرائیل« در 
برابر ایران وجود ندارد و انتظار می رود قیمت ها در سایه ریسک های ژئوپلیتیکی، همچنان 

حمایت شوند.
در این بین، پریانکا ساچدوا، تحلیلگر شرکت فیلیپ نووآ گفت: تحولات در خاورمیانه، تاثیر 
چندانی در دورنمای تقاضا برای نفت نداشته و این چشم انداز همچنان تیره است. وی افزود: 
بازار منتظر داده های تورم آمریکا در روز پنج شنبه است تا ارزیابی درباره بزرگترین اقتصاد 

جهان داشته باشد.
بر اساس گزارش رویترز، هر چند سرمایه گذاران نگران کند شدن تقاضای چین برای نفت 
هستند، کمیسیون ملی توسعه و اصلاحات چین روز سه شنبه اعلام کرد درباره دستیابی به 

اهداف اقتصادی کل سال، کاملا مطمئن است.
معامله گران همچنین منتظر آمار هفتگی ذخایر نفت و سوخت آمریکا هستند. تحلیلگران در 
نظرسنجی رویترز برآورد کردند ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به چهارم اکتبر، به میزان 
۱.۹ میلیون بشکه افزایش پیدا کرده است. گزارش موسسه امریکن پترولیوم روز سه شنبه و 

آمار اداره اطلاعات انرژی آمریکا روز چهارشنبه منتشر خواهد شد.

شهروندان تخلف در عرضه بنزین سوپر را 
گزارش دهند

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه تهران در واکنش به گزارش خبرگزاری تسنیم 
اعلام کرد که در صورت تماس با شماره ۰۹۶۲۷ و ارائه گزارش مردمی در خصوص تخلف 

در عرضه بنزین سوپر با متخلفان برخورد خواهد شد.
به گزارش تسنیم، پیرو انتشار گزارشی با عنوان »حواشی تجارت بنزین سوپر در تهران/ بازار 
سیاه تشکیل می شود؟« که صبح امروز در خبرگزاری تسنیم منتشر شد و بازخورد وسیعی 
در رسانه ها و مخاطبان داشت، روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
تهران توضیحاتی به خبرگزاری تسنیم ارسال کرده که متن این توضیحات بدین شرح است

»عرضه بنزین معمولی و سوپر در کلیه جایگاه های عرضه فرآورده در سطح کلانشهر تهران 
و شهرستان های تابعه بر اساس قیمت مصوب تعیین شده ۱5۰۰۰ ریال برای بنزین معمولی 
با کارت شخصی و ۳۰۰۰۰ ریال برای بنزین نرخ دوم و ۳5۰۰۰ ریال برای بنزین سوپر 

دریافت می گردد.
لذا هرگونه عرضه خارج از قیمت مصوب تخلف محسوب شده و با متخلفین برابر مقررات 
از کلیه شهروندان گرامی تقاضا می شود در صورت  قانونی خواهد شد.همچنین  برخورد 
مشاهده هرگونه تخلف با ذکر مشخصات جایگاه و تاریخ و ساعت نسبت به اعلام شکایت 

با سامانه پاسخگویی شبانه روزی ۰۹۶۲۷ تماس حاصل فرمایند.
شایان ذکر است بازرسان شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه تهران بصورت مستمر 
بر عملیات توزیع و عرضه فرآورده در جایگاه های سوخت مایع نظارت دارند، یادآور می شود 
تحقق این امر مهم و حصول نتیجه بهتر نیاز به همکاری صمیمانه شهروندان محترم دارد.«

استقبال وزارت انرژی قرقیزستان از همکاری با 
شرکت های صنعت آب و برق

جلسه مجازی وزارت نیرو و وزارت انرژی قرقیزستان برای توسعه همکاری های انرژی با 
حضور مقامات دو کشور برگزار شد.

به گزارش ایلنا از وزارت نیرو، »مجتبی اکبری« رئیس مرکز بین الملل وزارت نیرو در نشست 
مجازی دو کشور ایران و قرقیزستان با اشاره به توانمندی های صنعت آب و برق آمادگی این 

صنعت را برای ارائه خدمات به کشور قرقیزستان اعلام کرد
اکبری گفت: ایران در خصوص استانداردهای آب و برق در بین کشورهای جهان در بالاترین 
سطح استاندارد جهانی قرار دارد.وی اظهار کرد: کشور ایران در ارائه خدمات فنی و مهندسی 
با بسیاری از کشورهای همسایه و کشورهای آفریقایی و آمریکای جنوبی همکاری دارد؛ این 
خدمات زبانزد کشورها است.در ادامه »نازگول ژوروبیکونا یونوا« معاون وزیر انرژی جمهوری 
قرقیزستان گفت: کشور ایران یکی از کشورهای پیشرو و رهبر در زمینه ذخائر نفت و گاز و 
برق در منطقه است و توانمندی های تخصصی  کشور ایران برای ما همیشه قابل تحسین 
بوده است.وی در ادامه ضمن دعوت از شرکت های ایرانی برای بازدید از صنعت برق و آب 
کشور قرقیزستان اضافه کرد: می توانیم پس از این بازدید از توانمندی های متقابل بهره ببریم

این گزارش حاکی است در این جلسه نمایندگان وزارت نیرو سندیکای صنعت برق، ساتبا، 
شرکت مشانیر شرکت قدس نیرو، شرکت فراب، شرکت افزار آزما و فدراسیون آب از ایران و 
نمایندگان شبکه ملی برق و وزارت انرژی قرقیزستان با اشاره توانمندی های یکدیگر آمادگی 

خود را برای همکاری اعلام کردند.

مصارف برق خارج از الگو باید به صورت 
غیریارانه ای تأمین شود

وزیر نیرو با بیان اینکه اولویت اول صنعت برق باید حمایت از تولید برق حرارتی باشد، افزود: 
در صنعت نیروگاهی کشور نیرو های انسانی متخصص و زحمتکشی حضور دارند که باید با 

هدف افزایش انگیزه، حمایت و پشتیبانی کاملی از آن ها صورت گیرد.
به گزارش وزارت نیرو، »عباس علی آبادی« در مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت 
مادر تخصصی برق حرارتی ضمن بزرگداشت شهدای محور مقاومت گفت: در روز هایی قرار 
داریم که رژیم اشغالگر قدس سخیفانه در حال قتل و عامل زنان، کودکان و انسان های بیگناه 
غزه است و انسانیت در معرض خطر قرار گرفته است. در چنین شرایطی بر هر انسان آزاده ای 

واجب است تا موضع خود را نسبت به این جنایت ها مشخص کند و در برابر آن بایستد.
وزیر نیرو در ادامه با تقدیر از عمکرد »عبدالرسول پیشاهنگ« در دوران تصدی گری سمت 
مدیرعاملی شرکت مادر تخصصی برق حرارتی افزود: صنعت نیروگاهی کشور در حوزه برق 
حرارتی در حال حاضر یکی از صنایع پرأفتخار کشور است که به مرحله خودکفایی رسیده 
است و ایران در حال حاضر یکی از کشور های معدود جهان است که به تکنولوژی ساخت 
توربین های گازی دست یافته است.وی اظهار داشت: مشکل کلیدی صنعت برق کشور در 
حال حاضر وضعیت نامطلوب اقتصاد این صنعت است که به دلیل فروش یارانه ای تولید 
نهایی به مشترکان و عدم تأمین نقدینگی کامل، بخش تولید را با چالش های جدی رو به 
رو کرده است.علی آبادی با تأکید بر ضرورت تأمین نقدینگی کافی برای توسعه نیروگاه های 
حرارتی کشور اضافه کرد: لازم است تا از طریق اصلاح اقتصاد صنعت برق و جذاب کردن 

سرمایه گذاری بخش خصوصی در این حوزه نسبت به توسعه ظرفیت تولید اقدام کنیم.
وزیر نیرو از بهبود فضای کسب و کار در صنعت برق و مدیریت و بهینه سازی مصرف انرژی 
به عنوان دو دستور کار مهم وزارت نیرو در دوره جدید یاد کرد و افزود: اگرچه وزارت نیرو 
متعهد است تا میزان نیاز برق بخش های مختلف در سطح الگو را به صورت یارانه ای تأمین 
کند، اما لازم است با هدف بهبود وضعیت اقتصادی صنعت برق، تعرفه مصارف خارج از الگو 

به صورت غیریارانه ای تأمین شود.

  گلناز پرتوی مهر 
گروه انرژی

انرژی

برنامه ریزی  گفت:براساس  حرارتی  برق  مادرتخصصی  شرکت  مدیرعامل 
ناترازی میان تولید و  صورت گرفته ظرفیت نیروگاه های حرارتی برای رفع 

مصرف برق بالغ بر ۱۶ هزار مگاوات افزایش خواهد یافت.
حرارتی،  برق  تخصصی  مادر  از شرکت  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
ابوالفضل عسگری در مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت برق حرارتی 
از منابع غنی انرژی و  ایران با وجود برخورداری  با بیان این مطلب، افزود: 
مسئله  با  نیروگاهی،  بیشترین ظرفیت  دارای  میان کشورهای  در  قرارگیری 
با  تلاشیم  در  که  است  روبه رو  برق  مصرف  و  تولید  میان  نسبی  ناترازی 
وزارت  برنامه  و  نیروگاهی  صنعت  پرسنل  تلاش  روز،  دانش  از  بهره گیری 

نیروی دولت چهاردهم بتوانیم این مسئله را برطرف کنیم.
وی با تاکید بر اینکه هدف ما در این دوره پایداری، توسعه و افزایش تولید 

برق خواهد بود، ادامه داد: تکمیل واحدهای نیروگاهی حرارتی در حال احداث 
احداث  مگاوات،  هزار  پنج  میزان  به  تضمینی  خرید  قراردادهای  قالب  در 
واحدهای گازی نو و کارکرده به میزان سه هزار مگاوات، جایگزینی واحدهای 
فرسوده راندمان پایین به میزان 5۰۰ مگاوات، اجرای بخش بخار نیروگاه های 
خصوصی و دولتی به میزان دو هزار و 5۰۰ مگاوات و… مجموعاً به ظرفیت 
نیروگاه های  ظرفیت  افزایش  برای  شده  پیش بینی  برنامه  مگاوات  هزار   ۱۶

حرارتی در این دوره خواهد بود.
برق مورد  از ۹۳ درصد  بیش  اینکه  بیان  با  برق حرارتی  مدیرعامل شرکت 
در  کرد:  اضافه  است،  تولید  حال  در  حرارتی  نیروگاه های  توسط  کشور  نیاز 
بازار عمده  حال حاضر فروش برق تولیدی از چهار مسیر مدیریت شبکه و 
فروشی، قراردادهای خرید تضمینی، تابلو بورس و قراردادهای دو جانبه در 

حال انجام است.
وی تاکید کرد: به دلیل عملکرد موجود در نحوه محاسبه تعدیل نرخ قیمت 
ارقام بالای نقدی مالیات بر  با تأخیر مطالبات، عدم پرداخت  برق، پرداخت 
ارزش افزوده در دوران احداث، سرکوب چندین ساله نرخ های انرژی و آمادگی 
در بازار عمده فروشی باعث شده این صنعت با چالش های بسیار جدی مواجه 

شود.
مدیرعامل شرکت برق حرارتی اضافه کرد: افزایش هزینه های سرمایه گذاری 
این صنعت  برای  را  نیروگاه های موجود مشکلات فراوانی  از  بهره برداری  و 
عدم  موجب  نیروگاهی  سرمایه گذاران  زیاد  مطالبات  و  است  کرده  ایجاد 
صنعت حوزه  این  سرمایه گذاری  جدید  پروژه های  در  آن ها  حضور   تمایل 

 شده است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس هیچ برنامه ای 
درصد  یک  که  است  شده  مقرر  و  ندارد  برق  و  بنزین  قیمت  افزایش  برای 
فروش نفت و گاز برای بهینه سازی مصرف انرژی تخصیص یابد و این منابع 
در اختیار سازمان جدید بهینه سازی و مدیریت راهبردی انرژی قرار می گیرد

بین  کنفرانس  سومین  خبری  نشست  در  شریعتی  مالک  ایسنا،  گزارش  به 
المللی بهینه سازی مصرف و بهره وری انرژی ایران در پاسخ به سوال ایسنا، 
راستای  در  برق  و  بنزین  قیمت  افزایش  برای  مجلس  برنامه  خصوص  در 
قیمت  اصلاح  زمینه  در  کرد:  اظهار  انرژی،  مصرف  بهینه سازی  طرح های 
قانون  قالب  در  لازم  مجوزهای  انرژی،  های  حامل  و  نفتی  های  فرآورده 
هدفمندی یارانه ها و برنامه هفتم توسعه به دولت داده شده اما برای اعمال 
مجلس  و  دولت  بین  نظرات  سازی  اجماع  به  نیاز  تصمیمی،  هر  اجرای  و 

وجود دارد.  
وی با تاکید بر اینکه مجلس برنامه ای در این حوزه ندارد، گفت: این موضوع 
در اختیار دولت است اما هرگونه تغییر و تحول نیازمند اجماع سران قواست 
و باید تمام جوانب درنظر گرفته شود اما مجلس برنامه ای برای تغییر نرخ در 

دستور کار ندارد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه  بحث ناترازی 
انرژی و ضرورت بهینه سازی مصرف انرژی مورد توجه دولت و مجلس قرار 
دارد و در برنامه هفتم توسعه تأکید شده که دولت موظف است سه ماه بعد 
از ابلاغ این برنامه، اساسنامه سازمان بهینه سازی و مدیریت راهبردی انرژی 
را به  تصویب هیات وزیران برساند، گفت:  قانون برنامه هفتم توسعه در روز 
دوم مردادماه ۱۴۰۳ ابلاغ شد، زمان اندکی تا مهلت قانونی تصویب اساسنامه 

این سازمان باقی مانده است.
شریعتی افزود: امیدواریم دولت در آبان ماه اساسنامه این سازمان را مصوب 
کند، در مجلس اساسنامه این سازمان را تهیه و به دولت ارسال کردیم،  این 
سازمان نیاز به بودجه و پرسنل برای تشکیل شدن ندارد چرا که قرار است از 

محل ادغام سازمان بهینه سازی مصرف سوخت، ستاد مدیریت حمل و نقل، 
سوخت و بخش بهره وری سازمان ساتبا تشکیل شود.

وی با بیان اینکه مقرر شده که یک درصد از منابع حاصل از صادرات نفت و 
گاز کشور و ۱۰ درصد از منابع حاصل از فروش ال پی جی، اتان و گوگرد در 
حساب این سازمان واریز شود و هرگونه جرایم دریافتی در حوزه میترینگ 
نیز به این حساب واریز شود، گفت: برای سال ۱۴۰۳ بالغ بر ۳۰ هزار میلیارد 
که  داده ایم  پیشنهاد  و  بود  خواهد  سازمان  این  اختیار  در  مالی  منابع  تومان 
حساب بهینه سازی به صندوق بهینه سازی تبدیل شود تا با وجود هیئت امنا، 

امکان دست اندازی به منابع این صندوق کاهش یابد.
درصد   ۶۰ اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو 
مخاطب افزایش بهره وری حاکمیت و دستگاه های اجرایی هستند، گفت: 
پرمصرفی  گیرد، مشکل  قرار می  مردم  اختیار  در  پرمصرف  اینکه خودروی 
بنزین به مردم برنمی گردد و یا اینکه تجهیزات الکترونیکی پرمصرف در بازار 
عرضه می شود، باید رویه ها و ساختارسازی ها را اصلاح کرد و نباید مردم 
را مقصر افزایش مصرف دانست.شریعتی با تاکید بر اینکه سومین کنفرانس 
بین المللی بهینه سازی مصرف و بهره وری انرژی ایران در روزهای ۲۳ و 
۲۴ مهرماه در تهران برگزار می شود و وزرای نفت و نیرو و معاون اول رئیس 
جمهور سخنرانان این کنفرانس مهم خواهند بود، اظهار کرد: در این کنفرانس 
دو روزه، پنل های تخصصی برگزار خواهد شد و در هر پنل با حضور مهمانان 
و  ناترازی  انرژی،  به  مربوط  مسائل  مربوطه،  مسئولان  و  خارجی  و  داخلی 

مواردی در این حوزه مورد بحث و بررسی قرار می گیرد.
انرژی و توجه به موضوع مدیریت  ناترازی  با اشاره به اهمیت موضوع  وی 
مصرف، اظهار کرد: برای حل ناترازی انرژی باید به موضوع مدیریت مصرف 
و افزایش تولید توجه شود، اگر تنها تولید مورد توجه باشد نمی توانیم ناترازی 
مصرف  مدیریت  حوزه  در  جدید  ریل گذاری  یک  با  امروز  کنیم،  جبران  را 

مواجه هستیم.

خطرپذیری  رفع  برای  برق  کمیته  گذشته  هفته  جلسه  در  اینکه  بیان  با  او 
شرکت های دانش بنیان مقرر شد تا ۱8۰ میلیارد تومان از محل تبصره ۱8 به 
صندوق پژوهش و فناوری اختصاص یابد که این موضوع به توسعه فعالیت 

شرکت های دانش بنیان کمک خواهد کرد.
وی با انتقاد از راندمان پایین نیروگاه ها در کشور، اظهار کرد: به دلیل عرضه 
و  نداشت  وجود  راندمان  افزایش  برای  تمایلی  نیروگاه ها  به  رایگان  سوخت 
اکنون راندمان نیروگاه ها قابل قبول نیست.  اکنون نیروگاه هایی داریم که 
با راندمان ۱8 درصدی در مدار هستند و این در حالی است که طبق قانون 
مانع زدایی از توسعه صنعت برق راندمان نیروگاه ها باید 55 درصد باشد، در 

این راستا باید روند اعطای یارانه به نیروگاه ها اصلاح شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ۳۰ میلیارد دلار 
در سال ارزش سوختی است که به نیروگاه های کشور داده می شود و باید 
در یک برنامه پنج ساله، یک سوم این منابع را اصلاح کنیم، گفت: باید در 
از توسعه صنعت برق جدیت وجود داشته  اجرای ماده ۱۰ قانون مانع زدایی 

باشد و برای این مهم نیز اقداماتی را در دستور کار داریم.
سوخت  تامین  برای  گرفته  صورت  برنامه ریزی های  به  اشاره  با  شریعتی 
زمستان، گفت: نگرانی برای تامین سوخت وجود ندارد و ذخایر سوخت مایع 
مطلوب است و مسوولان وزارت نفت در تلاش هستند تا شرایط را بهتر از 
وضع فعلی کنند تا مشکلی برای تامین گاز نداشته باشیم، علاوه بر این باید 

در حوزه مدیریت مصرف نیز اقداماتی را انجام دهیم.
وی در خصوص اقدامات صورت گرفته برای واردات گاز از روسیه نیز گفت: 
که  کند  وارد  روسیه  از  گاز  مترمکعب  میلیون   ۳۰۰ روزانه  ایران  است  قرار 
نیاز  زمان  آن شاید چند سالی  اجرایی شدن  و  قرارداد  به  توافق  این  تبدیل 
داشته باشد، اما دو طرف در حال مذاکره هستند اما باید به این قرار داد به 
تنها  نه  این گاز در داخل مصرف نشود  اگر  شکل تجارت نگاه شود چراکه 

مشکلات حل نخواهد شد بلکه وابسته نیز می شویم.

۳۲.۲ درصد از شرکت کنندگان در یک نظرسنجی گفته اند بیشترین عارضه ای 
کیفیت  »افُت  کرده اند،  تجربه  گذشته  تابستان  در  برق  مکرر  قطعی  از  که 

زندگی« شان در زمینه های مختلف بوده است.
مرکز  ماه  شهریور  نظرسنجی  یافته های  اساس  بر  تسنیم  گزارش  به 
افکارسنجی سرمایه که در گستره کشوری و با رعایت استانداردهای علمی 
انجام شده، 8۹,۹ درصد شهروندان اعلام کرده اند که در فصل تابستان ۱۴۰۳ 

با قطعی برق مواجه بوده اند.

از این افراد سؤال شده در طول هفته به طور متوسط چه میزان قطعی برق 
داشته اند که ۳۶,۲ درصدشان گفته اند بیش از ۱۰ ساعت در طول هفته برق 
 ۱8,۷ بوده،  ساعت   ۱۰ تا   ۷ بین  درصدشان   ۱5,5 برق  قطعی  نداشته اند؛ 
درصدشان قطعی برق از ۴ تا ۶ ساعت را تجربه کرده اند، ۲۲,8 درصد اعلام 
کردند بین ۱ تا ۳ ساعت از نعمت برق محروم بوده اند و کمتر از ۷ درصد هم 

زیر یک ساعت در هفته قطعی برق داشته اند.
۱۰,۱ درصد از پاسخگویان به این پیمایش هم گفته اند که تابستان امسال 

هرگز با قطعی برق مواجه نشدند.
که  داشته  قطعی  تابستان  در فصل  آنها  برق  گفته اند  که  بیشتر شهروندانی 
۷5,5 درصد شرکت کنندگان در نظرسنجی را دربرمی گیرد، در پاسخ به این 
سؤال که بیشترین قطعی برق را کجا تجربه کرده اند، گفته اند منزل خودشان 
و ۲۲,8 درصد اعلام کردند با قطعی برق در محل کارشان مواجه شدند و ۱,۷ 

درصد هم گزینه مکان های عمومی را انتخاب کردند.
از این افراد درباره مشکلات و آثار بی برقی بر کار، تحصیل و زندگی شان 
سؤال شد که ۳۲,۲ درصدشان در یک کلام اعلام کردند قطعی برق باعث 

کاهش کیفیت زندگی آنها شده است.
۲۹,۲ درصد در پاسخ به این پرسش گفته اند با مشکل خرابی وسایل الکتریکی 
و  بهداشتی  مشکلات  بروز  باعث  را  برق  قطعی  درصد   ۷,۳ شدند،  مواجه 
درمانی دانستند، ۱8,۶ درصد از تأثیر منفی بر کار و بهره وری سخن گفتند و 
۱۲,۷ درصد پاسخگویان هم گفته اند با قطعی برق هیچ مشکلی برایشان به 

وجود نیامده است.
با قطعی برق مواجه بودند، در  تابستان گذشته  ۶۶,۷ درصد شهروندانی که 
پاسخ به این سؤال که چقدر این موضوع به کسب و کار آنها لطمه زده یا 
خللی در آن به وجود آورده، گفته اند به میزان بسیار زیادی شاهد اختلال در 

کسب و کار مردم در منطقه زندگی خود بوده اند.
۲8,۷ درصد گزینه کم و خیلی کم را در پاسخ به این پرسش انتخاب کردند و 
۲,۴ درصد هم گفتند که اصلًا اختلالی در کسب و کار مردم به دلیل قطعی 

برق در منطقه خود مشاهده نکرده اند.
از شرکت کنندگان در این نظرسنجی سؤال شد در صورت اجبار به قطع برق 
اولویت با قطع برق در کدام بخش است که 55,۴ درصد قطع ترکیبی همه 
گروه ها را اولویت قرار دادند، ۱۹,۷ درصد به قطع یکسان برق شهری و ۱۴,8 
درصد به قطعی برق کارخانجات بزرگ رأی دادند و ۱,5 درصد هم گفتند 

بهتر است برق صنایع کشاورزی و دامداری قطع شود تا خانه ها و کارخانه ها 
و ادارات.

از شهروندان سؤال شد که آیا با واقعی شدن قیمت برق در ازای پایداری آن 
و حل معضل قطعی برق مواقفند که ۲۳درصدشان پاسخ مثبت دادند و ۳5,۷ 
درصد هم گفتند که به هیچ وجه حاضر به پرداخت هزینه واقعی برق نیستند؛ 

حتی به بهای برخورداری مستمر از آن!
وقتی نظر شرکت کنندگان در این نظرسنجی درباره قیمت فعلی برق سؤال 
ارزان و حتی  نرخ برق در کشورمان  بودند که  شد، ۳5,۶ درصدشان معتقد 
خیلی ارزان است اما به اعتقاد۶۴,۴ درصد شهروندان، برق به بهای گران و 

حتی بسیار گران عرضه می شود.
بر اساس یافته های این پیمایش، ۱۱ درصد مردم پیش بینی کرده اند که سال 
آینده قطعی برق نخواهیم داشت و 5۴,۹ درصد بر خلاف گروه اول بر این 
باور بودند که قطعی برق در سال آینده بیشتر از امسال خواهد بود؛ البته ۱۲,5 
درصد پاسخگویان بر این باور بودند که تابستان ۱۴۰۴ قطعی برق کمتری 
نسبت به تابستانی که پشت سر گذاشتیم مواجه خواهیم بود و به اعتقاد ۱8,8 

درصد دیگر تغییری در این روند به وجود نخواهد آمد.
از نظر جنسیت، 5۱ درصد شرکت کنندگان در این نظرسنجی که در گسترده 
کشوری انجام شده، آقا و ۴۹درصد خانم بودند که تحصیلات 5۴,5 درصدشان 
و  دانشگاهی  تحصیلات  درصد   ۴5 و  بود  پیش دانشگاهی  تا  زیردیپلم  از 

۰,5دهم درصدشان هم تحصیلات حوزوی داشتند.

ظرفیت نیروگاه های حرارتی ۱۶ هزار مگاوات افزایش می یابد

مجلس برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین و برق ندارد

قطعی مکرر برق چه اثری بر زندگی مردم دارد؟

 در چند سال اخیر، مشکل کمبود آب به یکی از 
بحران های مهم در بسیاری از کشورهای جهان، 
به ویژه کشورهای خاورمیانه و ایران، تبدیل شده 
است. ایران به عنوان کشوری که در کمربند خشک 
مناطقی  از جمله  دارد،  قرار  نیمه خشک جهان  و 
این  است.  مواجه  آبی  منابع  کمبود  با  که  است 
مشکل به دلیل افزایش جمعیت، تغییرات اقلیمی، 
کاهش بارش ها و البته سوءمصرف آب توسط افراد 

و بخش های مختلف جامعه تشدید شده است. 
ابتدای  از  آب  تعرفه های  گزارش،  این  براساس 
مهرماه دچار تغییر شد و بر اساس آن، آب بهای 
55درصدی  تا   ۱۰ رشدی  پرمصرف  مشترکان 
داشته است، اما برای بیش از نیمی از مشترکان 
که مطابق یا زیر الگو مصرف می کنند، هیچ تغییر 

تعرفه ای اعمال نشده است.
جاری،  سال  ابتدای  از  نیرو  وزارت  مجموعه  در 
پیشنهاداتی مدون بر اساس قانون بودجه ۱۴۰۳ 
برای افزایش تعرفه مشترکان پرمصرف که بیش 
از الگو به مصرف آب می پردازند مطرح بود و حتی 
متن نهایی در کارگروه های مربوطه آماده امضای 
وزیر نیروی وقت در دولت سیزدهم شده بود، اما 
محرابیان این مصوبه را امضا و ابلاغ نکرده بود 
تا اینکه در روزهای اخیر، این مصوبه مربوط به 
ابتدای سال جاری، به امضای وزیر نیروی جدید 

ابلاغ شده  ابتدای مهرماه  از  اجرا  برای  رسیده و 
است.

به  تشویق مشترکان  به منظور  در مصوبه جدید، 
رعایت الگوی مصرف آب، در تعرفه آب مشترکین 
گونه  هیچ  الگو  مطابق  یا  و  الگو  زیر  با مصرف 

افزایش قیمتی اعمال نشده است.
خانوارِ  درصد   ۴8 که  شرایطی  در  همچنین 
بد مصرف ۷۰ درصد آب شرب کشور را به صورت 
نرخ  پلکانی  افزایش  می کنند،  مصرف  بی رویه 
آب بها صرفاً برای مصارف بالاتر از الگوی مصرف 
اعمال شده است تا از این طریق بتوان به تغییر در 
رفتار مصرف این دسته از مشترکان امیدوار بود. 
نیز قابل توجه نیست و  افزایش نرخ آب بها  این 
برای مشترکانی که بیش از الگو مصرف آب دارند، 
بین ۱۰ تا نهایتاً 55درصد افزایش تعرفه به صورت 

پلکانی درنظر گرفته شده است.
حوزه  کارشناس  نباتی،  محمد  زمینه  همین  در 
اقتصاد«  با خبرنگار »جهان  انرژی، در گفت وگو 

گروه های  به  آب  مصرف های  بد  کرد:  اظهار 
مختلفی در جامعه اطلاق می شود که به هر دلیلی 
از آب بیش از نیاز واقعی و بدون در نظر گرفتن 
محدودیت های منابع استفاده می کنند. این افراد یا 
گروه ها نه تنها به مصرف بیش از حد خود توجه 
نمی کنند، بلکه معمولًا تأثیرات آن را بر روی منابع 

آبی و محیط زیست نادیده می گیرند. 
وی تصریح کرد: برخی خانوارها به ویژه در مناطق 
شهری به دلیل عدم آگاهی یا عادات نادرست، آب 
روزمره مصرف می کنند.  نیاز  به  نسبت  بیشتری 
شستشوی  برای  آب  از  حد  از  بیش  استفاده 
خودرو، استحمام طولانی مدت، آبیاری غیر اصولی 
باغچه ها و مصرف زیاد در آشپزی و نظافت منازل 
از جمله رفتارهایی است که این خانوارها را در گروه 

بد مصرف های آب قرار می دهد.
وی عنوان کرد: کشاورزی به عنوان بزرگ ترین 
مصرف کننده آب در ایران شناخته می شود. بسیاری 
از کشاورزان به دلیل استفاده از روش های سنتی 

مقدار  غیرمدرن،  و  آبیاری سطحی  مانند  آبیاری 
زیادی آب را هدر می دهند. این روش ها به دلیل 
عدم بهره وری مناسب از آب، باعث اتلاف زیاد این 

منابع می شود.
وی بیان کرد: برخی از صنایع به ویژه در بخش های 
تولیدی مانند فولاد و سیمان، به دلیل عدم استفاده 
را  آب  از  زیادی  میزان  مدرن،  تکنولوژی های  از 
مصرف می کنند. علاوه بر مصرف بالا، در بسیاری 
از موارد، این آب به شکل آلودگی های شیمیایی و 
صنعتی به محیط باز می گردد که باعث آسیب های 

جدی به منابع آبی می شود.
و  شهری  مناطق  از  برخی  در  نباتی،  گفته  به 
با  آبیاری فضای سبز به ویژه  ویلاهای شخصی، 
آب های آشامیدنی به شکلی غیرمنطقی و بی رویه 
انجام می شود. عدم استفاده از آب های غیرشرب 
از  نادرست  استفاده  همچنین  و  آبیاری  برای 
سیستم های آبیاری، نقش مهمی در بد مصرفی 

آب دارند.
بد  تشخیص  برای  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مصرف های آب، باید به معیارهای مشخصی توجه 
نوع  اساس  بر  معیارها می توانند  این  کرد، گفت: 
مصرف و مقایسه آن با استانداردهای تعیین شده 

توسط نهادهای مرتبط تعریف شوند
وی عنوان کرد: یکی از معیارهای اصلی تشخیص 
بد مصرف، میزان مصرف سرانه آب است. به طور 
و  آب  شرکت  مانند  دولتی  سازمان های  مثال، 
مصرف  میزان  برای  را  استانداردهایی  فاضلاب 
آب در هر خانواده تعیین کرده اند. خانواده هایی که 
به طور مداوم از این استانداردها فراتر می روند، به 

عنوان بد مصرف شناخته می شوند.
وی خاطرنشان کرد: در بخش کشاورزی، استفاده 
از روش های سنتی و هدر رفت بالای آب از طریق 
مصرفی  بد  از  نشانه ای  خاک،  به  نفوذ  یا  تبخیر 
در  )مثلًا  روز  نامناسب  ساعات  در  آبیاری  است. 
هنگام ظهر که تبخیر آب بالاست( نیز از جمله 
مواردی است که نشانگر مصرف بی رویه آب است

از  که  خانواده هایی  و  صنایع  وی،  گفته  به 
کاهش  برای  ناکارآمد  و  قدیمی  تکنولوژی های 
مصرف آب استفاده می کنند، در گروه بد مصرف ها 
سیستم های  از  نکردن  استفاده  می گیرند.  قرار 
تصفیه مجدد آب و تجهیزات کم مصرف می تواند 

مصرف را به شدت افزایش دهد.
براساس این گزارش گفتنی است بحران آب در 
موضوعی  دیگر  کشورهای  از  بسیاری  و  ایران 
جدی است که نیاز به توجه و اقدام فوری دارد. بد 
مصرف های آب، چه در بخش خانگی، کشاورزی 
یا صنعتی، به دلایل مختلفی از جمله عدم آگاهی، 
از  استفاده  عدم  و  قدیمی  روش های  از  استفاده 
بخش  هدررفت  مسئول  جدید،  تکنولوژی های 
گفته  به  که  هستند  آبی  منابع  از  توجهی  قابل 
دربر می  را  از جامعه  اعظمی  کارشانسان بخش 
با  نیرو   از سوی وزارت  تعرفه  افزایش  گیرد که 
این وجود برای همگان است. از سوی دیگر باید 
اذعان داشت  با به کارگیری راهکارهای مناسب از 
جمله آموزش، تشویق به استفاده از تکنولوژی های 
مدرن و اعمال قوانین تنبیهی، می توان گام های 
موثری برای کاهش بد مصرفی ها و حفاظت از 

منابع آبی برداشت.

»جهان اقتصاد« گزارش می دهد؛

افزایش همگانی تعرفه   آب ؟!
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صرفه جویی بیش از ۳۴ میلیون لیتر بنزین 
 درشرکت ملی پخش فراورده های نفتی

 منطقه سبزوار
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه سبزوار از صرفه جویی در مصرف ۳۴ میلیون و 

5۶۰ هزار لیتر بنزین در نیمه نخست سال جاری در سطح منطقه خبر داد.
فریباصدقی/ حمید مظفری نژاد ضمن اشاره به اینکه ۲۱ جایگاه سی ان جی در شهرستان های سبزوار، 
بردسکن، جوین، جغتای، خوشاب، داورزن و ششتمد به هموطنان خدمت رسانی می کنند، افزود: در 
بازه زمانی یاد شده، ۳۴ میلیون و 5۶۰ هزار مترمکعب گاز طبیعی در منطقه به مصرف رسیده که این 

مقدار صرفه جویی در مصرف بنزین را به دنبال داشته است.
وی اظهار کرد: بیشترین میزان مصرف سی ان جی مربوط به مرداد ماه با پنج میلیون و 5۰8 هزار 

مترمکعب و بیشترین مصرف مربوط به شهریور ماه با شش میلیون و ۱۰8 هزار مترمکعب است.
مدیر منطقه سبزوار در پایان بیان کرد: آمارها حاکی از کاهش ۱۰ در صدی مصرف سی ان جی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل است که می توان هزینه پایین بنزین در کشور و عدم تولید خودرو دوگانه سوز 

را از جمله دلایل آن برشمرد.

کمربندی شیراز زیر ذره بین دادستان مرکز 
استان فارس

در راستای ساماندهی محور پرخطر کمربندی شیراز به ویژه تامین روشنایی این محور، 
دادستان مرکز استان فارس به صورت ویژه این موضوع را بررسی کرد.

وضعیت کمربندی شیراز از جمله موضوعات مورد مطالبه مردم در سال های اخیر بوده و 
معاون حقوق عامه دادستانی مرکز استان نیز در نتیجه اقدامات پیوسته از جمله بازدید های 
میدانی ضمن اعلام مشکلات خطر آفرین کمربندی، رفع نواقص و مشکلات را 

اولویت بندی و به مسئولان مربوطه اعلام کرده است.
۲۱شهریورماه سال جاری دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان فارس در حاشیه 
چهارمین همایش استانی خبرگزاری فارس ضمن اعلام تشکیل جلسات متعدد کارگروه 
صیانت از حقوق عامه دادستانی شیراز در خصوص ساماندهی به وضعیت کمربندی 
شیراز با تعیین ضرب الاجل ۱۴ روزه تأکید کرد که مشکلات روشنای کمربندی شیراز 
باید برطرف شود.پس از تعیین این ضرب الاجل و اتمام این مهلت دادستان عمومی و 
انقلاب مرکز استان فارس با بیان اینکه موضوع با نظارت معاون حقوق عامه دادستانی با 
جدیت در دستور کار قرار گرفته است، گفت: طبق گزارش نهاد های مسئول، روشنایی 
۲ کیلومتر از مسیر کمربندی شیراز در تقاطع قائم کامل شده و مورد بهره بردای قرار 
گرفته است.سید مصطفی بحرینی افزود: روشنایی ۶ کیلومتر از مسیر کمربندی حد 
فاصل تقاطع شهیدان دست بالا تا مهدی آباد نیز که از جمله قسمت های پر خطر در 
کمربندی شیراز می باشد با اعلام نهاد های مسوول ظرف ۲۰ روز آینده تکمیل و مورد 
بهره برداری قرار خواهد گرفت.وی با بیان این که تا تکمیل ۱۰۰ درصدی روشنایی 
کمربندی نظارت دادستانی شیراز ادامه خواهد شد، گفت: مسیر ۳۰ کیلومتری رفت و 
برگشت از پل امام حسن مجتبی )ع( تا سلطان آباد در دستور کار مشترک شرکت توزیع 
برق شیراز و شهرداری قرار دارد.دادستان مر کز استان فارس تصریح کرد: ورود دادستانی 
به سایر مشکلات کمربندی شیراز نیز مطابق با مصوبات جلسات برگزار شده در حال 
پیگیری است و تلاش می کنیم در پایان هر مرحله نتایج به نحو مطلوب اطلاع رسانی شود

مدیر عامل شرکت توزیع برق اصفهان:
ضرورت تسریع در توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر: راهی به سوی آینده ای پایدار

روند رو به رشد تقاضا برای انرژی برق و در کنار آن رو به اتمام بودن سوخت های فسیلی، 
لزوم استفاده از منابع دیگر برای تولید برق در دنیا را مطرح می سازد. یکی از مهمترین 
منابع تامین برق استفاده از انرژی های تجدیدپذیر است. از آنجا که قیمت تمام شده برق 
تولیدی از منابع تجدیدپذیر، بیش از قیمت تمام شده برق حاصل از سوخت های فسیلی 
است، از این رو منابع انرژی در رقابت با آنها دچار مشکل می شود، از این رو حمایت دولت 
از سرمایه گذاری های بخش خصوصی در این صنعت مطرح می شود تا با ارائه مشوق 
ها و تسهیلات مناسب، انرژی های تجدیدپذیر توان رقابت با سوخت های فسیلی را پیدا 

کنند
دادخواه،مدیر عامل شرکت توزیع برق اصفهان، در مصاحبه اخیر خود گفته بود: تولید و 
توسعه انرژی های تجدید پذیر از برنامه های دیگر صنعت برق کشور است که در همین 
راستا مصوبات و حمایت های مطلوب در ماه های گذشته از سوی وزارت نیرو انجام شد 
به طوریکه در سه ماه گذشته انرژی های خورشیدی قابل ارائه در بورس و حتی هر کیلو 

وات هفت هزار تومان معامله شد.
مدیر عامل شرکت توزیع برق اصفهان در ادامه صحبتهای خود تاکید کرد:  جهت مدیریت 
بار و مهار ناترازی انرژی بایستی هرچه سریع تر انرژی های تجدید پذیر توسعه داده 

شود.
وی اظهار کرد: در بخش صنعت و کشاورزی با مشوق های که قرارداده شده انشعاب 
کشاورزی با هر دیماندی هشتاد درصد انرژی خورشیدی نصب کند از مدیریت بار سال 

آینده خارج می شود.
دادخواه خاطر نشان کرد: در پروانه بخش کشاورزی ۱۹ ساعت تعهد برای تامین انرژی 
ذکر شده است اما اگر از انرژی خورشیدی  بهره مند باشند می توانند ۲۴ ساعت از شبکه 

استفاده کنند.
وی در خصوص بخش صنعت نیز یادآور شد: در برنامه های آتی وزارت نیرو و در مصوبه 
اخیر مشوق هایی را نیز برای صنعت در نظر گرفته اند که اگر ۳5 درصد از مصرف خود 
را از انرژی تجدید پذیر تامین کنند می توانند از از مدیریت بار سال آینده خارج شوند و 

۲۴ ساعت از شبکه استفاده کنند.

گسترش چتر سلامت در جزایر هرمزگان
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان، وضعیت بهداشت و درمان و اقدامات انجام شده 

توسط این دانشگاه در جزایر استان هرمزگان را تشریح کرد.
دکتر غلامعلی جاودان رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان امروز سه شنبه ۱۷ مهرماه، 
با اشاره به اینکه استان هرمزگان دارای ۹ جزیره مسکونی است، افزود: وجود این جزایر 
در استان هرمزگان بسیار حائز اهمیت است و نباید از توسعه بهداشت و درمان در آن ها 
غافل شویم.وی اضافه کرد: دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان همواره در تلاش بوده است 
تا با فراهم کردن امکانات پزشکی و بهداشتی در جزایر استان، در جهت ارتقا سلامت 
جامعه و توسعه جزایر گام بردارد. جاودان در بیان امکانات بهداشتی موجود در جزیره 
قشم به عنوان بزرگ ترین جزیره خلیج فارس، گفت: این جزیره با جمعیتی حدود 
۱8۰هزارنفر، دارای ۱5 مرکز خدمات جامع سلامت، ۱۳ پایگاه بهداشتی، ۳۷ خانه 
بهداشت، سه پایگاه مراقبت مرزی، مرکز آموزش بهورزی و مرکز مشاوره بیماری های 
رفتاری است. کلیه خدمات بهداشتی از مراقبت های اولیه بهداشتی در خانه های بهداشت 
تا خدمات درمان سطح یک در مراکز خدمات جامع سلامت و همچنین مراقبت کشتی ها 
و پروازهای خارجی ورودی به قشم در این جزیره انجام می شود.رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی استان افزود: شروع برنامه پزشک خانواده از دی ماه ۱۴۰۱ در شهر قشم انجام 
شد که یک مرکز و یک پایگاه بهداشتی در بهار ۱۴۰۳ همراه با تجهیزات و تامین نیروی 
انسانی به منظور ارائه خدمات در برنامه پزشک خانواده شهری اضافه شد.وی با اشاره 
به ارائه خدمات درمانی در جزیره قشم، اظهار کرد: راه اندازی مرکز MRI با اعتباری 
حدود یک هزار میلیارد ریال در جزیره قشم برای اولین بار، از اقدامات شاخص در حوزه 
درمان بیماران بوده است و از جمله تجهیزات مهم بیمارستان پیامبر اعظم )ص( قشم 
می توان به دستگاه پیشرفته ام آر آی، رادیولوژی، سی تی اسکن، سونوگرافی، ماموگرافی، 
تست ورزش، اکوکاردیوگرافی،  آزمایشگاه تخصصی، چهار اتاق عمل تخصصی فعال 

و بلوک زایمان با اتاق های اختصاصی LDR اشاره کرد.

ایران

جبار صفر بیگی- خبرنگار جهان اقتصاد
 ناصـری، مدیرعامـل شـرکت توزیـع بـرق ایلام گفـت: در حـال حاضر ۹۶ درصد شـبکه 

سیمی در اسـتان ایلام با کابل خودنگهدار جایگزین شده است.
وی اظهـار کـرد: در راسـتای اصلاح و بهسـازی شـبکه های توزیع تا کنـون ۲ هزار و 5۴۰ 
کیلومتـر شـبکه سیـمی معـادل ۹۶ درصـد کل شـبکه هـای توزیـع در اسـتان بـا کابـل 

خودنگهدار جایگزین شده است.
وی بـا اشـاره بـه اینکه تنها در یک سـال جاری ۳۱۳ کیلومتر شـبکه با کابـل خودنگهدار 
بهسـازی شـده اسـت، اضافـه کرد: تا پایان شـهریور ماه سـال جاری قریب بـه ۹۶ درصد 

شـبکه اسـتان بـا کابـل خودنگهـدار جایگزیـن و یـا اجرا شـدکه انتظـار می رود تـا پایان 
سال به عدد ۱۰۰ درصد برسیم.

ناصـری ضمـن توصیـه بـه مدیریـت مصـرف انـرژی خاطـر نشـان کـرد: ایـن امـور به 
صـورت دوره ای انشـعابات مشـترکین را بـررسی، بازدیـد و اصـلاح می کنـد و در صورت 
وجـود انشـعابات غیـر مجاز مشـهود و غیر مشـهود نسـبت به جمع آوری و سـالم سـازی 

اقدام خواهد شد.
وی از تأمیـن بـرق ۷۰۰ خانوار عشـایری در سـطح اسـتان ایـلام از طریـق پنل های قابل 

حمل خورشیدی خبر داد.

قاسم توانایی - خبرنگار جهان اقتصاد   
آیین رونمایی از ۴۰ عنوان مترو کتاب امروز، به همت معاونت 
فرهنگی شهرداری شیراز در فرهنگسرای کتاب این کلان شهر 

برگزار شد.
معاون فرهنگی شهرداری شیراز در این مراسم با اشاره به اینکه 
فرهنگ همانند هوا است، بیان کرد: فرهنگسراها مهم هستند 
لذا رویدادهای مختلفی که در سطح شهر اتفاق می افتد را باید 
در فرهنگسرا برگزار کنیم، در واقع فرهنگسراها خانه اهل کتاب 
هستند.محمدعلی چوبینی با تأکید بر اینکه کارهای نکرده در 
این حوزه بسیار است، تصریح کرد: فرهنگ در عین پیچیدگی 
بسیار ساده است و هنر ما این است که فرصت همنشینی با 

کتاب ایجاد کنیم و تعداد این هم نشینی ها را بالا ببریم.
وی با بیان اینکه شیراز را به رویدادهای فرهنگی و ادبی آن 
می شناسند، گفت: سرمایه یک شهر افراد زنده آن هستند و ما 
باید به افراد زنده بپردازیم.معاون فرهنگی شهرداری شیراز 
اظهار کرد: در موضوع کتاب سعی کردیم به لحاظ زیرساختی 
۳ کتابخانه بزرگ مقیاس در شرق، غرب و جنوب شیراز 

راه اندازی کنیم که البته در روزهای آینده افتتاح خواهند شد.

وی با بیان اینکه حس خرید کتاب حال انسان را خوب می کند، 
افزود: نمایشگاه های کتاب متعددی در کشور برگزار می شوند. 
خرید کتاب، حتی اگر آن را نخوانیم یک کار فرهنگی محسوب 
می شود. چوبینی با تصریح اینکه ظاهر شیراز باید کاملاً یادآور 
این موضوع باشد که مردم شیراز افرادی بافرهنگ و فرهیخته 
هستند، تصریح کرد: رفتار انسان ها در محیطی که کتاب وجود 

دارد کاملا عوض می شود و این از خاصیت کتاب است.
ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  فرهنگی  معاون 
شهرداری شیراز نیز در این مراسم بیان کرد: پروژه مترو کتاب 
در راستای پر کردن بخشی از اوقات افرادی که از حمل و نقل 
درون شهری استفاده می کنند، است. روح الله مظفری تصریح 
کرد: مترو کتاب با ۴۰ عنوان کتاب در 5 ایستگاه مهم و پر تردد 
شهری نصب خواهد شد که البته در یک سایت، هولوگرام و 
یک شبکه امکان رصد کتاب و خواندن ادامه کتاب امکان پذیر 

است.
وی با بیان اینکه خدماتی مانند کتاب صوتی، پادکست و این 
چنین اقداماتی را در آینده خواهیم داشت، گفت: در واقع این 

برنامه فاز ۱ مترو کتاب است.

مدیرعامل شرکت توزیع برق:
۹۶ درصد شبکه برق ایلام مجهز به کابل خودنگهدار شد

آیین رونمایی از ۴۰ عنوان مترو کتاب در شیراز  

فریباشریف آباد-خبرنگارجهان اقتصاد  
مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان رضوی از اصلاح و 
بهینه سازی رایگان ۴۰۰۰ واحد موتورخانه مراکز آموزشی در 

این استان باهدف کاهش مصرف گاز مشترکین خبر داد.
حسن افتخاری با اعلام این مطلب که در این طرح بهسازی 
مراکز  و  اداری  مسکونی،  تجاری،  واحدهای  موتورخانه 
آموزشی و گردشگری از محل منابع داخلی شرکت گاز 
به صورت رایگان انجام می شود، گفت: از ابتدای آغاز طرح در 
واحد   ۴۰۰۰ امسال  شهریورماه  پایان  تا   ۱۳۹۹ دی ماه 
موتورخانه مراکز آموزشی شامل مدارس، دانشگاه و مؤسسات 

علمی و… در خراسان رضوی بهینه سازی شده است.

 وی با بیان این مطلب که در این طرح سه اقدام مهم شامل 
عایق کاری، سرویس و تنظیم مشعل و نصب ضدرسوب با 
هزینه شرکت گاز به صورت رایگان انجام می شود، افزود: 
عایق کاری لوله ها و دیگ باعث جلوگیری از اتلاف حرارت از 
مدار گرمایش و پایانه های حرارتی شده و سرویس و تنظیم 
مشعل هم علاوه بر افزایش راندمان حرارتی باعث کاهش 
آلاینده ها و گازهای گلخانه ای می شود و افزایش راندمان 
احتراقی موتورخانه ها و کاهش مصرف گاز از اهداف نهایی 

اجرای این طرح است.
 افتخاری ادامه داد: مدارس، دانشگاه ها و مؤسسات علمی 
می توانند برای استفاده از مزایای این طرح به سایت شرکت 

ملی گاز ایران به نشانی www.nigc.ir مراجعه و با انتخاب 
ثبت  به  نسبت  انرژی  مصرف  بهینه سازی  طرح  گزینه 
با  همگام  طرح  این  اجرای  کنند.  اقدام  خود  درخواست 
سیاست های وزارت نفت مبتنی بر کاهش مصرف گاز است.

 به گفته مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان رضوی، تجربه 
سال های گذشته نشان داده است که اصلاح و بهینه سازی 
مصرف گاز در هر موتورخانه بین ۱۷ تا ۲۴ درصد کاهش 

مصرف گاز را به دنبال خواهد داشت.
 وی تصریح کرد: کاهش مصرف گاز در بخش خانگی و 
عمومی می تواند زمینه ساز گازرسانی بیشتر به بخش های مولد 

و تولیدی استان باهدف کمک به رشد و رونق تولید باشد.

زینت هلیلی -خبرنگارجهان اقتصاد
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان گفت:متأسفانه قطع برق آسیب 
زیادی به صنعت و تولید وارد کرده و این در حالی است که 
در برخی استان ها میزان قطع برق کمتر از اصفهان بوده 

است.
 امیر کشانی، رئیس اتاق بازرگانی در بیستمین جلسه هیات 
سید  شهادت  تسلیت  ضمن  بازرگانی  اتاق  نمایندگان 
مقاومت، اظهار کرد: نیمی از سال گذشت و می توان گفت 
سال ۱۴۰۳ یکی از سخت ترین سال ها برای صنعت است، 
فشارهای مالیاتی و بانکی افزایش یافته و عدم تأمین برق و 
کاهش قدرت خرید مردم از عوامل تأثیرگذار در فضای 

اقتصادی است.
 وی ادامه داد: امسال سال جهش تولید است؛ اما مشکلات 
بخش تولید پابرجاست، قوانین خلق الساعه سد راه تولید است 
و شرایط برای ادامه فعالیت را دشوار می کند، از طرفی 
تغییرات دولت، فرسودگی سیستم حمل ونقل، عدم امکان 

مبادلات بین المللی و... دامن گیر صنایع است.
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان گفت: بخش خصوصی برای 
بسیاری از مشکلات کشور برنامه و راهکار دارد؛ اما باید به 
این بخش اعتماد شود، باتوجه به درخواست فعالان اقتصادی 
در جلسه با معاون بانک مرکزی به دنبال راه اندازی مجدد 
فعالان  تا مشکلات  اتاق هستیم  در  مرکزی  بانک  میز 

اقتصادی اصفهان به طور ویژه پیگیری شود.
 وی اضافه کرد: متأسفانه قطع برق آسیب زیادی به صنعت 
و تولید وارد کرده و این در حالی است که در برخی استان ها 
میزان قطع برق کمتر از اصفهان بوده است، اصفهان استانی 
صنعتی و اقتصادی است و قطعی برق خسارات سنگینی به 
اقتصاد استان و کشور وارد می کند. در یک پژوهش در حال 

برآورد دقیق خسارات وارد شده به استان هستیم تا بتوانیم 
موارد را پیگیری کنیم. دولت موظف است در زمینه پرداخت 
خسارات به صنایع اقدامات جدی انجام دهد و به صنعت و 

تولید پاسخگو باشد.
کشانی اضافه کرد: آمادگی داریم مشکلات ناشی از ناترازی 
برق که برای فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان ایجاد شده را 
به صورت ویژه پیگیری کنیم و در این مسیر از هیچ تلاشی 
فروگذار نخواهیم کرد، خوشبختانه با همکاری معاونت 
حدود ۱۰  اخیر  سال  یک  در  ریاست جمهوری  حقوقی 

بخشنامه را باطل کردیم.
 وحید فولادگر، عضو هیات نمایندگان اتاق نیز در این نشست 
عنوان کرد: جلسات تخصصی توسط کمیسیون دانش بنیان 
در حال برگزاری است، از طرفی تلاش می شود در حاشیه 
برگزاری نشست های تخصصی مذاکرات رودررو برای 
فعالان اقتصادی و مراکز علمی و دانشگاهی و شرکت های 
دانش بنیان برگزار شود تا به همکاری بیشتر این مجموعه ها 

منجر شود.
 وی ادامه داد: در زمینه هوش مصنوعی نیز تلاش های زیادی 
شد که شورای هماهنگی در حوزه هوش مصنوعی تعریف 
کردیم و از همه دستگاه ها و ادارات در این شورا حضور دارند، 
لذا بر اساس برنامه ریزی شکل گرفته هماهنگی امور هوش 

مصنوعی با محوریت اتاق است.
 محمدرضا گل احمد، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
اصفهان نیز گفت: ضروری است میز بانک مرکزی در اتاق 
برپا شود تا پیگیری مشکلات فعالان اقتصادی سرعت بگیرد

 وی ادامه داد: قطع برق مشکلات متعددی برای صنعت و 
تولید ایجاد کرده است؛ لذا دولت باید به تعهدات خود در قبال 
صنایع عمل کند و به تولید توجه کند، راهکارهای تأمین برق 

وجود دارد؛ ولی باید به بخش خصوصی اعتماد کرد.
 محمدرضا برکتین، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
اصفهان نیز عنوان کرد: نیاز است برنامه ریزی به گونه ای 
صورت گیرد که اقتدار اتاق روزبه روز افزایش یابد. تلاش 
می کنیم قدم هایی در راستای بهبود وضعیت صنایع برداریم 
که در کمیته های تخصصی کمیسیون صنعت، حقوق صنایع 

را پیگیری می کنیم.
 وی ادامه داد: متأسفانه در تابستان شاهد قطع برق و ایجاد 
مشکلات متعدد برای فعالان اقتصادی بودیم، هم اکنون نیز 
زمزمه هایی برای قطع برق و گاز در زمستان شنیده می شود 
که موجب نگرانی است، لذا ضروری است در این زمینه تلاش 
شود تا از بروز این اتفاق جلوگیری شود در غیر این صورت 

روند تولید مختل می شود.
 مژگان ایزدی، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان 
نیز در این نشست عنوان کرد: باید میزان خسارات وارد شده 
بر صنایع به دلیل ناترازی صنعت برق را برآورد و محاسبه 
کرد؛ لذا ضروری است در این بخش اقدامات ویژه ای صورت 

پذیرد و تلاش شود مشکلات کاهش یابد.
 وی ادامه داد: قطعی برق علاوه بر کاهش میزان تولید موجب 
خسارات سنگین به واحدها شده و عمل به تعهدات آنها را با 
مشکل روبرو می کند، در این شرایط واحدها مجبور به تعدیل 
نیروی انسانی می شوند که باعث ایجاد مشکلات بیشتری 
می شود. مسعود گلشیرازی، عضو هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی اصفهان نیز گفت: تعطیلی پنجشنبه ها خسارات 
سنگینی به اقتصاد کشور وارد می کند و موجب از دست رفتن 
بازارهای صادراتی خواهد شد، لذا در این زمینه باید تدابیری 

اندیشیده شود تا از بروز خسارات سنگین جلوگیری شود.
 وی گفت: قطع برق باعث ایجاد مشکلاتی در گردش مالی

بنگاه های اقتصادی شد و آنها را درگیر کرد، امروز حتی 
واحدهای بزرگ صنعتی و تولیدی نیز در پرداخت حقوق 
پرسنل خود با مسائلی روبرو هستند که جای نگرانی دارد، در 
این شرایط می طلبد دولت نیز به کمک صنایع بیاید و آنها را 
تحت فشار بیشتر قرار ندهد، قطع برق صنایع ملزم به جبران 

خسارت آنها است.
 وی افزود: نیاز است دولت با ارائه معافیت های مالیاتی زمینه 
تهیه تجهیزات لازم برای صنایع را فراهم کند تا بتوانند در 
جهت رفع مسائل ورود پیدا کنند، اتاق بازرگانی نیز موظف 
است مشکلات فعالان اقتصادی را با ایفای نقش خود پیگیری 

حقوقی نماید.
 اصغر اخوان مقدم، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
اصفهان اظهار کرد: مشکلات بیمه ای برای فعالان اقتصادی 
وجود دارد که با مسئولان تأمین اجتماعی جلساتی برگزار و 
پیگیری کردیم تا کار جلو برود، امیدواریم مسائل آنها نیز 

برطرف شود.
 وی اضافه کرد: متأسفانه زمزمه هایی از ناترازی و قطع برق 
در ماه های آینده به گوش می رسد که باید در این زمینه 

پیگیری هایی به منظور جلوگیری از آن شکل گیرد.
 وحید دزفولی، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان 
نیز اظهار کرد: آب، خاک، محیط زیست و انرژی چهار ابر 
چالش هستند که می توان کارگروهی چند نفره با همراهی 
واحد حقوقی ایجاد شود تا کار پیش برود و در راستای رفع 

این موارد برنامه ریزی شود.
 وی تأکید کرد: در اتاق بازرگانی اصفهان، حتی یک کارت 
بازرگانی تقلبی وجود ندارد و این موضوع در سایر استان ها 
نیز باید مورد توجه و پیگیری قرار گیرد تا شاهد رفع مشکل 

کارت های بازرگانی جعلی و غیرواقعی باشیم.

مدیرعامل شرکت کشت و صنعت حکیم فارابی خوزستان از خیز 
برداشتن این مجموعه عظیم برای حضور در بازارهای منطقه گفت و 
بیان داشت در صورت حمایت دولت و صدور مجوزها، در عرصه 
بین المللی نیز به مشابه بازار داخلی خوش می درخشیم.مدیرعامل 
شرکت کشت و صنعت حکیم فارابی خوزستان از خیز برداشتن این 
مجموعه عظیم برای حضور در بازارهای منطقه گفت و بیان داشت در 
صورت حمایت دولت و صدور مجوزها، در عرصه بین المللی نیز به مشابه 
بازار داخلی خوش می درخشیم.جمال سعودی در حاشیه نهمین 
نمایشگاه بین المللی دارو و صنایع وابسته )ایران فارما( در گفتگو با نوای 

صنعت گفت: شرکت کشت و صنعت حکیم فارابی خوزستان با بیش 
از ۲۰۰۰ نفر پرسنل در سطوح مختلف، از ارکان هلدینگ بزرگ توسعه 
نیشکر و صنایع جانبی می باشد.مدیرعامل کشت و صنعت حکیم فارابی 
خوزستان افزود که هلدینگ توسعه نیشکر، در جهت تکمیل زنجیره 
ارزش، انواع محصولات مرتبط با نیشکر از جمله الکل، خمیر مایه، 
MDF و خوراک دام را نیز تولید می کند که با تولید بیش از ۷۰۰ هزار 
تن شکر غذایی در سال، سهم ۴۰ درصدی این کالای اساسی را از بازار 
ایران دارد.وی افزود در شرکت حکیم فارابی خوزستان، در حدود ۹ سال 
است که محصول مبتکرانه ساکاروز دارویی با عنوان شکر دارویی تحت 

استاندارد GMP تولید می شود و تامین کننده این ماده اولیه دارویی 
برای ۱۳۰ شرکت داروسازی داخلی می باشد.جمال سعودی به کیفیت 
بالای محصول تولیدی حکیم فارابی در سطح استانداردهای 
سختگیرانه اروپایی اشاره کرد و گفت با توجه به این کیفیت، از سال 
گذشته مجوز صادرات سالانه 5۰۰۰ تن اخذ شده که در صورت صدور 
مجوز برای ظرفیت های بالاتر نیز، شرکت حکیم فارابی ظرفیت تامین 
و صادرات آن را دارد که ارزآوری و دستیابی به سهم کشور از بازار منطقه 
و بین المللی بخشی از عواید آن است.مدیرعامل حکیم فارابی، به تولید 
شکرهای طعم دار در این مجتمع صنعتی نیز اشاره کرد و گفت این 

محصول فعلا در طعم های چهارگانه هل، زنجبیل، دارچین و لیمو بدون 
استفاده از اسانس و طبق استانداردهای صنایع غذایی و دارویی تولید و 
عرضه می شود.وی به طرح توسعه این مجتمع عظیم صنعتی در 
تولیدات محصولات خرما اشاره کرد و بیان داشت موافقت اصولی و 
مجوز ساخت مجتمع فرآورده های خرما شامل بسته بندی، فرآوری 
شیره خرما، استحصال فروکتوز، تولید خمیر خرما و قهوه خرما اخذ شده 
و در مرحله مناقصه انتخاب پیمانکار هستیم که این رویداد مبارک، سبب 
دلگرمی روستائیان منطقه و نخل داران برای تکمیل زنجیره ارزش 

خرما شده است

مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی خبر داد:

 بهینه سازی ۴ هزار  واحد موتورخانه مراکز آموزشی

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان مطرح کرد؛

گلایه شدید از قطع برق واحدهای صنعتی و تولیدی

 از سهم خواهی بازار “شکر دارویی” در عرصه بین الملل تا چشم انتظاری روستائیان نخل دار برای طرح توسعه مجتمع

جولان شرکت حکیم فارابی در بازارهای داخلی و خارجی
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 شهرنشین


اینفوگرافیکارتون روز

 محسن  رفیعی


ذره بین

»شهر خاموش« اثری 
هشداردهنده است

به  خاموش«  »شهر  سینمایی  فیلم  بررسی  و  نقد  نشست 
نویسندگی و کارگردانی احمد بهرامی برگزار شد.

گروه  روابط عمومی  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
سینمایی »هنروتجربه«، نشست نقد و بررسی فیلم سینمایی 
»شهر خاموش« به نویسندگی و کارگردانی احمد بهرامی با 
حضور کارگردان و سازندگان اثر و سحر عصر آزاد منتقد سینما 
شامگاه دوشنبه ۱۶ مهر در پردیس سینمایی چارسو و توسط 

گروه سینمایی »هنروتجربه« برگزار شد.
این نشست سحر عصرآزاد روزنامه نگار و منتقد  ابتدای  در 
سینما گفت: اهمیت »شهر خاموش« برای من این بود که 
انتخاب  شده  شناخته  و  آشنا  کلیشه ای  روایی  الگوی  یک 
کرده و با یک خوانش کاملًا مدرن آن را به درام تبدیل کرده 
است. ما این قصه آشنا را که مردی از زندان آزاد می شود و 
برای انتقام شخصی بازمی گردد و سلسله اتفاقاتی که در این 
راه می افتد، در آثار زیادی دیده ایم و با آن آشنا هستیم اما 
کاری که احمد بهرامی در این فیلم انجام داده و من آن را 
رویکرد مدرن می خوانم این است که در همین قالب، کاراکتر 
و قهرمانش را یک زن انتخاب کرده و در واقع آن تم انتقام 

جویی را نیز به موازات مادرانگی و زنانگی پیش برده است.
فیلم های  دسته  در  را  خاموش«  »شهر  فیلم  عصرآزاد 
»شهر  مانند  فیلم هایی  در  افزود:  و  داد  قرار  هشداردهنده 
خاموش« سازنده اثر پیش از آنکه در جامعه اتفاقی بیافتد نبض 
جامعه و آن چیزی را که زیر پوست جامعه بوده، احساس کرده 

و در شکل دراماتیک اثر خودش به آن پرداخته است.
احمد بهرامی کارگردان فیلم »شهر خاموش« نیز درباره ایده 
پیدایش این سه گانه و مفهوم خاموشی گفت: در مدل سینمای 
من که البته من هم از افراد دیگری یاد گرفته ام، قهرمان به 
آن عنوانی که در سینمای کلاسیک وجود دارد، نیست و من 
به دنبال این نبودم که در فیلم یک مرد قهرمان یا زن قهرمان 
داشته باشم. من زمان ساخت فیلم »دشت خاموش« به این 
طرح رسیدم که فیلم بعدی ام درباره آن پسر و دختر یعنی 
گوهر و ابراهیم دشت خاموش باشد که صبح زود برخلاف 
را ترک می کنند و به شهر  نظر خانواده آن کوره آجرپزی 
پیدا می کنند.وی درباره رویکرد  می آیند و چنین سرنوشتی 
خطی داستان عنوان کرد: در »شهر خاموش« آن حالت تکرار 
مثل »دشت خاموش« وجود ندارد و تکرار را در پلان ها و 
میزانسن هایی که مسعود امینی تیرانی نیز سهم زیادی در 
طراحی آنها داشته است، می بینیم.مصطفی وزیری تدوینگر 
فیلم »شهر خاموش« نیز گفت: من از مرحله فیلمنامه همراه 
بهرامی بودم، احمد بهرامی سعی می کند از سکانس اولی که 

نوشته پیش برود مگر اینکه اتفاق خاصی بیافتد.

بهروز  کارگردانی  به  باز«  فیلم سینمایی »آغوش 
و  نقد  اکران،  اندیشه،  فرهنگسرای  در  شعیبی 

بررسی می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از روابط عمومی 
فرهنگسرای اندیشه، فیلم سینمایی »آغوش باز« 
»سینما  باشگاه  در  شعیبی  بهروز  کارگردانی  به 
اندیشه« فرهنگسرای اندیشه، اکران، نقد و بررسی 

می شود.
»آغوش باز« روایتگر سه قصه عاشقانه است. سه 
هستند،  پیچیده ای  عاطفی  روابط  درگیر  که  زوج 
فرصت می یابند تا در مواجهه با چالش های زندگی و احساسات درونی خود، تعریفی نو از عشق 
پیدا کنند.فیلم »آغوش باز«، ششمین ساخته بهروز شعیبی، به تهیه کنندگی علی سرتیپی، در 

بخش سودای سیمرغ چهلمین و دومین جشنواره فیلم فجر حضور داشت.
این فیلم پس از نمایش با حضور بهروز شعیبی، کارگردان فیلم، مهرزاد دانش، نویسنده و منتقد 

سینما و محسن سلیمانی فاخر، کارشناس و منتقد سینما، نقد و بررسی خواهد شد.
این نشست ۱8 مهر، ساعت ۱۷ برگزار می شود و حضور برای سینما دوستان و علاقه مندان، 
به نشانی خیابان شریعتی، نرسیده به پل سیدخندان، بوستان شهید منفرد نیاکی، فرهنگسرای 

اندیشه، آزاد و رایگان است.

 بهروز شعیبی با »آغوش باز« 
کمال مقدم کارگردان فیلم »آرزوی اسب چوبی« که در به فرهنگسرای اندیشه می آید

جشنواره کودک و نوجوان اصفهان حضور دارد، گفت 
برای اینکه بچه های نسل جدید با فیلم ارتباط برقرار 
کنند نباید نصیحت گونه و شعاری با آن ها صحبت کرد

اسب  »آرزوی  سینمایی  فیلم  کارگردان  مقدم  کمال 
بین المللی  جشنواره  سی وششمین  در  که  چوبی« 
دارد  حضور  اصفهان  نوجوانان  و  کودکان  فیلم های 
در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره محتوای این فیلم 
قصه  یک  چوبی«  اسب  »آرزوی  فیلم  داد:  توضیح 
مناسب کودک و نوجوان است و می خواهد به بچه ها 
یاد بدهد که آرزو ساختنی است و باید برای آرزوهایمان 
تلاش کنیم. این فیلم به بچه ها یاد می دهد که باید به 
پدر و مادر، پدربزرگ و مادربزرگ ها احترام بگذارند و 

این احترام از مهم ترین اتفاقات زندگی است.
گذشت  به  نسبت  جدید  دهه  بچه های  افزود:  وی 
درک و فهم بیشتری نسبت به مسائل دارند و به دلیل 
دسترسی به رسانه و فضای آزادی که در اختیار دارند 
زودتر از سن خودشان رشد می کنند. من هرگز دوست 
ندارم که بچه ها زودتر از سن خودشان بزرگ شوند زیرا 
نمی توانند خیلی از اتفاقات را تحلیل کنند و دست به 
کارهای بزرگانه ای می زنند که گاهی خطرناک است. 

دغدغه من برای ساخت فیلم همین موضوع بود که 
یادآوری کنم پدر و مادرها باید مراقب کودکانشان در 
مقابل رسانه و فضای مجازی باشند. بچه ها کارهایی را 
در این فضا مشاهده می کنند که نمی توانند درک درستی 

نسبت به آن داشته باشند.
این کارگردان با اشاره به اینکه در این فیلم از نصیحت 
عنوان  به  شخصه  به  من  گفت:  است،  کرده  دوری 
کودکان  که  بسازم  فیلمی  کردم  سعی  کارگردان 
امروزی با آن ارتباط برقرار کنند. وقتی با بچه ها شعاری 
خسته  ابتدا  همان  از  کنی  صحبت  نصیحت گونه  و 
می شوند و هیچ تاثیری روی آن ها ندارد. سعی کردم 
در فیلمم به همه کارهایی که بچه ها در این دوره و 
زمانه انجام می دهند، احترام بگذارم به طور مثال بچه ها 
در فیلم ما بچه ها موبایل، بازی کامپیوتری و … در 
دست دارند اما به آن ها می گوییم که می توانند به جای 
آن بازی های بهتری مانند پانتومیم یا اسم فامیل بازی 
کنند زیرا با این بازی های قدیمی افراد کنار هم جمع 
می شوند و معاشرت می کنند.این کارگردان با اشاره به 
همکاری یک بازیگر نوجوان در نگارش فیلمنامه اثر 
این  در  زیاد  بسیار  شیرخانلو  محمدرضا  کرد:  عنوان 
پروژه به من کمک کرد. به این دلیل که خودش متولد 

دهه 8۰ است دغدغه و فضای دوستان هم سن و سال 
خودش را بیشتر می شناسد و این مساله بسیار در روند 
اهمیت  به  اشاره  با  پایان  در  بود.مقدم  تاثیرگذار  فیلم 
فرهنگسازی در جشنواره فیلم های کودک و نوجوان 
فیلم های  بیان کرد: شاید مهم ترین رسالت جشنواره 
کودک و نوجوان پیش از تاثیر بر سینمای کودک و 
نوجوان این باشد که روی خود بچه ها تغییراتی ایجاد 
کند. کودکان و نوجوانان ما آینده ایران هستند و رسالت 
همه هنرمندان فرهنگسازی برای این نسل جدید است. 
ما باید کمک کنیم که این بچه ها فردای کشور را رو 
به شخصه  نوجوان  و  ببرند. سینمای کودک  جلو  به 
زیرا فرهنگ  باشد  این زمینه مهم  خیلی می تواند در 
سرگرمی  سینما  از  بخش  یک  می سازد.  را  ما  آینده 
است که من اصلًا با آن مخالف نیستم اما در سینمای 
کودک و نوجوان علاوه بر سرگرمی باید انتقال پیام و 
فرهنگسازی انجام شود به صورتی که شعاری نباشد. 
درواقع ما باید با زبان خود کودکان با آن ها صحبت کنیم 

تا حرف ما را متوجه شوند.
آمده  اسب چوبی«  »آرزوی  فیلم  داستان  در خلاصه 
پدربزرگش  خانه  به  به اجبار  شب  یک  سامان  است: 

می رود و در آن جا با اتفاقات عجیبی روبه رو می شود.

»آرزوی اسب چوبی« نصیحت نمی کند
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 سرما، 2۴۰ میلیارد ریال به کشاورزان 
بویین میاندشت خسارت زد

به  سرما  موج  ورود  با  متاسفانه  گفت:  میاندشت  بویین  شهرستان  فرماندار   
شهرستان، در مجموع ۲۴۰ میلیارد ریال به کشاورزان بویین میاندشتی خسارت 

وارد شد.
ایرنا افزود: حدود ۹۰ درصد ساقه و برگ  با  رضا علی معصومی در گفت وگو 
محصول سیب زمینی سطح زیر کشت شهرستان دچار سرما زدگی شده است 
که خوشبختانه با بررسی کارشناسان متوجه شدیم که غده های سیب زمینی 
درون خاک سالم هستند، و خسارت احتمالی سرما زدگی در این محصول پنج 

درصد از کل محصول )رقمی نزدیک به ۲۰۰ میلیارد ریال( برآورد می شود.
وی در رابطه با آسیب دیدگی دیگر محصولات کشاورزی، بیان کرد: از مجموع 
۳۰ هکتار اراضی زیر کشت ذرت، ۶۰ درصد از این محصول دچار سرمازدگی 
ریال  میلیارد  احتمالی حدود ۳۰  بررسی های کارشناسان خسارت  با  شده که 

تخمین زده شده است.
نیز  شهرستان  انگور  باغات  خصوص  در  داد:  ادامه  میاندشت  بویین  فرماندار 

متاسفانه خسارت ۱۰ میلیارد ریالی برآورد شده است.
معصومی تصریح کرد: اقلیم بویین میاندشت برای کشاورزی پر چالش است 
و لازم است کشاورزان در کلاس هایی که از سوی جهاد کشاورزی در طول 
نحوه صحیح کشت،  آموزش  بر  تا علاوه  کنند  برگزار می شود شرکت  سال 
مشاوره  از  شود،  می  تدریس  آن  در  که  گیاه  هرس  و  کشت  مناسب  زمان 
کارشناسان درباره نحوه جلوگیری از سرمازدگی و مقابله به موقع با آن برای 
کاهش خسارت ها و آسیب های احتمالی و همچنین معرفی بذرهای مقاوم به 

سرما بهره مند شوند.
شهرستان بویین میاندشت در غرب استان اصفهان و در فاصله ۱۶۰ کیلومتری 

تا مرکز استان قرار دارد.

ایجاد مزارع الگویی برای افزایش ضریب 
نفوذ دانش در کشت پنبه

منظور  به   الگویی  مزارع  ایجاد  از  کشور  پنبه  تحقیقات  موسسه  رئیس   
افزایش ضریب نفوذ دانش و معرفی ارقام جدید بویژه در راستای تغییر 
اهداف  عنوان  به  پنبه  کشت  در  نامتعارف  آب های  از  استفاده  و  اقلیم 

آتی این موسسه خبر داد.
قربانی در روز جهانی  قربان  از وزارت جهادکشاورزی،  ایرنا  به گزارش 
و  کشور  اقتصاد  در  پنبه  گیاه  استراتژیک  نقش  و  اهمیت  به  پنبه، 
عنوان  به  پنبه  گفت:  و  کرد  اشاره  مختلف  محصول   ۷۰ از  بیش  تولید 
میلیون  برای صدها  اشتغال  ایجاد  در  لیفی جهان،  اصلی ترین محصول 
نفر در بیش از یکصد کشور از جمله ایران نقش بسزایی دارد و با توجه 
آن ضروری  تولید  در  این محصول، خودکفایی  بالای  افزوده  ارزش  به 

است.
و  کشت  مدیریت  که  این  بیان  با  کشور  پنبه  تحقیقات  موسسه  رئیس 
سیاست های حمایتی می توانند نقش مهمی در رفع چالش ها و افزایش 
وارد  آزاد  ارز  با  پنبه  زمانی که  تا  اظهار داشت:  باشند،  بهره وری داشته 
که  دارد  ضرورت  و  بود  نخواهند  رقابت  به  قادر  داخلی  تولیدات  شود، 

برقرار شوند. وارداتی  تعرفه های 
به  پنبه  سطح  واحد  در  عملکرد  افزایش  با  کرد:  خاطرنشان  وی 
و  کشاورزان  برای  را  محصول  این  کشت  می توان  متخصصان  همت 

کارخانه داران به صرفه کرد.
طوری  به  دارد،  کشور  برای  زیادی  افزوده  ارزش  پنبه  قربانی،  گفته  ه 
که با اشتغال در چهار هکتار پنبه  کاری، یک شغل دائم برای یک فرد 

در سال ایجاد می شود.
به  کشور  نیاز  که  این  به  اشاره  با  کشور  پنبه  تحقیقات  موسسه  رئیس 
می شود،  وارد  آن  درصد   5۰ تقریبا  که  است  تن  هزار   ۱5۰ پنبه  الیاف 
طریق  از  کمبود  این  جبران  برای  پنبه،  تحقیقات  مؤسسه  هدف  گفت: 

افزایش عملکرد در واحد سطح خواهد بود.
تولید  بینی  امنیت غذایی کشور و پیش   ابلاغ سند  با  وی تصریح کرد: 
پنج  تا  فناوری،  و  دانش  نفوذ  ضریب  با  امیدواریم  الیاف،  درصدی   8۷

سال آینده در این محصول به خودکفایی برسیم.
با  کرد:  تأکید  و  اشاره  کشت  الگوی  طرح  اجرای  ضرورت  به  قربانی 
اجرای این طرح در ۱۰5 هزار هکتار، افزایش ۳۰ درصدی بهره وری آب 
مؤسسه  آتی  برنامه های  در  واحد سطح  در  عملکرد  میانگین  افزایش  و 

قرار دارد.
توسط  شده  معرفی   ارقام  توزیع  در  خصوصی  بخش  حمایت  از  وی 
موسسه نیز خبر داد و افزود: این ارقام از طریق هشت شرکت خصوصی 

تکثیر و توزیع می شود.
رئیس موسسه تحقیقات پنبه کشور با اشاره به اقدامات انجام شده برای 
تخم  به صورت  بذر  گذشته  در  گفت:  کاری  پنبه   به  کشاورزان  ترغیب 
گذشته  سال  سه  حدود  از  اما  می گرفت  قرار  کشاورزان  اختیار  در  پنبه 
اختیار کشاورزان  در  و پوش دار  به صورت ضدعفونی، غنی شده  بذرها 
افزایش  مصرفی،  بذر  در  صرفه جویی  باعث  کار  این  و  می گیرد  قرار 

ماندگاری بذر و همچنین افزایش قدرت جوانه زنی می شود.
نیاز کشور  پنبه مورد  بذر  تامین  از سال گذشته در  این که  بیان  با  وی 
خودکفا شده ایم، افزود: اکنون بذر مازاد بر نیاز کشاورزان تولید می شود 
قابل  وارداتی  بذرهای  با  کاملأ  پسندی  بازار  نظر  از  تولیدی  بذرهای  و 
رقابت هستند، در واقع با توسعه ارقام پنبه دوره رشد آن کاهش و طول 
رشد پنبه نیز از ۱8۰ تا ۲۰۰ روز به ۱۱۰ تا ۱۳۰ روز کاهش یافته است

و گفت:  اشاره کرد  آخر فصل کشت  در  آفات مهم  به  قربانی همچنین 
خراسان  اردبیل،  گلستان،  شامل  کشور  استان  پنج  اقلیمی  شرایط 
شمالی، خراسان رضوی و فارس مناسب برای کشت پنبه است و طرح 
را  تصمیم ها  بهینه ترین  تا  می کند  کمک  کشاورزان  به  کشت  الگوی 

اتخاذ کنند. برای کشت محصولات 
بهترین محصول  به عنوان  را  پنبه  پنبه کشور،  رئیس موسسه تحقیقات 
در تناوب گندم عنوان کرد و افزود: پنبه دارای ریشه های عمیق است و 
مواد آلی را به خاک تزریق می کند و باعث حاصلخیزی خاک و افزایش 
با هم کشت  این دو محصول در تناوب  اگر  عملکرد محصول می شود، 
و  بیماری ها  آفات،  از  بعضی  محصول  عملکرد  افزایش  بر  علاوه  شوند 

علف های هرز کاهش می یابد.
به گفته وی، این موسسه از سال ۱۳۷۶ با مرکزیت گرگان فعالیت خود 
را آغاز کرد و تاکنون ۱۶ رقم تجاری پنبه معرفی کرده است همچنین 
تولید  پنبه  از  نظامی  صنایع  و  دام  خوراک  کاغذ،  جمله  از  فرآورده   ۷۰

می شود.
تجارت  سازمان  حمایت  و  آفریقایی  کشور  چهار  ابتکار  به  اکتبر  هفتم 
پنبه  جهانی  روز  عنوان  به   ،۲۰۱۹ سال  در  فائو  سازمان  و  جهانی 
در  آگاهی  افزایش  روز  این  نامگذاری  از  هدف  است،  شده  نامگذاری 
 ۷۰ از  )بیش  آن  استحصال  قابل  فرآورده های  و  پنبه  اهمیت  مورد 
فرآورده(، برجسته کردن نقش حیاتی پنبه در توسعه اقتصادی و کاهش 
و  پنبه  بین المللی  تجارت  ترویج  یافته،  توسعه  کمتر  کشورهای  در  فقر 
از زنجیره  یافته  توانمندسازی کشورهای در حال توسعه و کمتر توسعه 

است. پنبه  تأمین 

اخبار

کشاورزی

وجود  عدم  و  بوده  فسادپذیر  عمدتاً  کشاورزی  محصولات 
صنایع تبدیلی و فرسودگی زیرساخت ها، سبب شده تا بخش 
زیادی از منابع پایه و سرمایه گذاری های انجام شده در حوزه 

کشاورزی تبدیل به ضایعات شود.
مهر، هدر رفت محصولات کشاورزی  به گزارش خبرنگار 
از کشت تا مصرف زیان مالی و معنوی بسیاری به اقتصاد 

کشور تحمیل کرده است.
به  نیاز  که  حوزه هایی  از  یکی  توزیع،  تا  تولید  زنجیره  در 
به  مراکز  این  است.  تره بار  و  میوه  میادین  دارد  رسیدگی 
عنوان یکی از مهم ترین مراکز توزیع محصولات کشاورزی 
با  و  سالم  غذایی  مواد  تأمین  در  بسزایی  نقش  ایران،  در 

کیفیت برای شهروندان ایفا می کنند.
جمله  از  متعددی  چالش های  با  میادین  این  حال،  این  با 
بهداشتی،  استانداردهای  نبود  زیرساخت ها،  فرسودگی 
نوین  فناوری های  از  بهره گیری  عدم  و  متعدد  واسطه های 

رو به رو هستند.
بر ضرورت  از مسئولان شهری سال های گذشته  بسیاری 
تحول در میادین میوه و تره بار تأکید و راهکارهای بهبود 
این سامانه توزیع را ارائه داده اند، اما مشخص نیست که این 
موضوع چقدر در میادین میوه و تره بار کشور و به ویژه در 

تهران به وقوع پیوسته است.
با خبرنگار  در گفت وگو  اقتصادی  کارشناس  فتحی،  حسام 
از  بسیاری  در  زیرساخت ها  فرسودگی  به  اشاره  با  مهر، 
از  بسیاری  گفت:  شهری  خدمات  به  مرتبط  بخش های 
فرسوده  ساختاری  نظر  از  ایران  در  تره بار  و  میوه  میادین 
بوده و امکانات اولیه مانند دستگاه های سرمایشی، روشنایی 

مناسب و فضای کافی برای تخلیه بار را ندارند.
وی با اشاره به اهمیت نبود استانداردهای مدرن در برخی 
میادین میوه و تره بار ادامه داد: عدم رعایت اصول بهداشتی 
زودهنگام  فساد  به  منجر  میادین،  این  از  بسیاری  در 

محصولات و تهدید سلامت مصرف کنندگان می شود.
از  بهره گیری  عدم  به  اشاره  با  اقتصادی  کارشناس  این 

تره بار  و  میوه  میادین  خدمات  ارائه  در  نوین  فناوری های 
در کلان شهر ها گفت: استفاده محدود از فناوری های نوین 
مانند سامانه های هوشمند مدیریت انبار، ردیابی محصولات 
کاهش  و  بهره وری  بهبود  از  مانع  الکترونیکی،  پرداخت  و 

هزینه ها می شود.
وی تصریح کرد: البته در برخی شهرها مانند تهران معدود 
مراکزی مجهز به سامانه های کنترل هوشمند شده اند؛ اما به 
نظر نمی رسد که این سازوکار در تمامی بازارچه ها و میادین 

پیاده شده باشد.
مانعی  قیمت گذاری  در  شفافیت  عدم  اینکه  بیان  با  فتحی 
عدم  گفت:  است،  عادلانه  خدمات  ارائه  راستای  در  مهم 
قیمت گذاری  برای  یکپارچه  و  شفاف  نظام  یک  وجود 

در  قیمت  اختلاف  ایجاد  باعث  کشاورزی،  محصولات 
از  استفاده  می شود.  مصرف کنندگان  سردرگمی  و  بازار 
هوشمندسازی  یا  و  اشیا  اینترنت  مانند  جدید  فناوری های 
ابزارهای مورد استفاده مانند ترازوها می تواند سازوکار لازم 
برای قیمت گذاری عادلانه را ایجاد کند.کارشناسان معتقدند 
که با بهبود زیرساخت ها و رعایت استانداردهای بهداشتی، 
می توان محصولات کشاورزی سالم و با کیفیت را در اختیار 

مصرف کنندگان قرار داد.
همچنین با بهبود فرایندهای کاری و استفاده از فناوری های 
نوین، می توان بهره وری در میادین میوه و تره بار را ارتقا داد

در  غذایی  ضایعات  کاهش  به  منجر  می تواند  مسئله  این 
در  مناسب  زیرساخت های  ایجاد  همچنین  شود؛  ایران 

میادین میوه و تره بار، می تواند به توسعه کشاورزی مدرن و 
افزایش درآمد کشاورزان و عرضه کنندگان میوه کمک کند.

میادین  نوسازی  و  بازسازی  که  گفت  می توان  به طورکلی 
بین المللی  استانداردهای  با  جدید  میادین  احداث  و  موجود 
می تواند مزایای گوناگون داشته باشد به عنوان مثال بهبود 
افزایش  و  عادلانه  قیمت گذاری  مردم،  تغذیه ای  وضعیت 

بهره وری اقتصاد کشاورزی از جمله مهم  ترین آن ها است.
بسیاری  دورریز  تا مصرف  از کشت  محصولات کشاورزی 
دارند. این کالاها عمدتاً فسادپذیر بوده و عدم وجود صنایع 
خام  حالت  از  این محصولات  تبدیل  برای  مناسب  تبدیلی 
خوری به صنایع تبدیلی در کشور سبب شده تا بخشی از 

سرمایه گذاری در این بخش ضایع شود.
تن  میلیون   ۲۱ تقریباً  اطلاعات  و  آمار  آخرین  اساس  بر 
جو  گندم،  شامل  غلات  تولید  حوزه  در  فقط  محصول 
است.  رفتن  بین  از  حال  در  سالانه  دانه ای  ذرت  شلتوک، 
این  تلفات  اگر فقط یک درصد  با یک حساب سرانگشتی 
تومان  میانگین ۱5 هزار  با قیمت  را کاهش دهیم،  بخش 
)همت(  تومان  میلیارد  هزار   ۳ تقریباً  محصولات،  برای 

سالانه صرفه جویی خواهیم داشت.
متأسفانه نه تنها سرمایه گذاری مورد نیاز در حوزه فناوری 
تأمین نمی شود بلکه خسارت های ناشی از سوخت اضافه و 
تبدیل شدن محصولات کشاورزی به ضایعات را هم باید به 
این آمار افزود که زیان بسیاری را به اقتصاد کشور تحمیل 
کرده است.به متوسط در حوزه کشاورزی کشور حدود ۳۰ 
این  به  می شود.  ضایعات  به  تبدیل  محصولات  از  درصد 
مالی،  منابع  درصد   ۳۰ آبی،  درصد محصولات   ۳۰ ترتیب 
۳۰ درصد نیروی کاری، و… در حال از دست رفتن است

این  اگر  حتی  حوزه  این  فعالان  و  کارشناسان  گفته  به 
پیدا  فقط ۱۰ درصد کاهش  و  نرسد  به صفر هم  ضایعات 
کند در برخی محصولات نه تنها خودکفا می شویم که حتی 

می توانیم صادرکننده هم باشیم. 

ضایع شدن منابع پایه در بستر فرسودگی زیرساخت های کشاورزی

رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار خبر داد:

افت 2۰ درصدی صادرات خشکبار در سه سال اخیر
ایران گفت:  اتحادیه صادرکنندگان خشکبار  رئیس   
به یک  ارزش صادرات خشکبار کشور  سال گذشته 
میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار رسید که نسبت به سه 

سال گذشته ۲۰ درصد کاهش نشان می دهد.
افزود:  خبری  نشست  در  فرشچیان«  »محمدرضا   
در  ایران،  اسلامی  جمهوری  گمرک  آمار  اساس  بر 
نیمه نخست امسال ۴۶ هزار تن پسته، ۲8 هزار تن 

کشمش و ۲ هزار تن انجیر صادر شده است.
وی با بیان اینکه صادرات محور تولید است، افزود: در 
سالیان گذشته فرش، خاویار، زعفران و پسته ایرانی 
صادرات  تنها  نه  امروز  اما  درخشید،  می  جهان  در 
زعفران  صادرات  بلکه  شده  حذف  فرش  و  خاویار 

ایران نیز به افغان  ها واگذار شده است.
بیان  با  ایران  اتحادیه صادرکنندگان خشکبار  رئیس 
اینکه ایران زمانی بزرگترین تولیدکننده و صادرکننده 
ایران  در  سالیانه  تصریح کرد:  بود،  جهان  در  پسته 
تولید می شود، در حالی  حدود ۲۰۰ هزار تن پسته 
که آمریکا ۷۰۰ هزار تن یعنی سه برابر ایران تولید 
پسته دارد و اسپانیا نیز به صادرات این محصول ورود 

کرده است.
ایران  در سالیان گذشته کشمش  داشت:  اظهار  وی 
در جهان حرف نخست را می زد، اما اکنون آمریکا، 

ترکیه، استرالیا، چین، افغانستان و ازبکستان در بازار 
کشمش حرف هایی برای گفتن دارند.

زیره  تا  بادام  از  گذشته  های  دهه  در  وی،  گفته  به 
ایرانی صادر می شد، اما امروز صادرات خشکبار ایران 
به پسته، خرما، کشمش و تا حدودی انجیر محدود 

شده است.
بیان  با  ایران  اتحادیه صادرکنندگان خشکبار  رئیس 
قیمت  کننده  تعیین  ایرانی  زیره  زمان  یک  اینکه 
زیره  تنها  نه  اکنون  اظهارداشت:  بود،  زیره  جهانی 
ایرانی چندان تولید نمی شود، بلکه بخش عمده آنچه 

که در بازار وجود دارد، وارداتی است.
صادرات  عمده  مشکلات  از  یکی  فرشچیان 
عدم  را  خشکبار  جمله  از  کشاورزی  محصولات 
دانست  ها  گیری  تصمیم  در  آنان  دادن  مشارکت 
برای صادرکنندگان  بسته  در  اتاق  های  در  و گفت: 
ها  تشکل   با  اینکه  بدون  می شود،  گیری  تصمیم  

مشورتی داشته باشند.
از  بیش  صادرات  خاطرنشان کرد:  صنفی  مقام  این 
هایی  سیاست  اجرای  با  کشاورزی  کالای  قلم   ۳5
همچون اجرای پیمان سپاری ارزی هر سال کاهش 
کشاورزی  محصول  چهار  تا  سه  به  محدود  و  یافته 

شده است.

بخش  عمده صادرکنندگان  از جمله مشکلات  وی، 
کشاورزی را محدودیت فعالیت صادرکنندگان، فرایند 
وجود  و  ارز  نبودن  نرخی  تک  ارزی،  سپاری  پیمان 
افزود: در حال حاضر  و  برشمرد  ارز دولتی  در  رانت 
به خودروسازان و واردکنندگان موبایل اجازه صادرات 
وارد کنند  موبایل  و  تا خودرو  داده می شود  خشکبار 
که این فرایند ضربه مهلکی به بازار خشکبار به ویژه 

پسته ایرانی وارد کرده است.
به گفته فرشچیان، ورود خودروسازان و واردکنندگان 
که  است  شده  باعث  خشکبار  بازار  به  همراه  تلفن 

کیفیت و اعتبار پسته ایرانی کاهش یابد.
ایران  خشکبار  صادرکنندگان  اتحادیه  رئیس 
باید  چرا  که  است  این  سوال  اکنون  داشت:  اظهار 
صادرکنندگان بخش کشاورزی ارز حاصل از صادرات 
خودرو،  واردکنندگان  به  تر  پایین   قیمت  با  را  خود 

موبایل و یا صنایع دیگر تحویل دهند؟
شده  سبب  ارزی  سیاستگذاری های  اضافه کرد:  وی 
تا بازار صادراتی محصولات کشاورزی ایران محدود 
دست  از  جهانی  بازارهای  در  را  خود  اعتبار  و  شده 

بدهد.
نیما  سامانه  راه اندازی  با  فرشچیان،  گفته  به 
صادرات  از  حاصل  ارز  شدند  موظف  صادرکنندگان 

سامانه  این  در  اما  کنند،  اعلام  سامانه  این  در  را 
صادرکننده و واردکننده مشخص نیستند که این نیز 

یکی از معضلات جدی است.
محصولات  صادرات  وضعیت  صنفی،  مقام  این 
برای  گفت:  و  دانست  کننده  نگران  را  کشاورزی 
است  لازم  غذایی  امنیت  و  کشاورزان  از  حمایت 
که ارز ناشی از صادرات محصولات کشاورزی وارد 

همین بخش شود.
وی از دولت خواست تا با یکسان سازی نرخ ارز برای 
جلوگیری از رانت، اصلاح فرایند پیمان سپاری ارزی 
چاره ای بیندیشد تا صادرات پسته نیز به سرنوشت 

فرش، خاویار و زعفران دچار نشود.
فرشچیان معتقد است: با از بین رفتن صادرات پسته، 
بلکه  رود،  می  بین  از  محصول  این  تولید  تنها  نه 
رفتن  بین  از  بابت  سنگینی  های  هزینه  اید  بدولت 
باغات پسته برای کنترل شوره زارها، رشد مهاجرت و 

بیکاری پرداخت کند.
اتحادیه  اعضای  از  جمعی  راستا  همین  در 
به  سرگشاده  ای  نامه  ایران  پسته  صادرکنندگان 
تا  کردند  ارسال  چهاردهم  دولت  جمهوری  رئیس 
در خصوص مشکلات این صنعت تدبیری اندیشیده 

شود.

تهران- ایرنا- مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشور گفت: ۷۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای مطالعه و اجرای 
آبخیزداری و آبخوانداری در سطح ۹۰ میلیون هکتار از اراضی باقیمانده در قالب 

برنامه هفتم و هشتم نیاز است.
به گزارش ایرنا از وزارت جهادکشاورزی، »حمید نوری« افزود: از سطح ۹۰ 
اجرای  برای  آن  هکتار  میلیون  حدود ۲۰  باقی مانده،  اراضی  هکتار  میلیون 
آبخیزداری و آبخوانداری توسط کارشناسان مورد مطالعه قرار گرفته که در 

برنامه هفتم توسعه به آن توجه شده است.
مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور اظهار داشت: طبق این برنامه، سالیانه عملیات آبخیزداری و آبخوانداری 

باید در سطح چهار میلیون هکتار اجرا شود.
وی افزود: امسال برای تحقق تعهدات برنامه هفتم توسعه و اجرای آبخیزداری 
و آبخوانداری در چهار میلیون هکتار اراضی در عرصه های منابع طبیعی به 5۰ 

تا ۷۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم.
اجرای  برای  ملی  اعتبار  تومان  میلیارد  هزار  امسال ۲  برای  ادامه داد:  نوری 
آبخیزداری و آبخوان داری مصوب شده است که با این میزان اعتبار می توان در 

سطح حدود ۳۰۰ تا 5۰۰ هزار هکتار پیشرفت فیزیکی داشت.
مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
دارایی  تملک  اعتبار  تومان  میلیارد  هزار  این ۲  بر  علاوه  اضافه کرد:  کشور 
سرمایه ای، در سطح استانی اعتباراتی برای آبخیزداری و آبخوان داری اختصاص 
می یابد و بخش دیگری از اعتبار نیز از طریق مشارکت مردمی، مسئولیت های 

اجتماعی صنایع و معادن و خیرین تامین می شود.
نوری گفت: در سال ۱۴۰۲ با توجه به تخصیص اعتبارات، ۶۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی در اجرای آبخیزداری و آبخوانداری در کشور داشتیم.
مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک اذعان داشت: علاوه بر تامین اعتبارات 
ملی و استانی، مهمترین راهبرد توجه به مسئولیت های اجتماعی و مشارکت 

مردمی است.وی  افزود: برای اجرای تعهدات این سازمان در حوزه آبخیزداری 
و آبخوان داری در کشور راهی جز مشارکت مردمی، صنایع، معادن و خیرین 
نداریم.نوری تصریح کرد: اگر از طریق نظام نامه مردمی سازی سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشور و براساس دستورالعمل ها و آیین نامه آن که شرایط 
ورود و مشارکت مردم در این عرصه ها را نشان می دهد عمل کنیم، می توان به 
اهداف تعیین شده در برنامه هفتم توسعه دست یافت و فاصله ها را جبران کرد

وی با بیان اینکه در برنامه هفتم توسعه، کاهش فرسایش ۲۰ درصدی آبی و 
کاهش فرسایش ۲۰ درصدی بادی هدفگذاری شده است، گفت: در این برنامه 
به موضوع حفاظت خاک و آب و پوشش گیاهی نسبت به برنامه های گذشته 

بیشتر توجه شده است و اعداد و ارقام دقیق تر و کمّی تر هستند.
نوری خاطرنشان کرد: تاکنون در سطح ۳۲ میلیون هکتار از مساحت عرصه های 
مورد نیاز، عملیات آبخیزداری و آبخون داری صورت گرفته یا در دست اجرا 

است.

سرپرست مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان شیراز گفت: برای کشت 
۴۱ هزار و 88۰ هکتار انواع محصولات زمستانه) شتوی( در سال زراعی 
و  بذور  موقع  به  تأمین  با  امیدواریم  و  برنامه ریزی شده   ۱۴۰۳-۱۴۰۴
نهاده های موردنیاز کشاورزان، بهترین زمان کشت به عنوان یک مؤلفه 

مهم در افزایش تولید رعایت شود.
به  باره  این  در  سه شنبه  میرزایی  محمد  ایرنا،  خبرنگار  گزارش  به 
خبرنگاران گفت: در سال زراعی جاری کشت ۲5 هزار و 5۶۰ هکتار 
گندم، ۱5 هزار هکتار جو، 5۲۰ هکتار گلرنگ، 5۰۰ هکتار کاملینا و 
زیر  سطوح  این  تحقق  برای  که  ایم  شده  متعهد  را  کلزا  هکتار   ۳۰۰

کشت در تلاش هستیم.
سال  در  افزود:  شیراز  شهرستان  کشاورزی  جهاد  مدیریت  سرپرست 
زراعی جاری بذور گواهی شده گندم آبی به قیمت هر کیلوگرم ۲55 
به  ریال  هزار   ۲۴5 نرخ  با  دیم  گندم  شده  گواهی  بذور  و  ریال  هزار 

کشاورزان عرضه می شود.
او نرخ بذور گواهی شده جو آبی را ۱۴۰ هزار ریال و جو دیم را ۱۳5 
هزار ریال اعلام کرد و گفت: با توجه به اهداف و مزایای رعایت طرح 

الگوی کشت، این موضوع را در دستور کار کارشناسان قرار داده ایم تا 
اطلاع رسانی لازم به بهره برداران صورت بگیرد.

نمایندگان درباره تخصیص اعتبارات به تولید و اشتغال چه گفتند؟
سرپرست مدیریت جهاد کشاورزی شیراز با اعتقاد به اینکه تامین بذور 
مناسب در کشت دانه روغنی کلزا نقش بسزایی دارد، گفت: با توجه به 
این ضرورت و متناسب با اقلیم شهرستان بذور داخلی نپتون و ناتالی 
و بذور آلمانی ماراتن و دیفیوژن با هماهنگی سازمان جهاد کشاورزی 

فارس تأمین شده است.
کشاورزان  موردنیاز  سوخت  بهینه  توزیع  و  تامین  اهمیت  بر  میرزایی 
در کشت شتوی نیز تأکید کرد و گفت: با توجه به سهمیه تخصیصی 
سوخت به بخش کشاورزی شهرستان شیراز، سهمیه سوخت هر مرکز 
روسای  توسط  زراعی  سال  پایان  تا  تا مصرف سوخت  شده  مشخص 

مراکز جهاد کشاورزی مدیریت شود.
یعنی  غله  به معنی  اصطلاح  در  زمستانی(  میوه های  فارسی:  شَتَوی )به 
گفته  تره بار  به  که  صیفی   و  صیفی  مقابل  می رود؛  به کار  جو  و  گندم 

می شود.

پیش بینی ۷۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای اجرای آبخیزداری

برنامه ریزی برای کشت ۴۱ هزار هکتار محصولات زمستانه در شیراز
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پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله
درهفته گذشته

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

معامله  قابل  سرمایه گذاری  صندوق های  پربازده ترین  مورد  در  چهار شنبه ها 
صحبت می کنیم. صندوق های قابل معامله انواع مختلفی دارند، قابل معامله 
سرمایه  بازار  در  ها  صندوق  این  یونیت  ثابت.  درآمد  با  و  سهامی  مختلط، 
معامله می شود و این به معنای سرمایه گذاری غیر مستقیم در پرتفوی این 

صندوق ها است.
بازده  ثبت  با  گذشته  هفته  در  هامرز«  »اعتماد  سرمایه گذاری  صندوق 
صندوق  کرد.  ثبت  صندوق ها  این  بین  در  را  بازده  بیشترین  درصد   ۲,۴۴
پر  دوم  رتبه  در  بازدهی  درصد   ۰,8۹ کسب  با  ملت«  »آتیه  سرمایه گذاری 
بازدهی صندوق  رتبه سوم  قرار گرفت.  قابل معامله  بازده ترین صندوق های 
با ۰,۷۷  نو ویرا«  پایدار  نیز صندوق »نوع دوم  را  قابل معامله هفته گذشته 

درصد بازدهی کسب کرده است.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

www.irasam.ir 

ورود و خروج وجه نقد به صندوق های سرمایه گذاری

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

در روز یکشنبه ۱۴۰۳/۰۷/۱5 مجموعا به طور خالص -۲۳۱8۷ میلیارد ریال 
به کل صندوق های  ورود سرمایه  شد.  خارج  از صندوق های سرمایه گذاری 
 ۷8۳5۹ سرمایه  خروج  و  ریال  میلیارد   55۱۷۲ روز  این  در  سرمایه گذاری 
میلیارد ریال بوده و به طور خالص -۲۳۱8۷ میلیارد ریال از آن ها خارج شده 
است. در این میان بیش از صندوق های سرمایه گذاری سهامی و مختلط، این 
ریال  میلیارد   5۲۶۰5 با  که  بودند  درآمدثابت  با  سرمایه گذاری  صندوق های 
ورودی و ۶۹۳۶۱ میلیارد ریال خروجی، بیشترین جریان وجوه نقد را در این 
این صندوق ها -۱۶۷5۶ میلیارد  از  روز ثبت کردند و خالص خروج سرمایه 
با خالص ورود ۱8۹۳ میلیارد ریال و  بوده است. صندوق های سهامی  ریال 
مختلط نیز با خالص ورود ۴5 میلیارد ریال رو به رو بوده اند. با مقایسه جریان 
نقد کل صندوق ها در این تاریخ با همین روز در سال گذشته، می توان دریافت 
تاریخ در سال  به نسبت همین  که در مجموع  صندوق های سرمایه گذاری 
گذشته، ۲۲ درصد به ورودی و همچنین ۶۶ درصد به خروجی سرمایه شان 
افزوده شده است. همچنین به طور خالص ۱۰۰5 درصد جریان نقد کمتری 

نسبت به همین تاریخ در سال گذشته داشته اند.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

 www.irasam.ir

اطلاعات معاملات بازار بدهی

در معاملات ۱۷ مهر  ماه ۱۴۰۳ ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار امروز 
روز  به  نسبت  قیمت  افزایش  بیشترین  است.  بوده  ریال  میلیارد   ۱۳۹,۳۰۴
معاملاتی گذشته را صکوک مرابحه فولاژ )صفولا۶۱۲( با قیمت ۱,۰۰۰,۰۰۰ 
ریال به میزان ۴,۱۷ درصد داشت. همچنین، بیشترین کاهش قیمت نسبت به 
روز معاملاتی گذشته را اوراق مشارکت شهرداری تبریز )تبریز۳۱۲( با قیمت 

۹۴۴,5۰۰ ریال و به میزان ۳,۱۳ درصد داشت.

 آخرین اخبار و تازه ترین
 تحلیل ها را در سایت جهان اقتصاد 

 دنبال کنید
WWW.JAHANEGHTESAD.COM

    مدیرعامل بانک ملی ایران در بازدید از اداره کل رفاه و درمان، بزرگ 
ترین سرمایه بانک را نیروی انسانی آن خواند و بر ارائه خدمات بهینه به 

آنان تاکید کرد.
این  در  نجارزاده  ابوالفضل  ایران،  ملی  بانک  عمومی  روابط  گزارش  به 
از مهم ترین  انجام شد؛  بانک  ارشد  از مدیران  برخی  با حضور  بازدید که 
ارتقای سطح رشد  ایجاد شرایط لازم جهت  را  اقتصادی کشورها  اهداف 
و توسعه در تمام زمینه ها خواند و گفت: یکی از عوامل مؤثر برای رشد 
تاثیر  توان گفت که  واقع می  در  اجتماعی است.  رفاه   اقتصادی،  وتوسعه 
رفاه اجتماعی در سطح کیفی و کمی زندگی در کشورها یکی از مهمترین 

معیارهای توسعه یافتگی است.
وی افزود: تأثیرات رفاه اجتماعی بر رشدسازمان یا یک موسسه مالی نیز به 
عنوان عاملی مهم در فرآیند توسعه، نقشی تعیین کننده داشته، به نحوی 
که جنبه ها و حوزه  های مختلفی در کشورهای در حال توسعه متأثر از این 
برنامه ریزان  اهداف  از مهم ترین  یکی  اساس  بر همین  است.  بوده  مقوله 
مدیران رفاهی بانک ملی ایران ، افزایش رفاه اجتماعی با تدوین بسته های 

کارآمد و تاثیر گذار است .
نجار زاده سرمایه انسانی را یکی از با ارزش ترین سرمایه های سازمان 
خواند و گفت: نیروی انسانی با تجربه و متخصص سرمایه سازمان است 
و  ارائه خدمات معیشتی، رفاهی و درمانی بهتر به کارکنان یکی از وظایف 

سازمان است که باید به بهترین شکل ممکن صورت پذیرد.
وی افزود: اقدامات در خور تحسینی در بخش رفاه کارکنان بانک صورت 
گرفته و  این امر موجبات رضایتمندی کارکنان را فراهم کرده است.انعقاد 
یکسان  مندی  بهره  منظور  به  مختلف  مراکز  با  متعدد  های  نامه  تفاهم 

بوده  اداره  این  مهم  اقدامات  از  یکی  رفاهی  امکانات  از  کارکنان  تمامی 
است. 

مدیر عامل در ادامه سخنان خود گفت: تمامی خدمات رفاهی به کارکنان 
باید به صورت سیستمی انجام شود تا همکاران شاغل و بازنشسته بتوانند 

با حداقل زمان از خدمات آن به صورت یکسان و بهتر،  بهره مند شوند .
نجارزاده با اشاره به اقدامات گسترده ای که از سوی این اداره کل انجام 
شده است خاطرنشان ساخت: بسته های حمایتی و تشویقی بانک باید به 
درستی تدوین  شود  تا مراکز درمانی کشور  ارائه خدمات به کارکنان بانک 
ملی ایران را در اولویت کاری خود قرار دهند و پس از آن این اقدامات به 

صورت شفاف به همکاران اطلاع رسانی شود.
افزایش حدود اختیارات کمیته و کمیسیون های درمانی و پزشکی ، حذف 
بروکراسی های سنگین اداری از جمله مباحثی بود که دکتر نجار زاده بر 
آن تاکید کرد و افزود:  به منظور ارتقای سطح خدمات رفاهی و معیشتی به 
کارکنان در بخش های خودرو، مسکن ، کالا و ... استفاده از ظرفیت های 

بانک و شرکت ها لازم و ضروری است.
وی با بیان اینکه  تمامی امور و اقدامات در بانک باید منطبق بر برنامه 
   : کرد  تصریح  کند  فراهم  را  همکاران  رضایت  تا  پذیرد  صورت  ریزی  
ویژه  به صورت  باید  بانک بحث مسکن است که  اکثر همکاران  نگرانی 
پیگیری و به سرانجام برسدبنابراین تمام بخش های مختلف بانک باید در 

خصوص رفع مشکلات مسکن همکاران همراهی نمایند .
مدیرعامل افزود: رفاهیات در تمام بخش ها باید مشهود شود؛ همکاران 
باید احساس کنند که با توجه به نقش خود در پیشبرد برنامه های عالیه 

بانک ، از مزایای آن برخوردار هستند.
نجار زاده در پایان سخنان خود از افتتاح و راه اندازی ساختمان جدید رفاه 

خبر داد.

مدیرعامل بانک ملی ایران: 

یکی از مهم ترین اهداف برنامه ریزان رفاهی بانک، افزایش رفاه  
اجتماعی با تدوین بسته های کارآمد و تاثیر گذار است

بانک آینده دردو ماهه مرداد و شهریورماه۱۴۰۳ نسبت به چهار ماهه ابتدای 
سال جاری با پرداخت مبلغی معادل مبلغ چهار ماهه ابتدای سال در بخش 
بخش  در  سال  ابتدای  ماهه   ۴ به  نسبت  بیشتر  برابر   ۲,5 حدود  و  ازدواج 
فرزندآوری جمعاً موفق به پرداخت حدود ۶ هزار فقره وام ازدواج و فرزند  آوری 

به مبلغی بالغ بر ۱۰۰۰۰میلیارد ریال شده است.           
به گزارش روابط عمومی؛ با عنایت به تأکید بانک  مرکزی ج.ا.ایران مبنی بر 
تسریع و تسهیل پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به متقاضیان توسط 

ابتدای سال جاری به هر یک  شبکه بانکی طبق اعتبار تخصیص یافته در 
از بانک های عامل، بانک آینده در راستای عمل به مسئولیت اجتماعی خود 
جوانی  و  خانواده  از  حمایت  بر  مبنی  کشور  سیاست های کلان  با  هم سو  و 
پرداخت تسهیلات  قبال  در  ابلاغی  تکلیفی  تعهدات  به  در عمل  و  جمعیت 
قرض الحسنه ازدواج موفق گردید، با مساعدت و همراهی شعب سراسر کشور 
بالغ بر 8 هزار  برابری در شهریورماه سال جاری،  با اختصاص بودجه دو  و 
میلیارد ریال وام قرض الحسنه ازدواج در نیمه نخست سال به زوج های جوان 

پرداخت نماید که این موضوع نشان گر ایفای 5۰ درصدی کل تعهدات سال 
این بانک می باشد.

شایان ذکر است، پرداخت تسهیلات موضوع قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت در نیمه دوم سال نیز بی وقفه تداوم خواهد یافت و بانک آینده همواره 
درصدد خواهد بود از تعداد متقاضیان در نوبت دریافت این تسهیلات کاسته 
نموده اند  بانک تکمیل  نزد  را  متقاضیانی که مدارک خود  شده و تسهیلات 

هرچه سریعتر پرداخت گردد.

آخرین مهلت شرکت در دوازدهمین جشنواره حساب های قرض الحسنه پس انداز 
)ریالی( بانک اقتصادنوین و بهره مندی از جوایز آن بیستم مهرماه جاری خواهد بود

به گزارش روابط عمومی بانک اقتصادنوین، در این جشنواره به پاس قدردانی از 
مشارکت خیرخواهانه هموطنان عزیز، به قیدقرعه ۲۳ جایزه ۲5۰ میلیون تومانی، 
۲۳ جایزه ۱5۰ میلیون تومانی، ۲۳ جایزه ۱۰۰ میلیون تومانی، 5۰ جایزه ۱۰ میلیون 
تومانی و میلیاردها ریال جوایز نقدی دیگر به سپرده گذاران نیک اندیش این بانک 

اهدا خواهد شد.

طبق برنامه ریزی های انجام شده، از هر ۱۰ نفر واجد شرایط شرکت در قرعه کشی، 
یک نفر برنده جوایز ارزنده بانک اقتصادنوین خواهد بود. حداقل موجودی برای 
شرکت در این جشنواره دو میلیون ریال است و به ازای هر دو میلیون ریال در پایان 

هر روز یک امتیاز برای صاحب حساب منظور می شود.
حساب  های  جشنواره  دوره  دوازدهمین  جوایز  قرعه کشی  مراسم  همچنین 
با  مهرماه ۱۴۰۳  چهارشنبه ۲5  روز  اقتصادنوین  بانک  پس انداز  قرض  الحسنه 
حضور هیئت نظارت برگزار خواهد شد.ضمن قدردانی از استقبال هموطنان از این 

جشنواره به آگاهی می رساند، منابع حاصل از سپرده گذاری مشتریان سخاوتمند 
در حساب های قرض الحسنه پس انداز، به صورت کامل صرف اعطای تسهیلات 

قرض الحسنه به جوانان، مددجویان و سایر اقشار نیازمند حمایت می شود.
لازم به ذکر است، بانک اقتصادنوین همواره سعی کرده به تعهدات انسانی و 
جشنواره های  سالانه  برگزاری  با  و  باشد  پایبند  جامعه  قبال  در  خود  اجتماعی 
قرض الحسنه به مثابه پل ارتباطی میان خیرین و هموطنان نیازمند، نقشی هرچند 

کوچک در بهبود زندگی آنان ایفا کند.

سرپرست مدیریت منابع انسانی بیمه سینا، ارتقاء و تعالی همکاران را اولویت اول 
خود عنوان کرد و گفت: رسیدن به اهداف در گرو پرورش نیروی انسانی کارآزموده 

است.
به گزارش روابط عمومی بیمه سینا؛ نیلوفر یادگاری ضمن تشریح برنامه های 
مختلف برای توسعه منابع انسانی در بیمه سینا اظهار داشت: به نظر من، وجه تمایز 
صنعت بیمه با سایر صنایع این است که در آن سرمایه انسانی حرف اول را می زند 
در حالی که ممکن است در برخی صنایع، ماشین آلات یا تجهیزات نقش مهمتری 
داشته باشند اما در مورد صنعت بیمه می توان گفت که سودآوری و رسیدن به 

اهداف در گرو پرورش و استفاده از نیروی انسانی کارآزموده و متخصص است .
سرپرست مدیریت منابع انسانی بیمه سینا در ادامه با بیان اینکه سرمایه انسانی در 
سالهای اخیر چنان پررنگ شده که از آن به عنوان شریک تجاری سازمان یاد می 
شود، بنابراین توسعه و تعالی همکاران برای ما در درجه اول اهمیت قرار دارد و 

تمامی برنامه های ما حول این محور تنظیم شده است.
وی افزود: در حال حاضر پیگیر استانداردسازی فرایندها برای حضور در دوره تعالی 
و دریافت گواهینامه تعالی سازمانی )استاندارد ۳۴۰۰۰( بیمه سینا هستیم که برای 
 )SWOT( رسیدن به این هدف، لازم است با استفاده از مدلهای علمی نظیر
ابتدا به شناخت واقعی از نقاط ضعف و قوت، فرصتها و تهدیدها برسیم و سپس 

فرایندها و نگرشها را اصلاح کنیم.
یادگاری با اشاره به لزوم توجه به استعدادها و یافتن عوامل انگیزش شغلی بیان 
داشت: شناسایی، جذب و نگهداشت منابع انسانی و توجه به آموزشهای عمومی 
و تخصصی آنها در دستور کار ما قرار دارد اما در کنار آن باید عوامل انگیزشی 
مثل محیط کار، امنیت شغل، دستمزد و پاداش مورد بررسی و تحلیل قرار گرفته 

و ارتقاء یابد.
وی همچنین به اهمیت موضوع مدیریت عملکرد سازمانی پرداخت و گفت: قرار 

است عملکرد همکاران در سازمان ارزیابی شده و به صورت کارنامه ماهانه در 
اختیار آنها قرار بگیرد، زیرا روند عملکرد همکاران مهمتر از تراز نمرات ایشان است 
و در خصوص تدوین و بازنگری شاخصها، دو دسته  شاخصهای کارایی و اثربخشی 
در نظر گرفته می شود که وزن و میزان اثرگذاری هر فرد را در رسیدن آن واحد به 

اهداف مشخص می کند.
سرپرست مدیریت منابع انسانی بیمه سینا در خصوص امکانات رفاهی همکاران 
نیز گفت: در ماههای گذشته تلاش ما بر این بود که امکانات رفاهی را در همه 
ابعاد شامل ورزش، سلامت، هدایای مناسبتی و مراکز اقامتی در حد مقدورات برای 
همکاران عزیز فراهم کنیم و برنامه های دیگری هم در دست اقدام است که به 

تدریج اعلام خواهد شد.
وی ابراز امیدواری کرد که با اجرای استانداردهای شغلی و مدلهای تعالی بتوانیم 

شایسته گزینی و جانشین پروری را در شرکت نهادینه کنیم.

 از هنـگامی کـه انسـان متوجـه شـد تـوان تولیـد همـه محصـولات مورد 
نیـاز خـود را نـدارد و ناچـار اسـت بـا دیگـر انسـانها تعامـل داشـته باشـد، 
معاملـه کالا بـا کالا را در دسـتور کار قـرار داد، امـا چالشـهای ایـن روش 
معاملـه، باعـث شـد تـا وسیلـه ای جایگزیـن بـه نـام پـول را اختـراع کند. 
در ایـن مسیـر سـکه هـای طلا و نقـره ضـرب و به مـرور زمان اسـکناس 
جایگزیـن شـد. امـا بالارفتـن حجـم مبـادلات و چالشـهای نقـل و  انتقال 
پـول باعث شـد روشـهای دیگـری همچـون چک و سـفته اختراع شـود و 
بـرای معـاملات خـارجی فاینانـس تعریف شـد امـا بازهم چالشـها به قوت 

خـود بـاقی ماند
گسـترش فضـای مجـازی و چالشـهای معـاملات بـا روشـهای فیزیـکی 
باعـث شـد نقـل و انتقـال پـول در فضـای مجـازی قـوت بگیـرد و انتقال 
پـول بـه صـورت کارت عابـر بانـک جایگزین انتقـال پول با کیـف و گونی 
شـد. ایـن روش بـه صورت گسـترده و کارآمد فعال شـد و در تمامی عرصه 
هـا ورود کـرد و کار بجـایی رسیـد کـه بـرای خریـد ارزانتریـن کالاهـا، از 
کارت بانـکی اسـتفاده می شـود که بـرای مدیریت این مهم، دسـتگاههای 
کارتخـوان تولیـد و توزیع شـد که مدیریت آن بدسـت شـرکتهای کارآمدی 

همچـون بـه پرداخت ملت سـپرده شـد
از آنجـا کـه نقـل و انتقال پول در بین کشـورها با مشـکلات بسیاری رو به 
رو شـد و بسیـاری از مـردم بدنبـال رها شـدن از این محدودیت هـا رفتند، 
بسـتر بلاک چیـن خلـق شـد و مـردم بـرای آنکه بـا بانکها طرف حسـاب 
شـوند، وابسـتگی خـود را بـه نظام پـولی جهان قطـع کـرده و در قالب رمز 
ارز، بـه معاملـه پرداختنـد. البتـه کار بجایی رسید که رمـز ارز به عنوان کالا 
شـناخته شـد و امـروزه خلق انـواع رمزارزها، باعث شـده تا همچـون دیگر 

کالاهـا بیـن مردم خرید و فروش شـود بـدون آنکه کالایی در میان باشـد.
بی شـک رمزارزهـا هیـچ پشـتوانه ای ندارنـد و رغبـت مـردم بـرای خرید، 
تنهـا پشـتوانه رمزارزهاسـت. بـه همیـن دلیـل دچار نوسـانات قیمـتی می 
شـود کـه بیـت کوین به عنـوان نماد رمـزارز، بالاتریـن نوسـانات را تجربه 
و تـا مـرز ۷۰ هـزار دلار نیـز صعود کرد. این تحولات باعث شـد تـا دولتها 
و بانکهـای جهـانی نیـز دسـت بـه خلـق پـول دیجیتـالی بزنند کـه “تتر” 
در ارتبـاط مسـتقیم بـا دلار و بسیـاری رمزارزهـای دیگـر از سـوی بانـک 
کشـورهای جهـان خلـق شـد تـا معـاملات در ایـن بسـتر، روانتـر صورت 

پذیـرد. بنابـر این هر کشـور نسـبت بـه ارز دیجیتـال خود  پاسـخگو بود
شـرایط بـرای کشـور مـا متفاوت اسـت. تحریـم ها شـرایط مبـادلات بین 
الملـلی را بـرای مـا سـخت کـرده و از آنجـا کـه بنـا داریـم وابسـتگی بـه 
دلار را کاهـش دهیـم، ریـال دیجیتـال بـه وسیلـه بانک مرکزی خلق شـد 
تـا مبنـایی بـرای مبـادلات قرار گیـرد. ریـال دیجیتـال مزیتهـای بسیاری 
دارد کـه مهمتریـن آنهـا بی نیـازی به واسـطه ای بـا عنوان صراف اسـت. 
یـک بـازرگان می توانـد کالای خـود را بـه هر کشـوری صـادر یـا از آنجا 
وارد کنـد کـه بابـت کالای صـادراتی خـود ریـال دیجیتال دریافـت کند و 
بـرای کالای وارداتی خـود نیـز ارز دیجیتـال آن کشـور را بپردازد.اگرچـه 
بانـک مرکـزی ریـال دیجیتـال را خلق کـرد، اما بانکهـا به عنـوان عوامل 
اصـلی ایـن معـاملات، باید بـه ریـال دیجیتـال ارزش می دادند کـه بانک 
ملـت بـا قـوت بـه این عرصـه وارد شـد. بانـک ملت بـا اعلام اینکـه ریال 
دیجیتـال نخسـتین واحـد پـولی دیجیتـالی در ایـران اسـت کـه بـر  پایـه 
فنـاوری بلاک چیـن توسـط بانـک مرکـزی و با مشـارکت بانـک ملت، به 
منظـور تسـهیل در تراکنش هـای مالی و امنیـت بالای پرداخت ارائه شـده 

افـزود: هـم اکنـون بانـک ملـت به عنـوان بانـک پیشـرو، این واحـد پولی 
را در جهـت توسـعه فنـاوری مـالی، از طریـق اپلیکیشـن سـکه شـرکت به 
پرداخـت ملـت عرضـه کـرده اسـت.مردم بایـد درک درسـتی از اهمیـت 
ریـال دیجتـال و ظرفیـت هـای آن داشـته باشـند تـا از ایـن ظرفیـت در 
داخـل نیـز اسـتفاده کننـد. به همیـن دلیل بانـک ملت با همکاری شـرکت 
بـه پرداخـت ملـت امـکان خریـد حضـوری بـا ریـال دیجیتـال را در پایانه 
هـای فـروش خـود از طریـق کد QQ بـرای اولین بـار فراهم کـرد. پس از 
اجـرای موفـق ایـن پـروژه در جزیـره کیـش، هـم اکنون شـهر تهـران به 
عنـوان منطقـه جغرافیـایی منتخب طرح در نظرگرفته شـده اسـت. کسـب 
و کارهـایی کـه حسـاب بانک ملـت را دارند امـا هنوز پایانه فـروش مجهز 
بـه ارائـه خدمـات ریال دیجیتـال را دریافت نکـرده اند، می تواننـد از طریق 
سـامانه بـه پرداخـت مـن بخـش درخواسـت دریافـت پایانـه فـروش اقدام 
کنند.واقعیـت ایـن اسـت کـه مـردم بسـادگی تـن به تحـول نـمی دهند و 
ابتـدا بایـد بـه روشـهای گوناگـون بـرای مـردم جذابیـت ایجاد کـرد که از 
مهمتریـن آنهـا، دادن جایـزه اسـت. به همیـن دلیل بانک ملت بـرای آنکه 
ایـن جذابیـت را ایجـاد کند طرح انگیـزشی ویژه پذیرندگان ریـال دیجیتال 
را تعریـف و اعلام کـرد: پذیرنـدگان فعلی شـرکت به پرداخـت ملت که نزد 
بانـک ملـت حسـاب دارند، همزمـان با اجرای طرح توسـعه ریـال دیجیتال 
در شـهر تهـران در قرعـه کـشی روزانـه شـرکت داده شـدند و بـر اسـاس 
مبلـغ تراکنـش هـای روزانـه خـود در گـروه هـای قرعـه کـشی از جوایـز 
بهـره منـد می شـوند.پذیرندگان جدیـد نیـز که نسـبت به اخـذ پایانه های 
فروشـگاهی شـرکت بـه پرداخـت ملـت اقـدام کننـد و بـه خانـواده بزرگ 
بانـک ملـت ملحق شـوند نیـز در فرآیند قرعـه کشی شـرکت خواهند کرد

رشد 2.5 برابری پرداخت وام ازدواج و فرزند آوری در بانک آینده                                                

شمارش معکوس برای پایان جشنواره حساب های قرض الحسنه بانک 
اقتصادنوین؛ تنها ۳ روز فرصت باقی است

اولویت اصلی بیمه سینا ارتقاء و تعالی نیروی انسانی است

ریال دیجیتال در بستر سکه به پرداخت ملت
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پیگیری حل مشکل رجیستری تلفن همراه 
در کمیسیون اصل ۹۰

اصلی  مشکلات  از  یکی  حاضر  حال  در  گفت:   ۹۰ اصل  کمبسیون  رئیس 
که  است  این  می شود،  کشور  وارد  مجاز  صورت  به  که  همراهی  تلفن های 
رجیستر نمی شود آن هم در حالی که برخی گوشی های لوکس آمریکایی در 

بازار با پرداخت مبلغی رجیستر می شود.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام نصرالله پژمان فر با اشاره به جلسه روز گذشته 
کمیسیون اصل ۹۰ با وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: این جلسه با 
ستاد  از  مسئولانی  اطلاعات،  فناوری  و  ارتباطات  وزیر  هاشمی  ستار  حضور 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، سازمان برنامه و بودجه کشور برای بررسی طرح 
اجرای  آن،  مشکلات  رفع  و  خور)رجیستری(  کارت  سیم  های  دستگاه  ثبت 
تکالیف قانونی مربوط به توسعه شبکه فیبر نوری کشور و رسیدگی به مشکلات 

کارکنان مخابرات برگزار شد.
وی با اشاره به شکایات واصله به کمیسیون اصل نودم قانون اساسی درباره 
رجیستری تلفن های همراه، گفت: این طرح یکی از موفق ترین پروژه هایی 
است که در حوزه مبارزه با قاچاق اجرا شده و توانسته بازار را ساماندهی کند که 
۹۰ درصد آن را کالای قاچاق تشکیل می داد اما متاسفانه طی دو سال اخیر 
خلاءهایی در طرح دیده شده که باعث عدم امکان اعمال سیاست توسط دولت 

شده و کمیسیون به دنبال حل این مسئله است.
پژمان فر توضیح داد: در این جلسه مقرر شد تا وزارت ارتباطات برنامه خود را 
برای حل این مشکلات ارائه کرده و گزارش آخرین اقدامات ظرف یک هفته 

کاری به کمیسیون ارسال شود.
وی افزود: در حال حاضر یکی از مشکلات اصلی تلفن های همراهی که به 
صورت مجاز وارد کشور می شود، این است که رجیستر نمی شود آن هم در 
حالی که برخی گوشی های لوکس آمریکایی در بازار با پرداخت مبلغی رجیستر 
می شود. در این جلسه مقرر شد وزیر ارتباطات ظرف یک هفته گزارشی را در 

این خصوص به کمیسیون ارائه کند.
پژمان فر درباره موضوع توسعه شبکه فیبر نوری اظهار کرد: امروز همه دنیا 
از طریق شبکه اینترنت بی سیم)WiFi( خدمات می گیرند در حالی که هنوز 
در ایران ارائه این خدمات از طریق سیمکارت تلفن همراه رواج دارد. وضعیت 
کار  افق  رو  این  از  نیست  در کشور مشخص  نوری  فیبر  پروژه شبکه  اجرای 
از  که  مخابراتی  شبکه  اتصالات  وضعیت  شود  روشن  باید   ارتباطات  وزارت 

طریق سیم های مسی در سراسر کشور است، مطلوب نیست.
بزرگ  و شهرهای  در کلانشهرها  را  ها  پروژه  این  اجرای  اصلی  وی مشکل 
دانست و گفت که این پروژه ها در روستاها و شهرهای کوچک به راحتی امکان 
پذیر است. در همین زمینه برخی موازی کاری ها و اقدامات سلیقه ای باعث 

شده کار به درستی پیش نرود و صرفا بار هزینه ای برای کشور داشته باشد.
پژمان فر خاطرنشان کرد: ما قائل به انحصاری شدن فضا نیستیم اما با مدیریت 
وزارت ارتباطات، باید از ظرفیت های موجود در این حوزه به درستی استفاده 
شود، در این راستا همراهی و همکاری همه دستگاه های ذیربط برای اجرای 

پروژه شبکه فیبر نوری در کشور ضروری است.
رییس کمیسیون اصل ۹۰ درباره مطالبات کارکنان بازنشسته شرکت مخابرات 
گفت: شرکت مخابرات وظایفی در قبال کارکنان خود دارد و از آنجایی که تنی 
چند از افراد هیأت مدیره این شرکت از سوی دولت معرفی می شوند، می توان 

آن را از وزیر پیگیری کرد و به زودی گزارش آن را دریافت می کنیم.
وی افزود: از سوی دیگر مجلس با افزایش درآمدهای ناشی از آبونمان اقدام 
به کمک اعتباری به وزارت ارتباطات کرده لذا این وزارتخانه می تواند از این 
با مدیرعامل شرکت  ای  برطرف کند. جلسه  را  کارکنان خود  طریق، مشکل 

مخابرات و نمایندگان دولت برگزار خواهیم کرد.

برنامه ریزی سازمان فضایی برای توسعه 
مطالعات اقلیم فضا و تشعشعات

رئیس سازمان فضایی ایران از تدوین برنامه ای برای توسعه مطالعات اقلیم و 
فضا خبر داد و گفت: این برنامه با مشارکت دانشگاه ها و مراکز فعال در این 

حوزه اجرایی می شود.
به گزارش ایسنا، دکتر حسن سالاریه امروز در نشست تخصصی اقلیم و فضا و 
پایش فعالیت های خورشیدی، موضوع فضایی و تشعشعات را در حوزه فضایی 
از موضوعات مهم و تا حد زیادی مغفول در کشور دانست و گفت: به واسطه 
بر  بیشتر  اولویت در سال های گذشته  دارد،  کمبود زیر ساخت هایی که وجود 
ساخت ماهواره ها و مسائل پیرامون آن متمرکز شد و جز در محافل علمی و 

تحقیقاتی خاص، در صنعت کمتر به آن پرداخته شده است.
وی افزود: اکنون که صنعت فضایی رشد کرده و پیشرفت هایی را کسب کردیم 
را در عملکرد  آثار تشعشعات  قرار دهیم،  را در مدار  ماهواره هایی  توانستیم  و 

ماهواره هایمان بیشتر مشاهده می کنیم.
کارهای  به  نیاز  حوزه  این  که  می کنیم  اعلام  رو  این  از  کرد:  تاکید  سالاریه 
خاص و مطالعات کاملا عمیق دارد و امیدواریم در سازمان فضایی با همکاری 
مجموعه های وزارت علوم و دانشگاه ها و مجموعه هایی که در این حوزه فعال 
بینانه ای  واقع  طور  به  داریم،  که  مالی  منابع  اساس  بر  را  برنامه ای  هستند، 

تعریف کنیم.
را مشخص  اولویت ها  این زمینه  ایران اضافه کرد: در  رئیس سازمان فضایی 
خواهیم کرد و دستگاه ها و نهادهایی را که می توانند به سازمان کمک ویژه ای 
کنند، شناسایی و تعیین اولویت می کنیم و بر اساس اولویت هایی که داریم و 
همچنین منابع مالی گام به گام این مسائل را در طراحی ها و مطالعات و انواع 
پروژه ها سهم این حوزه را کامل تر ببینیم تا آسیب نبینیم و انواع ماهواره ها را 

بتوانیم به صورت عملیاتی استفاده کنیم.
سالاریه اضافه کرد: امروزه برخی موضوعات جدیدتر و آثاری که این مطالعات 
می تواند در مسائل مربوط به زندگی مردم مانند زلزله بگذارد، مطرح شده است 
و در پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی و مهندسی زلزله در این حوزه کارهای 

خوبی انجام شده است.
وی تاکید کرد: از این رو باید برنامه منسجمی تدوین شود، بهره برداری از این 
برنامه ها هم برای سازمان فضایی و هم آحاد مردم در کشور میسر باشد و اگر 
در این زمینه گام برنداریم، به طور قطع آن بهره برداری که مد نظر است، با 

کیفیت لازم اتفاق نخواهد افتاد.

جلسه  در  گفت:  مصنوعی   هوش  انجمن  رئیس 
جمهور  رییس  با  مصنوعی  هوش  حوزه  صاحبنظران 
در  مصنوعی  هوش  مشاوران  تعریف  چون  مواردی 
آزمایشگاه های تخصصی در  اندازی  دستگاه ها و راه 
دانشگاه ها پیشنهاد شد.محمدهادی زاهدی در گفت وگو 
و  فعالان  جلسه  جزئیات  تشریح  در  مهر،  خبرنگار  با 
شد،  برگزار  اخیراً  که  مصنوعی  حوزه هوش  مسئولان 
اظهار کرد: قرار بود ۳ ماه بعد از ابلاغ سند ملی هوش 
مصنوعی، اساسنامه سازمان ملی هوش مصنوعی ارائه 
شود و این اساسنامه در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
ابلاغ شد  این سند خردادماه ۱۴۰۳  برسد.  به تصویب 
اساسنامه  داریم و هنوز  قرار  اواسط مهرماه  و الان در 
از  ما  از درخواست های  ارائه نشده است. یکی  آماده و 
رئیس جمهور این بود که دستور دهند، فرایند تصویب 
شود  تسریع  ایران  مصنوعی  هوش  سازمان  اساسنامه 
آغاز کنند چرا  را  این سازمان هرچه زودتر کار خود  و 
امور  پیگیری  تمام  مصنوعی،  هوش  ملی  سند  در  که 
دبیرخانه شورای ملی راهبری هوش مصنوعی به این 
به  سازمان  تشکیل  اگر  و  است  شده  واگذار  سازمان 
تعویق بیفتد، به نوعی هر آنچه در سند تبیین شده، اجرا 

و پیگیری آن دچار وقفه و تأخیر خواهد شد.
در  تعلل  علت  درباره  مصنوعی  هوش  انجمن  رئیس 
این  تدوین  بود  قرار  گفت:  سازمان  اساسنامه  تدوین 
علمی،  معاونت  محوریت  با  جمعی  توسط  اساسنامه 
انجام  ریاست جمهوری  بنیان  اقتصاد دانش  و  فناوری 
شود ولی با تغییر دولت و تغییر وزیر ارتباطات، رئیس 
سازمان اداری استخدامی و معاون علمی رئیس جمهور 
این وقفه ایجاد شد. بنا بر این بود که نظرات این افراد 
اخذ و در اساسنامه لحاظ شود و خب افراد جدید ممکن 
است ملاحظات جدیدی داشته باشند. درخواست شد که 
این موضوع سریع تر پیگیری شود و دوستان اگر نظراتی 
در خصوص اساسنامه پیشنهادی دارند، هرچه زودتر آن 
را نهایی کنند و برای تصویب به شورای عالی انقلاب 

فرهنگی ارسال کنند.
زاهدی یکی دیگر از درخواست های صاحبنظران حوزه 
موازی  حذف  را  جمهور  رئیس  از  مصنوعی  هوش 
گفت:  و  کرد  بیان  مصنوعی  هوش  حوزه  در  کاری ها 
در راستای لزوم راهبری واحد و یکپارچه در این زمینه 
درخواست شد، حتی الامکان موازی کاری ها حذف شود. 
در حال حاضر سازمان ها و نهادهای مختلفی در حوزه 
هوش مصنوعی طی ۲۴ سال گذشته اقداماتی را انجام 
دادند مثلًا وزارت ارتباطات در یک دوره ای مسئولیتی 
را برعهده گرفت و سندی را در این زمینه منتشر کرد. 
انجام  را  نیز کارهایی  معاونت علمی ریاست جمهوری 
داده اند ولی اگر همه این فعالیت ها در یک راستا نباشد، 
این حوزه نخواهد  به تحول در  فعالیت ها منجر  برآیند 
داشتن  به  توجه  با  بود  این  تأکیدات  از  یکی  لذا  شد، 
زودتر  هرچه  مصنوعی  هوش  ملی  سازمان  ملی،  سند 
تشکیل و سایر فعالیت های موازی کاری حذف شود و 
این سازمان محور همه فعالیت ها و سیاستگذاری های 

شورای راهبری باشد.
این  به  حاکمیت  گذشته  سال   ۱8-۱۷ کرد:  بیان  وی 

یا  بنیاد نخبگان و  نام  به  نتیجه رسید که مجموعه ای 
معاونت علمی تشکیل شود و برای توجه به این ساختار، 
قرار شد معاونت علمی ذیل ریاست جمهوری تشکیل 
اعتبارات،  تخصیص  حوزه  در  ای  ویژه  توجه  و  شود 
و  قانونگذاری صورت گرفت  لحاظ  به  و  انسانی  منابع 
در نتیجه امروز شاهد هستیم که ثمرات تشکیل چنین 
نهادهایی برای کشور مفید بوده است. در همین راستا 
هوش  ملی  سازمان  به  توجه  همین  که  داشتیم  تاکید 

مصنوعی صورت گیرد.
رئیس انجمن هوش مصنوعی یکی دیگر از موضوعات 
مطروحه در نشست با رئیس جمهور را بحث تأمین بودجه 
و سرمایه گذاری لازم برای توسعه زیرساخت های هوش 
مصنوعی عنوان کرد و افزود: بالاخره اگر می خواهیم در 
حوزه هوش مصنوعی تحول ساز باشیم، باید تخصیص 
هوش  زیرساخت های  توسعه  و  ایجاد  برای  اعتبارات 
آماری  جلسه  این  در  گیرد.  قرار  توجه  مورد  مصنوعی 
ارائه  مختلف  کشورهای  و  دولت ها  گذاری  سرمایه  از 
از حاضران در جلسه اعلام کرد، در طول  شد و یکی 
توجهی  قابل  عدد  یک  رایزنی ها،  طی  گذشته  ماه   ۲
پردازشی  زیرساخت های  توسعه  به  تخصیص  برای  را 
هوش مصنوعی و پردازنده های گرافیکی توافق کرده اند 
و پیگیری ها برای تأمین و تخصیص بودجه در دستور 

کار است.
هوش  حوزه  در  ماهر  و  متخصص  نیروی  تربیت  وی 
و  حفظ  تربیت،  به  حاکمیت  جدی  توجه  و  مصنوعی 
فناوری های  حوزه  در  متخصص  نیروی  نگهداشت 
در  دیگر  موضوعات  از  را  مصنوعی  و هوش  دیجیتال 
این جلسه بیان کرد و گفت: اگر قرار باشد دانشگاه های 
سازمان ها  برخی  یا  و  کنند  تربیت  را  متخصصانی  ما 
مثل سازمان فنی و حرفه ای افرادی را به عنوان نیروی 
کار ماهر تربیت کند، برای حفظ و نگهداشت نیروهای 
سازی  پیاده  و  تدوین  را  سیاست هایی  باید  متخصص 
کنیم. به طور مثال باید زمینه به کارگیری این افراد را 
در دستگاه های دولتی، خصوصی و عمومی فراهم کنیم 
ولی این طور نباشد که حقوق یک نیروی متخصص در 
در  اجرایی،  دستگاه  یک  در  را  مصنوعی  هوش  حوزه 
چارچوب حقوق کارکنان دولت ببینیم چرا یقیناً با این 
حقوق، این افراد وارد بخش دولتی نخواهند شد. البته 

بخش خصوصی  شوند،  بخش خصوصی  وارد  هم  اگر 
هم توان پرداخت حقوق های بالا را نخواهد داشت.

اعمال سیاست های تشویقی مالی برای نیروی نخبه
زاهدی اضافه کرد: فرض کنید یک فرد خبره در حوزه 
تومانی  میلیون   ۲۰۰ حقوق  ماهیانه  مصنوعی  هوش 
توان  دولتی  دستگاه های  طبیعتاً  که  می کند  طلب 
به  ندارند، بخش خصوصی هم  را  این حقوق  پرداخت 
سیاست های  باید  دلیل  همین  به  است.  شکل  همین 
تشویقی حتی الامکان در بخش خصوصی داشته باشیم. 
بنده در راستای حفظ و نگهداشت نیروی خبره مثالی 
عرض می کنم، در صورتی که بخش خصوصی از نیروی 
متخصص حوزه هوش مصنوعی بهره می گیرد، اگر این 
نیرو در وزارت علوم یا معاونت علمی شناسنامه ای دارد، 
با تأیید یکی از این دستگاه ها سازمان امور مالیاتی به 
فرد  این  به  خصوصی  شرکت  این  که  حقوقی  میزان 

پرداخت می کند، معافیت مالیاتی قائل شود.
در  فناوری  تحول  فرهنگ  اینکه  بر  تاکید  ضمن  وی 
اتفاق  انسانی  از طریق سرمایه  و سازمان ها  دستگاه ها 
پیشنهاد شد مشابه  این جلسه  در  میفتد، تصریح کرد: 
یک دوره ای که گفتند جوانان برای اینکه آماده پذیرش 
جوان  مشاوران  عنوان  به  شوند،  کشور  در  مسئولیت 
»مشاوران  شوند،  گرفته  کار  به  اجرایی  دستگاه های 
که  طوری  به  شوند.  تعریف  نیز  مصنوعی«  هوش 
در  متخصص  فرد  شوند،  مکلف  اجرایی  دستگاه های 
کنند.  منصوب  خود  مشاوران  عنوان  به  را  حوزه  این 
این فرد متخصص از یک سو می تواند در تبیین نقشه 
راه آن دستگاه در حوزه هوش مصنوعی کمک کند و 
هم می تواند فرهنگ فناوری را در آن دستگاه گسترش 

دهد.
رئیس انجمن هوش مصنوعی نبود زیرساخت های لازم 
برای تحقیقات و پژوهش های حوزه هوش مصنوعی در 
دانشگاه ها را از دغدغه های یکی از صاحبنظران در این 
این است که هنوز  جلسه عنوان کرد و گفت: واقعیت 
پردازشی  را در حوزه  زیرساخت های لازم  نتوانسته ایم، 
هوش مصنوعی برای محققان فراهم کنیم؛ لذا پیشنهاد 
مصنوعی«  هوش  ملی  مرجع  »آزمایشگاه  یک  شد 
دانشجویان  و  اساتید  محققان،  تا  شود  اندازی  راه 

تحصیلات تکمیلی برای انجام پژوهش های این حوزه 
به این آزمایشگاه مراجعه کنند. به منظور تمرکززدایی 
و دسترسی بهتر محققان به زیرساخت ها، این پیشنهاد 
مطرح شد که آزمایشگاه های تخصصی هوش مصنوعی 
و  تعریف  کشور  علمی  قطب های  از  سری  یک  در  را 
پایگاه های  از  بسیاری  مثال  طور  به  کنیم.  اندازی  راه 
رتبه  مصنوعی  براساس هوش  را  دانشگاه ها  استنادی، 
بندی کرده اند و می توان با محور قراردادن ۱۰ دانشگاه 
برتر در حوزه هوش مصنوعی و تخصیص یک اعتبار 
ملی، تعدادی آزمایشگاه های پایه را در این دانشگاه ها 

راه اندازی کرد.
زاهدی افزود: یکی دیگر از موضوعاتی که مطرح شد 
انسانی متخصص  نیروی  داشتن  با فرض  بود که  این 
مناسب،  سازی  ذخیره  و  پردازشی  زیرساخت های  و 
هوش  دارد.  اهمیت  بسیار  نیز  داده  حکمرانی  موضوع 
مصنوعی بدون داده گان مانند یک ماشین بدون بنزین 
گان  داده  است.  اولیه  مواد  بدون  کارخانه  مثل  یا  و 
حوزه شبکه اجتماعی، کسب و کار، آموزش و پرورش، 
آموزش عالی، شهری، سلامت و... ابتدا باید استاندارد، 
و  مصنوعی  هوش  اختیار  در  و  شوند  تجمیع  و  کیفی 
موتور یادگیری و استنتاج قرار بگیرد تا براساس خروجی 
مطلوب، بتوانیم تصمیمی بگیریم و یا محصولی را تولید 
اطلاعات  و  داده  »مدیریت  قانون  قبل  سال   ۲ کنیم. 
در  کرد.  ایجاد  را  زیربنای خوبی  و  تصویب شد  ملی« 
حوزه حکمرانی داده نیاز به یک سری سند داریم و در 
حال حاضر بحث تنظیم و تصویب سند ملی حکمرانی 
داده در دستور کار شورای عالی فضای مجازی کشور 
قرار دارد که در صورت تصویب، امیدوار خواهیم بود که 
زنجیره نیروی انسانی، داده و زیرساخت در حوزه هوش 

مصنوعی وجود دارد.
توسط  جلسه  در  که  بزرگی  دغدغه  اما  داد:  ادامه  وی 
به  آیا  که  بود  این  شد،  مطرح  از صاحبنظران  تعدادی 
هوش  اقتصادی  و  سیاسی  اجتماعی،  فرهنگی،  اثرات 
هوش  از  است  قرار  یاخیر؟  داریم  توجه  مصنوعی 
این  آیا  کنیم؟  استفاده  شکل  چه  به  و  کجا  مصنوعی 
هوش مصنوعی کمک خواهد کرد برای مردم خدمات 
مطلوب تری را ارائه کنیم؟ آیا به سبک زندگی و کانون 
توجه  ما  دینی  ارزش های  و  فرهنگی  مبانی  و  خانواده 
دارد یا خیر؟ آیا به رونق کسب و کار و اقتصاد و تقویت 
بنیان های حاکمیتی )مثل تقویت اعتماد عمومی( کمک 
می کند؟ آقای رئیس جمهور یکی از موضوعاتی که بر 
آن تاکید داشتند، این بود که باید در مواجهه با پدیده 
هوش مصنوعی، آن را با فرهنگ، باور و سبک زندگی 
اینکه در  ایرانی خودمان متناسب سازی کنیم و دیگر 
کنار توجه به بحث ارتقا علم، فناوری و سطح مهارت، 
هوش مصنوعی باید منجر به تقویت روحیه کار جمعی، 
و  مشارکتی  و  تعاملی  روحیه  تقویت  و  دوستی  میهن 

تعاون شود.
زاهدی گفت: آقای رئیس جمهور در پایان اعلام کردند، 
و  باشند  داشته  تداوم  نشست  این  هستند  مند  علاقه 
ترسیم کردند که برای نشست بعدی دقیقاً چه کارهایی 

انجام شود.

مهمترین خواسته های متخصصان هوش مصنوعی از رئیس جمهور

احساس  را  فیبرنوری  تأثیر  زمانی  چه  مردم 
می کنند؟

عامل اصلی که باعث شده مردم تأثیر فیبرنوری را 
حس نکنند، موضوع نیاز است، زیرا هنوز بسیاری 
از بسترهای جامعه مبتنی بر استفاده از دیتا نبوده 
نتیجه  در  ندارد؛  وجود  کافی  اندازه  به  محتوا  و 
بسترها  توسعه  موازات  به  نوری  فیبر  درباره  باید 
و  تولید محتوا  الکترونیک،  توسعه دولت  زمینه  در 
داخلی،  بسترهای  بر  مبتنی  اجتماعی  شبکه های 
و  فیبر  بین  تفاوت  مردم  تا  شود  انجام  اقداماتی 

سایر بسترها را متوجه شوند.
مشتریان  امور  و  تجاری  معاون  زارعیان-  داوود 
ایسنا،  با  گفت وگو  در  ایران-  مخابرات  شرکت 
با  که  جلسه ای  به  اشاره  با  و  مطلب  این  بیام  با 
میزان  درباره  شده،  برگزار  ارتباطات  وزیر  حضور 
سال  پایان  تا  شرکت  این  است  قرار  که  پوششی 
جاری و سال های دیگر در حوزه فیبر نوری ایجاد 
شبکه  پروانه   (  UNSP بحث  کرد:  اظهار  کند، 

ابلاغ  قبلا  که  ای  الحاقیه  و  ارتباطی(  خدمات  و 
و  پروانه  براساس  ما  و  برجاست  پا  همچنان  شده 
دو الحاقیه که به پروانه مخابرات ایران بود، جمعا 
هشت و نیم میلیون پوشش تعهد داریم که تا پایان 

سال ۱۴۰۴ عملی کنیم.
وی افزود: بنابراین غیر از این بحث جدیدی مطرح 
البته پروژه هایی که خود شرکت مخابرات  نیست. 
این  مهم ترین  و  است  بیشتر  کرده،  تعریف  ایران 
می کنم  فکر  من  و  است  »نجما«  پروژه  هم  آنها 
که در نهایت این شرکت حداقل 5۰ درصد از طرح 
اجرایی  را  بوده  مطرح  قبل  از  فیبرنوریکه  پوشش 

کند.
در  ایجاد شده  آمار پوشش  آخرین  درباره  زارعیان 
دسته  دو  ما  پوشش های  گفت:  فیبرنوری  حوزه 
است  تعهدی  بخشی  که  صورت  این  به  هستند؛ 
دنبال  ایران  مخابرات  شرکت  را  دیگر  بخشی  و 
می کند. در حال حاضر بیش از سه میلیون و نیم 
آن  تجهیز  درحال  که  داریم  کشور  در  پوشش 

آنها  بتوان  که  کنیم  می  ظرفیت سازی  و  هستیم 
را واگذار کرد.

اشاره  نجما  پروژه  به  ادامه صحبت هایش  در  وی 
شرکت  اینکه  از  قبل  نجما  پروژه  کرد:  تصریح  و 
کند،  امضا  را   UNSP پروانه  ایران  مخابرات 
هر  در  تقریبا  ما  و  شده  تصویب  شرکت  این  در 
را  نقطه شهری  از 8۰ درصد  بیش  استان پوشش 
الحاقیه  امضای  از  بعد  اما  بودیم.  کرده  پیش بینی 
ما  برنامه های  از  برخی  کردیم  مشاهده  پروانه  و 
و  است  یکی   UNSP پروژه  با  نجما  پروژه  در 
بزرگ  استان های  تمامی مراکز  در حال حاضر در 
ادامه  را  خود  توسعه  و  هستیم  پروژه  این  مشغول 

می دهیم.
مخابرات  شرکت  مشتریان  امور  و  تجاری  معاون 
ایران تصریح کرد: توسعه فیبرنوری در کشور باید 
اتفاق  سال   ۱۰ تا   5 مدت  میان  برنامه  براساس 
می افتاد چراکه ایجاد نیاز کردن هم زمانبر است 
فیبر  به  از مشتریان حس نمی کنند که  و بسیاری 

 ADSL نوری نیاز دارند و نیاز خود را از طریق
و اینترنت همراه پاسخ می دهند؛ در نتیجه اگر فیبر 
می شد،  تنظیم  شده،  گفته  زمانی  بازه  در  نوری 
شرکت  می کنم  پیش بینی  اما  بود  موفق تر  بسیار 
با  ساله  پنج  برنامه  یک  در  بتواند  ایران  مخابرات 
درصد   ۷۰ مشترک،  میلیون   ۱۰ حداقل  پوشش 

اتصال آن را برقرار کند.
ما  از  که  مشتریانی  کرد:  اظهار  زارعیان همچنین 
حس  را  آن  تأثیرات  کرده اند،  دریافت  فیبرنوری 
مردم  می شود  باعث  که  اصلی  عامل  اما  می کنند 
نیاز  یکی  نکنند،  حس  را  نوری  فیبر  تاثیر  کاملا 
است و اینکه هنوز بسیاری از بسترهای جامعه ما 
کافی  اندازه  به  محتوا  و  نیست  دیتا  از  استفاده  بر 
توسعه  موازات  به  می رسد  نظر  به  ندارد؛  وجود 
دولت  توسعه  زمینه  در  باید  فیبرنوری  بسترها 
شبکه های  توسعه  و  محتوا  تولید  الکترونیک، 
اقداماتی  داخلی  بسترهای  بر  مبتنی  اجتماعی 
انجام شود تا مردم تفاوت بین فیبر و سایر بسترها 

را متوجه شوند.
اینکه  دلیل  به  گفته  موارد  بر  داد: علاوه  ادامه  او 
نگه داری شبکه همراه گران است، محصولات این 
شبکه گرانتر از شبکه ثابت است. با این فرض که 
و  دارند  خوبی  درآمد  هم  همراه  تلفن  اپراتورهای 
اتفاقی  هم هزینه توسعه کمتری می کنند، چنین 
هم باید برای ما هم رخ دهد و آن وقت مردم حس 

می کنند توسعه ای در شبکه ها ایجاد شده است.
دیجیتال  اقتصاد  توسعه  مبنای  اینکه  بیان  با  وی 
به  بخواهید  اگر  کرد:  تأکید  است،  اتصال  بستر 
فناوری های جدیدی مانند سلامت و آموزش وارد 
شوید باید بستر انتقال مناسبی داشته باشید و این 

موارد بر بستر فیبرنوری می تواند پاسخگو باشد.
تنظیم گری  اهمیت  به  صحبت هایش  پایان  در  او 
با  را  جلساتی  زمینه  این  در  گفت:  و  کرد  اشاره 
از  گزارش هایی  و  داشتیم   ارتباطات  وزارت 
و  محترم  وزیر  به  تعرفه ها  شبکه،  وضعیت 
که  می رسد  نظر  به  کردیم؛  ارائه  مشاورانشان 
تقریبا بخش سیاست گذاری وزارتخانه یعنی رئیس 
که  رسیده اند  نتیجه  این  به  معاونان  رگولاتوری، 
ما  شود.  تجدیدنظر  گذشته  سیاست های  در  باید 
امیدواریم و قطعا این اتفاق در آینده رخ میدهد اما 
اینکه کم و کیف آن چگونه است، وزارت ارتباطات  

در این زمینه بررسی های لازم را انجام می دهد.

مردم چه زمانی تأثیر فیبرنوری را احساس می کنند؟



خودرو
WWW.JAHANEGHTESAD.COM

18 مهر 1403 سال سی ودوم  شماره 8530 چهار شنبه 

 Wednesday   2024 9 October 12

خودروهایی که ضدگلوله می شوند براساس دستورالعمل های 
و  مواد  و  تغییر می کنند  کاملا حرفه ای  به صورت  خاصی 
آلیاژهای مستحکمی به درون اسکلت این خودروها تزریق 
می شود تا بتوانند در برابر انفجارها و مین های ضدخودرو 
خودرو  سرنشینان  از  را  لازم  حفاظت  و  کرده  مقاومت 

به عمل آورند.
تنها  جهان  در  ضدگلوله  خودروهای  از  استفاده  امروزه 
نیز  جامعه  مهم  افراد  و  نیست  سیاسی  افراد  مخصوص 
خودرو  خرید  به  اقدام  شخصی  هزینه های  پرداخت  با 
ساخت  اخیر  سال های  در  رو  این  از  می کنند.  گلوله  ضد 
خودروهای ضدگلوله به یک تجارت بزرگ در جهان تبدیل 
شده، قیمت خودروهای زرهی بسته به امکانات ایمنی و 
لوکس موجود در آن ها بسیار متفاوت است. بالاترین سطح 
مقابل،  در  امنیتی Q۷ شناخته می شود.  با سطح  حفاظت 
سطوح امنیتی پایین تر نیز وجود دارد مانند سطح امنیتی 

Q۴ به نسبت هزینه کمتری دارند.
در کشور نیز به گفته مسئولان این امکان وجود دارد هرچند 
فرمانده فراجا دو روز قبل اعلام کرد برخی تجهیزات ما 
اینکه  ازجمله  باشد  داشته  جهشی  و  ناگهانی  تغییر  باید 
خودروهای ضدگلوله ما باید افزایش پیدا کند. وی در ادامه 
تاکید کرد: اگر ضدگلوله بودن خودروهای ایرانی به درستی 
انجام شود اولین نهادی که از خودروهای ضدگلوله ایرانی 

استفاده می کند، فرماندهی انتظامی است.
تمام بخش های خودرو به خصوص بخش هایی که حیاتی 
هستند، بازنگری می شوند و تغییراتی در آنها داده می شود 
تا بتوانند در برابر برخی سوانح از جان سرنشینان حفاظت 
کنند. البته هر خودرویی برای تبدیل شدن به یک خودرو 
ضدگلوله مناسب نیست. صرف داشتن موتور قوی یا بدنه 
بزرگ نمی توان نتیجه مطلوبی در تبدیل کردن یک خودرو 
به خودروی ضدگلوله گرفت. هرچند اکثر بخش های بدنه 
و فنی خودرو تقویت می شوند اما داشتن شاسی مناسب و 
همچنین فضای کافی در داخل جداره بدنه شرط مهمی 
است. برای رسیدن به این منظور از موادی چون فولاد، 

تیتانیوم، کولار، سیلیکات بور و سرامیک های سبک استفاده 
می شود.

خودرو  یک  ساخت  هنگام  هدف  بزرگ ترین  و  اولین 
ضدگلوله، بالا بردن ایمنی اتاق است و پس از آن شاسی 
خودرو تقویت می شود. سپس سیستم تعلیق بسیار قدرتمند 
با فنر لول و سیستم ضدشوک به همراه سیستم ترمز به 
این مجموعه افزوده و درنهایت یک خودرو ضدگلوله تولید 
می شود که البته نزدیک به یک یا دو تن به وزنش اضافه 
شده است. سایر قطعات خودرو نظیر محفظه روغن، باک 
سوخت، سقف ضدمغناطیسی، کامپیوتر به روزشده  خودرو 
دگرگونی  نوعی  به  و  تقویت  دستخوش  هم  باتری  و 
می شوند. حتی چراغ های عقب و جلو، آینه ها و آنتن خودرو 
خودکار  حریق  اطفای  سیستم  می شوند.  ضدگلوله  هم 
قرار می گیرد و  اتاق مورداستفاده  پیشرانه و فضای  برای 
ایمنی نوع مسابقه ای که به صورت خودکار  کمربندهای 
به حالت ارتجاعی درمی آیند، در این گونه خودروها نصب 

می شود.
چندی پیش، فرمانده یگان های ویژه فراجا با بیان اینکه 

در  سنگین  و  سبک  ضدگلوله  خودروهای  ساخت  در 
منطقه حرف برای گفتن داریم، گفت: ۹۰درصد تجهیزات 
انواع  ازجمله  می شود  تولید  کشور  در  ویژه  یگان های 
خودروهای حمل نفر و خودروهای ضدگلوله را در کشور 

و به صورت صددرصد داخلی تولید می کنیم.
در همین زمینه در مهرماه سال گذشته از خودرو تاکتیکی، 
عملیاتی ضدگلوله توفان در صبحگاه مشترک یگان ویژه 

کرمان رونمایی شد.
براساس اطلاعات منتشرشده، خودرو ضد مین و ضد کمین 
پشتیبانی  و  دفاع  وزارت  دفاع  صنایع  سازمان  در  توفان 
نیروهای مسلح برای انجام ماموریت های پشتیبانی رزمی و 

تردد در مناطق عملیاتی ساخته شده است.
کف  و  گلوله  برابر  مقاوم   ۴ سطح  اتاق  از  خودرو  این 
سطح۲ ضد مین برخوردار است. همچنین حداکثر سرعت 
۱۰۰کیلومتر بر ساعت، حرکت روی شیب طولی ۶۰درجه 
و شیب عرضی ۳۲درجه و نیز گذر از آب تا عمق ۱,۳متر از 
دیگر ویژگی های  این خودرو زرهی ضدگلوله است. قیمت 
این کلاس خودرو در سطح بازارهای جهانی تا 5۰۰هزار 

دلار است که با تلاش متخصصان صنایع زرهی سازمان 
با قیمتی به مراتب  صنایع دفاع، ساخت این خودرو بومی 

کمتر امکان پذیر شده است.
اما یکی از حواشی استفاده از خودروهای ضدگلوله در کشور 
به خودرویی ضدگلوله مربوط می شود که سال گذشته در 
ادعا  آفتاب به نمایش درآمد و  نمایشگاه بین المللی شهر 
شد این خودرو متعلق به غلامحسین کرباسچی، نهمین 

شهردار تهران است.
خبر،  این  گسترده  انعکاس  و  خودرو  این  نمایش  از  پس 
آفتاب  شهر  نمایشگاه  ادعای  کرباسچی  غلامحسین 
درخصوص استفاده از خودرو ضدگلوله در دوران حضور در 
شهرداری تهران را تکذیب کرد و گفت: هیچ وقت از خودرو 
بنابراین  نکردم،  استفاده  تهران  شهرداری  در  ضدگلوله 
نمی دانم مسئولان نمایشگاه شهرآفتاب بر چه اساسی این 

خودرو را به من منتسب کرده اند.

وی در ادامه افزود: در ابتدای دوران زنده یاد حسن حبیبی 
که شاهد ترورهای فراوان بودیم، خودروهای ضدگلوله در 
به  متعلق  خودروها  این  می گرفت.  قرار  مسئولان  اختیار 
اشخاص نبود، بلکه از طریق نیروهای حفاظت در اختیار 
مسئولان قرار می گرفت. در واقع خودروهایی تشکیلاتی 
آن  بنابراین حتی  باشد؛  به شخص  متعلق  این که  نه  بود 
توصیه  به  هم  داشتند  ضدگلوله  خودرو  که  مسئولانی 
حفاظت سپاه پاسداران از این خودروها استفاده می کردند. 
خودرو  از   ۶۰ دهه  شخصیت های  از  بسیاری  درواقع 

ضدگلوله استفاده می کردند.
در  وقت  اما من هیچ  کرد:  تصریح  تهران  اسبق  شهردار 
از خودرو ضدگلوله  تهران  دوران مسئولیتم در شهرداری 
گاهی  بودم  شهردار  که  زمانی  همان  نکردم.  استفاده 
پیکان  خودرو  با  گاهی  و  خودم  به  متعلق  پژو  خودرو  با 
شهرداری تردد می کردم. این مساله کاملا مشخص است و 
می توانید از همه کسانی که با من کار کرده اند و بپرسید با 

چه خودروهایی سر پروژه های شهری می رفتم.

چگونه یک خودرو ضدگلوله می شود؟

توانایی ایران در ساخت خودروهای ضدگلوله سبک و سنگین
اخبار

اکستریم؛ تجربه ای نوین از لوکس بودن
شهرک اتومبیل گودرزی بزرگ ترین و جامع ترین مجموعه فروش و خدمات 
پس از فروش خودرویی و موتورسیکلت ایران است. این مجموعه ارائه کننده 
وارداتی ها  و  داخلی  معتبر خودروسازان  برندهای  بیشتر  محصولات و خدمات 

در کشور است.
شهرک اتومبیل گودرزی در ارائه محصولات جدید خودروسازان همواره پیشتاز 
بوده و به همین دلیل، اخیرا سه محصول جدید برند پریمیوم مدیران خودرو یعنی 

اکستریم را به سبد محصولات فروش خود اضافه کرده است.
اخیرا اکستریم LX و TXL به صورت رسمی از سوی شرکت مدیران خودرو 
معرفی شدند و حالا شاهد به نمایش در آمدن این دو اس یووی کراس اوور جدید 
اتومبیل گودرزی در  اتومبیل گودرزی هستیم. وجه تمایز شهرک  در شهرک 
این زمینه، حضور هر سه محصول اکستریم یعنی VX )اس یووی کراس اوور 
)اس یووی   LX و  میان سایز(  کراس اوور  )اس یووی   TXL فول سایز(، 

کراس اوور کامپکت( در این مجموعه خودرویی است.
مجموعه   یا  مرکز  هیچ  در  برند  این  اخیر  محصول  دو  که  است  به ذکر  لازم 
خودرویی دیگری به صورت همزمان به نمایش درنیامده است. بر این اساس و 
با در نظر گرفتن این مساله که شهرک اتومبیل گودرزی جامع ترین مجموعه 
خودرویی و موتورسیکلت ایران به شمار می رود، هر سه محصول اکستریم یعنی 
تا مشتریانی که  است  آمده  در  به نمایش  این مرکز  در   LX و   VX، TXL
دقیقی  انتخاب  آن ها  میان  از  بتوانند  لوکس هستند،  خودرویی  خرید  خواهان 

داشته باشند.
به مشتریان  ارائه خدمات  برای تسهیل در  اتومبیل گودرزی  همچنین شهرک 
خاص پسند، شماره تماس ۳۷8۶۱-۰۲۱ با کدهای داخلی ۲۰۱ و ۲۰۲ را در نظر 
محصولات  با  نزدیک  ملاقات  خواهان  که  مشتریانی  همچنین  است.  گرفته 
لاکچری اکستریم هستند می توانند برای مشاهده هر سه محصول این برند، 

به کیلومتر ۲۰ جاده قدیم تهران-کرج مراجعه کنند.
دیدار  امکان  گودرزی  اتومبیل  قبل شهرک  روز  چند  شد  بیان  که  همان طور 
رسانه های خودرویی با دو محصول LX و TXL از اکستریم را فراهم کرد. 
دراختیار  خودرو  مدل  دو  هر  بررسی  و  تست  برای  لازم  زمان  اساس  این  بر 
عضو  کوچک ترین  به عنوان   LX اکستریم  گرفت.  قرار  خودرویی  رسانه های 
این خانواده پریمیوم از نظر طراحی بسیار جذاب و اسپرت بوده که گزینه بسیار 

مناسبی برای جوانان است.
با نگاهی به پروفیل این اس یووی کراس اوور کامپکت اکستریم شاهد استفاده 
از خطوط نسبتا تیز با مجموعه ای از سطوح تخت هستیم که با اورهنگ های 
نسبتا کوتاه و رینگ های ۱۹ اینچی، کاراکتر جذاب و نافذی برای این خودرو 

ایجاد کرده است.
در نمای جلو، طراحان چری به خوبی توانسته اند یک چهره جوان پسند و اسپرت 
به هالوژن های  مزین  و  باریک  و  کشیده  چراغ های  کنند.  ایجاد   LX برای 
باریک   LED نوار  یک  طراحی   ،L حرف  به شکل  هایی   LED سه تایی، 
میان هر دو چراغ و وجود یک ورودی هوای نسبتا عریض درون سپر )مشابه 
به نمایش  خودرو  این  از  جذابی  و  جسورانه  چهره  لوسیدموتورز(،  محصولات 

می گذارد.
در نمای عقب، چراغ ها به صورت پیوسته با یک LED نواری باریک مشاهده 
می شوند. همچنین حجم پردازی نسبتا خاص در این بخش، زیبایی چشم نوازی 

را به این اس یووی کراس اوور کامپکت بخشیده است.
از طرفی اضافه شدن دو اگزوز ذوزنقه ای شکل در طرفین به همراه یک دیفیوزر، 
در پشت  قرارگیری  با  دوچندان می کند.   LX اکستریم  در  را  اسپرت  چاشنی 

فرمان اکستریم LX شاهد طراحی بسیار دلنشین و مدرنی هستیم.
و  راننده(  )مقابل  کلاستر  برای  یکپارچه  بزرگ  افقی  نمایشگر  دو  همچنین 
سیستم اطلاعات-سرگرمی در نظر گرفته شده تا نمای مدرنی در کابین این 
خودرو ایجاد شود. از سوی دیگر نورپردازی LED نواری که در کابین طراحی 

شده، با در نظر گرفتن سقف پانورامیک، جلوه دلنشینی به کابین می بخشد.
طراحی دریچه های سراسری، کنسول شناوری که دسته دنده کوچک به سبک 
خودروهای آلمانی روی آن طراحی شده و موس کریستالی، به زیبایی این فضا 
می افزایند. غربیلک فرمان دی-کات به سبک چری و دو پدال شیفتر آلومینیومی 
دراختیار  را  اسپرت  رانندگی  تجربه  اسپرت،  به همراه صندلی  نیز  آن  در پشت 

راننده خودرو می گذارد.
درعین حال قلب تپنده اکستریم LX را یک موتور ۴ سیلندر خطی ۱,۶ لیتری 
مزین به سیستم پرخوران توربوشارژ و سیستم پاشش-سوخت مستقیم تشکیل 
می دهد. این پیشرانه همان موتور معروف F۴J۱۶ است که پیش تر در تیگو 

8 پرو شاهد آن بودیم.
بر این اساس حداکثر توان خروجی این پیشرانه به ۱۹۷ اسب بخار و حداکثر 
گشتاور خروجی آن نیز به ۲۹۰ نیوتون متر می رسد. درعین حال گیربکس ۷ 
سرعته اتوماتیک دوکلاچه-تر تیپ ترونیک وظیفه انتقال قدرت و گشتاور را در 

این خودرو برعهده دارد.
ناگفته نماند که سامانه چهارچرخ محرک AWD برای اکستریم LX در نظر 

گرفته شده و یکی از مزایای این بلندقامت کامپکت جسور به شمار می رود.
از مهم ترین امکانات رفاهی و ایمنی LX می توان به: ۶ ایربگ، سنسورهای 
پارک جلو و عقب، سیستم کنترل کشش، سیستم کنترل پایداری الکترونیکی، 
کور،  نقاط  هشدار  سامانه  سرازیری،  و  سراشیبی  در  حرکت  کمکی  سیستم 
خودران،  دو  سطح  بر  منطبق   ADAS رانندگی  پیشرفته  کمکی  سیستم 
کروزکنترل تطبیقی، فرامین صوتی، سیستم تهویه مطبوع دوگانه اتوماتیک با 
کانال های مجزا برای سرنشینان عقب، صندلی برقی راننده در 8 حالت، سیستم 
صوتی سونی با ۹ بلندگو، سنسور باران، سنسور نور، شارژر وایرلس و گرمکن 

صندلی ها اشاره کرد.
محصول دیگر اکستریم که در کلاس اس یووی کراس اوورهای میان سایز قرار 
دارد، اکستریم TXL است. TXL در حقیقت برادر بزرگ تر LX محسوب 
می شود که از همان سبک طراحی بهره می برد. همچنین خطوط تیز روی بدنه، 

گل گیرهای عضلانی و ماهیچه ای را به وجود آورده است.
از طرفی اورهنگ های نسبتا بلند و استفاده از رینگ های ۲۰ اینچی، کاراکتر 
اسپرتی به این خودرو می بخشند. در نمای جلو، شاهد طراحی چراغ های باریک 

با یک نوار مشکی پیانویی میان چراغ ها هستیم.
این  به  را  جسورانه ای  کاملا  و  تهاجمی  چهره  نیز  کاپوت  روی  تیز  خطوط 
چراغ های  از  استفاده  شاهد  عقب،  نمای  در  می دهد.  میان سایز  بلندقامت 

کشیده ای هستیم که با نهایت ظرافت طراحی شده اند.
بلندقامت  این  عقب  به نمای  را  منحصربه فردی  زیبایی  طراحی،  نوع  این 
در  ذوزنقه ای شکل  اگزوز  دو  اضافه شدن  دیگر  از سوی  میان سایز می بخشد. 
 TXL طرفین سپر سبب ایجاد حس هیجان بیشتری در نمای عقب اکستریم
شده است.فضای داخلی کابین اکستریم TXL بسیار مدرن و اسپرت است. 
دو نمایشگر افقی بزرگ که کلاستر و سیستم اطلاعات-سرگرمی را نیز در بر 

می گیرد، فضای مدرن و پیشرفته ای را در اختیار سرنشینان قرار می دهد.
دریچه های  زیر  و  داشبورد  میانی  بخش  در  روتاری  دکمه  سه  شدن  اضافه 
این خودرو شده  ایجاد حسی جذاب در کابین  نیز سبب  سیستم تهویه مطبوع 
 LED نورپردازی  به همراه  سراسری  دریچه های  طراحی  حال  درعین  است. 
نواری و طراحی سقف پانورامیک، فضای داخلی این خودرو را بسیار دلنشین 
جلوه می دهد.ناگفته نماند که جانمایی تنظیمات صندلی برقی راننده و سرنشین 
محصولات  با  سواری  حس  فرمان،  پشت  دسته دنده  طراحی  و  رودری  جلو، 

مرسدس بنز را به سرنشینان این خودرو القا می کند.
در  آلومینیومی  شیفتر  پدال  دو  به همراه  دی-کات  غربیلک فرمان  طراحی 
پشت آن و صندلی اسپرت و هداپ دیسپلی، رانندگی با این خودرو را بسیار 

هیجان انگیز می کنند.

اتوخسروانی به عنوان مرجع خرید و فروش خودرو در بازار 
کشورمان شناخته می شود. این مجموعه همواره متدهای 
نوین و متفاوتی را در زمینه خرید و فروش خودرو و جلب 
رضایت مشتریان به کار می گیرد. اخیرا و با توجه به آزادسازی 
واردات خودرو، اتوخسروانی محصولات باکیفیت خودروسازان 

مطرحی چون تویوتا را به دست مشتریان می رساند.
روز یکشنبه هفته جاری، مراسم رونمایی و افتتاحیه شوروم 
در  برگزار شد.  اتوخسروانی  الماس  تندیس  نگین  مرکزی 
این رویداد علی خسروانی )مدیرعامل و رئیس هیات مدیره 
اتوخسروانی( به همراه تیم مارکتینگ و فروش این مجموعه 
و مهدی منصوری )مدیرعامل نگین تندیس الماس( به همراه 

تیم مارکتینگ، فروش و فنی این شرکت حضور داشتند.
به  متعلق  که  الماس  تندیس  نگین  مرکزی  شوروم 
اتوخسروانی است، نمایندگی فروش و خدمات پس از فروش 
محصولات تویوتایی که توسط نگین تندیس الماس به کشور 

وارد می شود را برعهده دارد.
الماس  تندیس  نگین  مرکزی  شوروم  در  اساس  این  بر 
اتوخسروانی، به زودی بخشی در زمینه تعمیر و ارائه خدمات 
پس از فروش محصولات تویوتا نیز در نظر گرفته می شود. 
همچنین به گفته مدیر مارکتینگ اتوخسروانی در پایان هفته 
جاری این مجموعه از نمایندگی خود در شهر مشهد رونمایی 

خواهد کرد.
این مجموعه در شهرهای شیراز،  نمایندگی های  ادامه  در 
نخست،  گام  در  شد.  خواهند  افتتاح  اصفهان  و  تبریز 
در  را  الماس  تندیس  نگین  نمایندگی های  اتوخسروانی 

کلانشهرهای تهران، شیراز، تبریز، اصفهان و مشهد افتتاح 
کرده و در گام های بعدی ۱۰ استان دیگر هم به فهرست 
اضافه  اتوخسورانی  الماس  تندیس  نگین  نمایندگی های 

خواهند شد.
یکی از خبرهای خوش صنعت و بازار خودرو این  روزهای 
کشورمان، ورود تویوتا کمری نسل نهم یا XV8۰ است. 
نوامبر سال  در ۱۴   XV8۰ به موسوم  نهم  نسل  کمری 
گذشته میلادی به بازارهای جهانی معرفی شد. روز یکشنبه 
هفته جاری و در یک مراسم باشکوه، این خودرو به صورت 
رسمی از سوی نمایندگی اتوخسروانی نگین تندیس الماس 
معرفی شد.لازم به ذکر است نسخه هیبرید کمری ۲۰۲5 
است.  شده  وارد  به کشور  الماس  تندیس  نگین  توسط 
امکانات  از  به انبوهی  الماس  تندیس  نگین  کمری ۲۰۲5 
رفاهی و ایمنی تجهیز شده که از میان آن ها می توان به: 
پیشرفته، سیستم کمکی  ایربگ، سیستم کروزکنترل   ۱۰
سیستم  خودران،   ۲.5 سطح  بر  مبتنی  پیشرفته  رانندگی 
سیستم  خط،  از  خروج  هشدار  سیستم  کور،  نقاط  پایش 
پیشرفته پیشگیری از برخورد، سیستم تهویه مطبوع دوگانه 
و دریچه های مجزا برای سرنشینان عقب، سیستم صوتی 

JBL با ۹ بلندگو و... اشاره کرد.
نگین  )مدیرعامل  منصوری  مهدی  گفته های  براساس 
تندیس الماس( تویوتا کمری ۲۰۲۴ به زودی روی سامانه 

خرید یکپارچه وارداتی ها قرار می گیرد.
آزادسازی  بدو  در  این که شرکت هایی که  به  اشاره  با  وی 
کردند  سدان  کرولا  تویوتا  سفارش  به ثبت  اقدام  واردات 

این  برای  میلیون تومان   5۰۰ و  میلیارد   ۲ با  برابر  قیمتی 
سدان اقتصادی در نظر گرفتند، گفت: »این درحالی است 
منجر  شد،  ارائه  به وزارت صمت  که  مدارکی  و  اسناد  که 
به کاهش قیمت این خودرو شده و قیمت نهایی این روزهای 
کرولا سدان یک میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان بوده و پس 
از مدت ها، ارزش گذاری صحیح و منطقی روی این خودرو 

صورت گرفت.«
مهدی منصوری درباره قیمت گذاری کرولا کراس و کرولا 
کراس  »کرولا  گفت:  نیز  الماس  تندیس  نگین  سدان 
۲ میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان و کرولا سدان یک میلیارد 
با همین قیمت  ارزش گذاری شده و  و ۹۰۰ میلیون تومان 
به دست مشتریانمان خواهد رسید. سه محصول دیگر و یک 
محصول جدید دیگر نیز در راه است که به زودی قیمت آن ها 
نگین  )مدیرعامل  منصوری  کرد.مهدی  خواهیم  اعلام  را 
تندیس الماس( درباره خدمات پس از فروش نگین تندیس 
دیگر  شرکت  شد ۲5  بیان  که  »همان طور  گفت:  الماس 
تقاضای واردات محصولات تویوتا به کشور را دارند؛ اما ما 
برای این که خیال مشتریانمان راحت باشد در زمینه خدمات 
پس از فروش قرار است در ۲5 استان یعنی در هر استان 
تخصصی  ابزارهای  و  ادوات  به تمام  مجهز  تعمیرگاه  یک 
و دیاگ راه اندازی کنیم. از آن جا که مجوزی که به ما عطا 
شده برای واردات یک هزار و 55۰ دستگاه خودرو )برای 5 
محصول است(؛ ما این تدابیر را اندیشیده ایم که مشتریانمان 
با طیب خاطر از خودروی شان استفاده کنند. ما تمام ابزارهای 
کشور  وارد  به زودی  که  کرده ایم  خریداری  را  مخصوص 

می شوند. ۱۰ سال تامین قطعات برای محصولات تویوتا 
خواهیم داشت. پیش از این که اقدام به واردات محصولات 
که  گرفته  تضمین هایی  ما  از  وزارت صمت  کنیم،  تویوتا 
تامین قطعات را نمی توانیم از ۱۰ سال به ۹ سال و ۳۶۴ 
روز کاهش دهیم. این امر مصوبه  مجلس بوده و در این 
زمینه سخت گیری های بسیاری صورت می گیرد. همچنین از 
دیگر اقدامات پیش از دریافت مجوز واردات خودرو، آموزش 
است. ما با شرکت مادر در ارتباط مستمر هستیم و هر سه 
ماه یک بار، یک تیم تخصصی به ایران می آیند و صفر تا 
صد یک خودرو را باز کرده و به تکنسین ها به خوبی آموزش 
می دهند. در حال حاضر شرکت نگین تندیس الماس ۱5 
نمایندگی برای خدمات پس از فروش در نظر گرفته است. 
شرکت نگین تندیس الماس به دنبال واردات یک محصول 

ژاپنی هم هست که به زودی از آن رونمایی خواهد شد.«
کرولا کراس یکی از کراس اوورهای جدید کمپانی تویوتاست 
که اوایل سال ۲۰۲۰ میلادی به بازارهای جهانی معرفی شد. 
استایل این خودرو سبک جدید طراحی تویوتا را به نمایش 
می گذارد که استایلی اسپرت و جسورانه است. مدلی که وارد 
سیلندر ۱۹8۷ سی سی  پیشرانه ۴  به یک  شده،  کشورمان 
تنفس طبیعی هیبرید مجهز است. به لطف پیشرانه بنزینی و 
الکتریکی، این پیشرانه حداکثر ۱۹۳ اسب بخار قدرت و ۲۰۶ 
نیوتون متر گشتاور تولید می کند. نیروی تولیدشده به وسیله 
می شود.  منتقل  جلو  چرخ های  به   E-CVT گیربکس 
همچنین فهرستی طولانی از آپشن های روز برای این خودرو 

تدارک دیده شده است.

رونمایی از کمری 2۰25 

گامی فراتر از سایر خودروسازان بزرگ جهانی

افزایش استفاده از فولادسبز در تولید محصولات ولوو تراکس
ولوو پس از تحقق کاهش مصرف سوخت در پیشرانه های 
خود، حالا سراغ سبز و پاک شدن قطعات خودروهای خود 

نیز رفته است.
تجاری سازان  بزرگ ترین  از  یکی  به عنوان  ولووتراکس 
در سراسر جهان، برنامه های بسیاری را تا امروز به منظور 
از  یکی  و  داده  انجام  مسافری  و  باری  ناوگان  توسعه 
تکنولوژی  با  هم مسیر  همواره  که  بوده  تولیدکنندگانی 
تجاری ساز  این  است.  برداشته  گام  فراتر  گاهی  حتی  و 
جهانی بعد از آن مدل های الکتریکی را به منظور کاهش 
سوخت  مصرف  کاهش  و  زیست محیطی  آلاینده های 
به سبد محصولات خود اضافه کرد و محصول سنگین 
از  با استفاده  و نیمه سنگین جذابی را در سال های اخیر 
این پیشرانه ها به بازارهای جهانی معرفی کرد، حال در 
از فولاد سبز را در تولید کامیون ها و  نظر دارد استفاده 
کشنده های این شرکت افزایش دهد؛ در این صورت ولوو 

کمک شایانی به کاهش آلاینده ها خواهد کرد.
از  استفاده  به زودی  کرد  اعلام  ولوو  بزرگ  خودروسازی 
فولاد سبز را در تولیدات خود افزایش خواهد داد. فولاد 
می شود  گفته  فولادی  به   Green Steel یا  سبز 
تولید  سبز  هیدروژن  و  تجدیدپذیر  انرژی های  از طریق 
فسیلی  آن هیچ گونه سوخت   تولید  در چرخه  و  می شود 
مصرف نمی شود و در نتیجه در فرآیند تولید آن، انتشار 

گازهای گلخانه ای به صفر می رسد.
در واقع ولوو بعد از آن که مسیر کاهش مصرف سوخت 
را در پیشرانه های خود پیش گرفت، حالا به سراغ سبز و 
پاک شدن قطعات خودروهای خود نیز رفته و گامی فراتر 
ولوو  است.  برداشته  جهانی  بزرگ  خودروسازان  سایر  از 
نخستین تولیدکننده ای در جهان است که فولاد سبز را به 

خط تولید خود می آورد.
البته این کار را از سال ۲۰۲۲ و در کامیون های الکتریکی 
آینده  سال  از  که  کرده  اعلام  حالا  اما  کرد  آغاز  خود 
میلادی استفاده از این فولاد را افزایش داده و در هزاران 
محصول خود از فولاد سبز بهره خواهد برد. هر چند ماجرا 
اعلام  خودروسازی  این  و  نمی شود  ختم  جا  همین  به 
کرده بعد از کامیون ها قرار است از فولاد سبز در سایر 

محصولات خود نیز استفاده کند.
بزرگ  خودروسازان  از  بسیاری  هنوز  که  شرایطی  در 
جهانی، اقدامی درخصوص استفاده از فولاد سبز نکرده اند، 
سوال این جاست چرا ولوو این اقدام را در دستور کار خود 
قرار داده است؟ در سال های اخیر که اروپایی ها مقررات 
استفاده  و  آلاینده ها  کاهش  به منظور  را  سختگیرانه ای 
از سوخت دیزل به کار گرفتند، برنامه ریزی ها حاکی از 

حذف کامل سوخت های آلاینده در تولید خودرو به ویژه 
مدل های دیزلی تا سال ۲۰5۰ می داد. با این حال ولوو 
برنامه ریزی کرده بود که در کمتر از این بازه زمانی یعنی 
تا سال ۲۰۴۰، بتواند آلایندگی مربوط به محصولات و 

روند تولید خود را به صفر برساند.
اقدامات  نیز  خودروسازان  سایر  ولوو،  از  بعد  آنکه  امید 
مشابهی انجام داده و مسیر تولید را از هر گونه آلاینده 
از  بیشتری  جزئیات  ولوو  راستا  همین  در  کنند.  پاک 
فولاد  از  استفاده  شامل  که  کرده  اعلام  خودرو  برنامه 
سبز برای حدود ۱۲هزار دستگاه کامیون در سال آینده 
 FM مدل های  شامل  محصولات  این  است.  میلادی 
و FH می شوند و گفته شده است که حود ۶۶۰۰ تن 

کربن دی اکسید با این اقدام ولوو از بین خواهد رفت.
که  دیگری  اقدام  شرکت  این  معاونان  از  یکی  به گفته 

می شود،  دیده  ولوو  محصولات  پاک شدن  مسیر  در 
و  آلومینیوم  مانند  قطعاتی  حذف  برای  برنامه ریزی 
پلاستیک و جایگزینی آن ها با مواد پایدارتر و البته پاک تر 

است.
از  استفاده  معضل  نتوانسته  هنوز  دنیا  که  شرایطی  در 
پلاستیک را حل کند و به نظر می رسد پلاستیک ها در 
حالا  کرده اند؛  جا خوش  جهانی  محصولات  از  بسیاری 
یکی  و شاید  است  گرفته  را  ولوو چنین تصمیم مهمی 
و  بزرگ  محصولات  از  پلاستیک  حذف  پیشگامان  از 
پرطرفدار در بازارهای جهانی باشد. به طور قطع این اقدام 
ولوو می تواند بخش دیگری از مشکلات زیست محیطی 
را حل کرده و به الگویی برای سایر تولیدکنندگان در تمام 

صنایع تبدیل شود.
و  خودرو  تولید  در  بالایی  سهم  فولاد  است  مشخص 
رسمی  به طور  آن چه  براساس  دارد.  تجاری  خودروهای 
تولید  درحال حاضر  است،  گرفته  قرار  ولوو  سایت  روی 
هر یک از کامیون های FH دیزلی این شرکت حدودا با 

استفاده ۴۷درصدی از فولاد صورت می گیرد.
ترتیب  به  خودروها  این  در  مواد  سایر  سهم  همچنین 
و  پلیمر  به  مربوط  به چدن، ۱۱درصد  مربوط  ۲۶درصد 
8درصد نیز آلومینیوم  است. به همین میزان نیز هر یک 
نقش  ولوو  خودروهای  آلایندگی   تولید  در  مواد  این  از 
دارند و نمی توان آلایندگی این خودروها را تنها مربوط 
به پیشرانه آن ها دانست.ولوو به طور رسمی اعلام کرده 
است که حدود ۴۴درصد از آلایندگی این خودروها مربوط 
به فولادی است که در تولید آن ها به کار می رود. بنابر 
این با این حرکت جدید ولوو انتظار آن می رود که دنیا یک 
گام به سمت هوای پاک و محیط زیست ایمن گام بردارد


